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Ple

ACTA de la sessió ordinària realitzada el dia 7 d'octubre de 2022, en aquesta casa 
consistorial.

ASSISTENTS

President
Antonio Alfonso Francés Pérez

Membres del Ple
Lorena Zamorano Gimeno
Jordi Valentí Martínez Juan

Vanesa Moltó Moncho
Alberto Belda Ripoll
Jorge Silvestre Jover
Teresa Sanjuan Oltra

María Aranzazu De Gracia Gomis
María Baca Nicolás
Raúl Llopis Palmer

Carolina Ortiz Pineda
Jorge Gabriel Segura Alcaraz
Juan Enrique Ruiz Domenech
Lirio María García González

Francisco Canto Coloma
Amalia Paya Arsis

Mario Ivorra Torregrosa
Elisa Guillem De La Cruz

Rosa María García González
Cristian Santiago De Jesus

Pablo González Gimeno
Mauro Colomina Soler

David Andrés Abad Giner
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Marcos Eduardo Martínez Coloma

Interventora
Nuria Aparicio Galbis

Secretari accidental
Luis Molina Jaén

-------------------
En la Ciudad de Alcoy, siendo las 09:30 horas, del día 7 de octubre de 2022 se reúnen en la 
Casa Consistorial, en primera convocatoria, presididos por el Alcalde-Presidente, el señor 
Antonio Francés Pérez, los señores concejales arriba mencionados, miembros del Pleno, a 
los cuales legalmente se han convocado.

Excusa su ausencia: 
Aaron Ferrandiz Santamaria

Da fe del acto el Secretario Accidental de la Corporación, Luis Molina Jaén.

La sesión se retransmite por streaming a través del Canal “Ajuntament d’Alcoi Comunicació”, 
en YouTube

Asisten de forma telemática dos interpretes de lenguajes de signos, pertenecientes a 
FESORD.

Sr. Alcalde:
Bon dia a totes i tots. Benvinguts al saló del plenari. Saludem a tots els que ens segueixen a 
través de les xarxes socials. Iniciem la sessió ordinària.

Abierto el acto se procede al examen de los asuntos contenidos en el orden del día, 
adoptándose los acuerdos siguientes:

1. 26969/2022 SECRETARIA GENERAL 
PROTOCOL, CORRESPONDÈNCIA I DISPOSICIONS OFICIALS
Sr. Alcalde:
No n’hi ha.

2. 26929/2022 PRESSUPOSTOS I COMPTABILITAT 
MODIFICACIÓ DE CRÈDIT AL PRESSUPOST MUNICIPAL DE 2022 PER SUPLEMENTS, 
EXP.: 2.09.2022/059.
Se propone la incoación de un expediente de modificación presupuestaria. Se considera que 
debe ser inmediata la disponibilidad de los créditos en razón del excepcional interés general 

https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion


Ajuntament d’Alcoi

Documento firmado electrónicamente (RD 1671/2009). La autenticidad de este documento puede ser comprobada mediante 
el CSV: 14613745203146206267 en https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion
Plaça d’Espanya, 1 – Tel. 965 53 71 00 – Fax 965 53 71 61 –  e-mail ajualcoi@alcoi.org – web 
http://www.alcoi.org

en la realización de los. Se indica que los créditos de las aplicaciones presupuestarias que 
se pretenden minorar es reducible y no van a ser utilizados en lo que resta de ejercicio.

Al respecto se manifiesta:

 El gasto es específico y determinado.
 No puede demorarse a ejercicios posteriores.
 El crédito no comprometido en las partidas correspondientes es insuficiente para 

hacer frente al gasto.

El gasto se financia con:

 Bajas de otras partidas no comprometidas.

Visto lo dispuesto en los artículos 177 R.D.Leg. 2/04 y 35-38 RD 500/90 y en la base 11 de 
ejecución del presupuesto.

Visto el dictamen favorable de la Comisión Informativa de Gobernación y Régimen Interno, 
el Pleno de la Corporación, por mayoría, con los votos a favor de los concejales del grupo 
político municipal SOCIALISTA (12) y la abstención de los concejales de los grupos políticos 
municipales PARTIDO POPULAR (4), COMPROMÍS ALCOI (2), CIUDADANOS (1), PODEM 
(1), GUANYAR ALCOI (2) y VOX (1) y el concejal no adscrito el Sr. Marcos Eduardo 
Martínez Coloma (1), adopta los siguientes acuerdos:

Primero.- Aprobar el expediente de modificación de crédito al Presupuesto Municipal de 
2022 por suplementos nº 2.09.2022/059, que se financiará con bajas de otras partidas, con 
el siguiente detalle:

Aplicación Descripción Proyecto Financiación Importe

04546 33340 63200 REHAB.TEATRO CALDERON 2022 2 U46 1 Ptmo. Caixa
Popular 2022 50.000,00

04546 33340 63200 REHAB.TEATRO CALDERON 2022 2 U46 4 Ptmo.
Caixabank 19 3.927,73

TOTAL SUPLEMENTOS DE CRÉDITO 53.927,73

09140 17200 60900 INFRAESTRUCTURAS MEDIOAMBIENTALES 2022 2 U40 1 Ptmo. Caixa
Popular 2022 -30.000,00

12121 43130 61900 MEJORAS MERCADO GLORIETA 2022 2 U21 1 Ptmo. Caixa
Popular 2022 -20.000,00

12543 92400 78900 SUBV.AA.VV.ZONA NORTE ADQ.LOCAL 2021 2 U43 2 Ptmo.
Caixabank 19 -3.927,73

TOTAL FINANCIACIÓN CON BAJAS -53.927,73
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Segundo.- Dado que la presente modificación presupuestaria supone la minoración de una 
aplicación presupuestaria, prevista en el Plan Estratégico de subvenciones, aprobado por el 
Pleno Municipal junto con el Presupuesto Municipal para 2022, deberá procederse a la 
actualización del mismo.

Tercero.- Esta aprobación está sujeta a los mismos trámites y requisitos que los 
presupuestos. En su tramitación se aplicarán las normas sobre información, reclamaciones y 
publicidad  aplicables a la aprobación de los presupuestos. 

3. 27412/2022 PRESSUPOSTOS I COMPTABILITAT 
APROVACIÓ DE RECONEIXEMENT EXTRAJUDICIAL DE CRÈDITS. EXP: 2022/08.
Vista la relación con las propuestas de gastos realizadas en el ejercicio anterior, que 
constan en la relación Q/2022/10.006 por un importe total de 1.636,00 €.

Visto el informe de la Intervención Municipal, de fecha 26/09/2022, en el que se manifiesta:

“En relación a las propuestas de gastos realizados en el ejercicio anterior, y que constan en 
la relación: relación Q/2022/10006 por un importe total de reconocimiento de obligaciones 
(ADO) de 1.636,00, siendo 1.518,58 € por servicios y 117,42 por otros, se tiene que informar 
que:

PRIMERO: El articulo 163 del Texto Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas 
Locales aprobado por Real decreto legislativo 2/2004, de 5 de marzo, (TRLRHL) establece 
que “El ejercicio presupuestario coincidirá con el año natural y a el se imputaran: b) las 
obligaciones reconocidas durante el mismo”.

SEGUNDO: El art.176.1 del mismo texto dispone que: “Con cargo a los créditos del estado 
de gastos solo podrán contraerse obligaciones derivadas de adquisiciones, obras o servicios 
y demás prestaciones o gastos en general que se realicen en el año natural del propio 
ejercicio presupuestario”.

No obstante lo dispuesto anteriormente, el articulo 26.2 c) del Real Decreto 500/90, 
determina que se aplicarán a los créditos del Presupuesto vigente, en el momento de su 
reconocimiento, las obligaciones procedentes de ejercicios anteriores, a que se refiere el art. 
60.2 del mismo Real Decreto, atribuyendo su competencia al Pleno de la Entidad, para el 
reconocimiento extrajudicial de créditos siempre que no exista dotación presupuestaria.

Los contratistas a que hace referencia la relación son:

- MARÍA GEMA MOLTÓ VALLS, presenta factura por realización de trabajo artístico , pintura 
mural conmemotariu del Día de l’Orgull LGTBQA+, por importe de 1.000,00 €,

Consta informe del Departamento de Políticas Inclusivas, de 13-09-2022, en el que se indica 
que dicha factura es conforme, se tramita con cargo al presupuesto de 2022, porque tuvo 
entrada en registro fuera de la anualidad 2021.
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- GRUP DANSES CARRASCAL GRUPO DANZAS CARRASCAL, presenta factura 
actuación en la inauguració del Cartell del Nadad en 27-11-2021 i inauguració dels Betlems 
en 27-11-2021, por importe de 400,00 €.

Consta informe del Departamento de Fiestas, de fecha 5-09-2022, en el que se indica que el 
Departamento de Fiestas no recibió la factura a tiempo por causas ajenas a este 
Ayuntamiento, pero si se realizó el servicio de amenización con música, baile y 
representación de pastores, en el cartel anunciador del cartel de la Cabalgata de los Reyes 
Magos y el primer día de visitas a los belenes de la Asociación Belenista de Santa Rosa en 
la Iglesia de Santa María.

- JUAN BAUTISTA CASTELLÓ ANDRÉS, presenta factura por servicio de apertura nocturna 
y cambio de cerradura en el CEIP Miguel Hernández, por importe de 118,58 €.

Consta informe del Departamento de Educación, de fecha 12-09-2022, en el que se indica la 
factura se ha registrado por el Departamento de Servicios Económicos el 27-06-2022. La 
factura estaba pendiente de aclarar por quien solicitó el servicio. Fue una solicitud de 
urgencia . El retraso en la presentación de la factura es por motivo de que se traspapeló en 
la empresa.

- SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y EDITORES, presenta factura por derechos de 
autor espectáculo “A LA SEIS EN LA ESQUINA DEL B.” EL DÍA 19-11-2020 en el T. 
Calderón., por importe de 117,42 €.

Consta informe del Departamento de Cultura, de 16-09-2022, en el que se indica que 
corresponde a la liquidación de los derechos de autor del espectáculo “A LAS SEIS EN LA 
ESQUINA DEL B”. La factura estaba pendiente de presentarse por parte del proveedor.

No se menciona en ningún informe de los Departamentos, que alguna de las obligaciones 
de la relación que se pretende aprobar, se hubieran comprometido de acuerdo con la 
normativa de aplicación (exista fase D o AD aprobada en el ejercicio previo con saldo al final 
del ejercicio); y cuyas facturas no se hayan podido aprobar por motivos de plazo u otro 
motivo.

CONSIDERANDO que, de conformidad con los arts.163 y 176 del TRLHL antes citados, la 
necesidad de reconocer obligaciones procedentes de otro ejercicio precisa acudir a su 
aprobación por el Pleno de la Corporación, previo dictamen de la Comisión Informativa 
correspondiente.

CONSIDERANDO que, de acuerdo con lo establecido en el artículo 216.c) , el presente 
reparo se basa en la inexistencia de contrato previo, siendo éste un trámite esencial puesto 
que se trata de servicios que se prestan con carácter permanente y continuado, no 
reuniendo, por tanto, las características de un contrato menor de servicios y/o suministros.
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O bien no consta disposición del crédito correspondiente en el ejercicio en que hubiera sido 
procedente.

De conformidad con el los artículos 214 y siguientes el Real Decreto 2/2004, de 5 de marzo, 
por el que se aprueba el Texto Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales, 
se emite el presente reparo previo al acuerdo correspondiente debido a la omisión de 
expediente de contratación por el procedimiento que hubiera correspondido de acuerdo con 
la Ley de Contratos del Sector Público ( artículo 37 de la Ley 9/2017, de 8 de noviembre de 
Contratos del Sector Público y art. 216.2,c del Real Decreto 2/2004 de 5 de marzo), y debido 
a la inexistencia de disposición del crédito en el ejercicio en que hubiera correspondido ( art. 
216.2,c) Real Decreto 2/2004, de 5 de marzo).

Según lo establecido en el artículo 217 b), del Real Decreto 2/2004, de 5 de marzo, y 
artículo 12 del del Real Decreto 424/2017, de 28 de abril, por el que se regula el régimen 
jurídico del control interno en la entidades del Sector Público Local,corresponderá al Pleno 
de la Corporación la resolución de las discrepancias dado que se trata de gastos cuya 
aprobación es de su competencia por tratarse de un expediente de reconocimiento 
extrajudicial de créditos.

No obstante, en el vigente presupuesto existe crédito adecuado y suficiente para hacer 
frente a los gastos que se detallan en la relación Q/2022/10006, expediente 2022/07, 
habiéndose retenido los créditos en las aplicaciones presupuestarias correspondientes del 
ejercicio 2022.

Por tanto, el Pleno con su superior criterio decidirá lo que estime más conveniente.”

Vistos los arts.163 y 176 del TRLHL, la necesidad de reconocer obligaciones procedentes 
de otro ejercicio precisa acudir a su aprobación por el Pleno de la Corporación, previo 
dictamen de la Comisión Informativa correspondiente.

Visto lo establecido en el artículo 217 b), del Real Decreto 2/2004, de 5 de marzo, el artículo 
12 del del Real Decreto 424/2017, de 28 de abril, y el artículo 60.2 del Real Decreto 
500/1990, por los que se regula el régimen jurídico del control interno en las entidades del 
Sector Público Local: corresponderá al Pleno de la Corporación la resolución de las 
discrepancias dado que se trata de gastos cuya aprobación es de su competencia por 
tratarse de un expediente de reconocimiento extrajudicial de créditos.

Por todo lo expuesto y visto el dictamen favorable de la Comisión Informativa de 
Gobernación y Régimen Interno, el Pleno de la Corporación, por mayoría, con los votos a 
favor de los concejales del grupo político municipal SOCIALISTA (12) y la abstención de los 
concejales de los grupos políticos municipales PARTIDO POPULAR (4), COMPROMÍS 
ALCOI (2), CIUDADANOS (1), PODEM (1), GUANYAR ALCOI (2) y VOX (1) y el concejal no 
adscrito el Sr. Marcos Eduardo Martínez Coloma (1), adopta el siguiente acuerdo:
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Único.- Aprobar el reconocimiento extrajudicial de los créditos que se señalan en la relación 
Q/2022/10.006, por un importe total de 1.636,00 €, que empieza con la operación ADO nº 
920220010290, tercero: GRUP DANSES CARRASCAL GRUPO DANZAS CARRASCAL por 
importe de 400,00 € y termina con la operación ADO nº 920220010793, tercero: SOCIEDAD 
GENERAL DE AUTORES Y EDITORES por importe de 117,42 €; todas ellas con imputación 
a sus respectivas partidas presupuestarias.

4. 27639/2022 PRESSUPOSTOS I COMPTABILITAT 
MODIFICACIÓ DE CRÈDIT AL PRESSUPOST MUNICIPAL DE 2022 PER SUPLEMENTS, 
EXP.: 2.10.2022/063.
Se propone la incoación de un expediente de modificación presupuestaria. Se considera que 
debe ser inmediata la disponibilidad de los créditos en razón del excepcional interés general 
en la realización de los. Se indica que los créditos de las aplicaciones presupuestarias que 
se pretenden minorar es reducible y no van a ser utilizados en lo que resta de ejercicio.

Al respecto se manifiesta:

 El gasto es específico y determinado.
 No puede demorarse a ejercicios posteriores.
 El crédito no comprometido en las partidas correspondientes es insuficiente para 

hacer frente al gasto.

El gasto se financia con:

a) Bajas de otras partidas no comprometidas.

Visto lo dispuesto en los artículos 177 R.D.Leg. 2/04 y 35-38 RD 500/90 y en la base 11 de 
ejecución del presupuesto.

Visto el dictamen favorable de la Comisión Informativa de Gobernación y Régimen Interno, 
el Pleno de la Corporación, por mayoría, con los votos a favor de los concejales del grupo 
político municipal SOCIALISTA (12) y la abstención de los concejales de los grupos políticos 
municipales PARTIDO POPULAR (4), COMPROMÍS ALCOI (2), CIUDADANOS (1), PODEM 
(1), GUANYAR ALCOI (2) y VOX (1) y el concejal no adscrito el Sr. Marcos Eduardo 
Martínez Coloma (1), adopta los siguientes acuerdos:

Primero.- Aprobar el expediente de modificación de crédito al Presupuesto Municipal de  
2022 por suplementos nº 2.10.2022/063, que se financiará con bajas de otras partidas, con 
el siguiente detalle:

Aplicación Descripción Proyecto Importe

09140 17202 60900 PROYECTO "ALCOI BIO UP" (NEXT GENER.) 2022 2 U40 8 44.346,64
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Aplicación Descripción Proyecto Importe

TOTAL SUPLEMENTOS DE CRÉDITO 44.346,64

09140 17200 60900 INFRAESTRUCTURAS MEDIOAMBIENTALES 2021 2 U40 1 -29.968,08

09140 17200 61000 REPOB/REST. BASRRANCOS Y ZONAS PERIUBANAS 2020 2 U40 2 -4.613,20

09140 17200 61000 REPOB/REST. BASRRANCOS Y ZONAS PERIUBANAS 2021 2 U40 2 -2.537,31

09140 17201 60900 PROY.SOLUCIONES BASADAS NATURALEZA ALCOY 2022 2 U40 3 -7.228,05

TOTAL SFINANCIACIÓN CON BAJAS -44.346,64

Segundo.- Esta aprobación está sujeta a los mismos trámites y requisitos que los 
presupuestos. En su tramitación se aplicarán las normas sobre información, reclamaciones y 
publicidad  aplicables a la aprobación de los presupuestos. 

5. 27793/2022 PRESSUPOSTOS I COMPTABILITAT 
APROVACIÓ DE RECONEIXEMENT EXTRAJUDICIAL DE CRÈDITS. EXP: 2022/09. 
APROVACIÓ DE LES CERTIFICACIONS D’OBRA 10 I ÚLTIMA I 11 LIQUIDACIÓ (LOT 1) 
I  DE LES CERTIFICACIONS D’OBRA 8 I ÚLTIMA I 9 LIQUIDACIÓ (LOT 2) DE LES 
ACTUACIONS REALITZADES DINS DEL PLA EDIFICANT A L’ESCOLA OFICIAL 
D’IDIOMES.
Vistas las propuestas de gastos realizados en el ejercicio anterior, correspondientes a:

Certificación n.º 10 y última del LOTE 1 de las obras de instalación de ascensores, por 
importe de 3.455,65 €, n.º operación previa 920220008736

Certificación n.º 11 y Liquidación del LOTE 1 de las obras de instalación de ascensores, por 
importe de 8.980,23 €, n.º operación previa 920220011243

Certificación n.º 8 y última del LOTE 2 de las obras de Reforma de vestuarios en planta baja 
y reforma de aseos en planta baja y planta primera, por importe de 15.229,47 €, n.º 
operación previa 920220008672

Certificación n.º 9 y Liquidación del LOTE 2 de las obras de Reforma de vestuarios en planta 
baja y reforma de aseos en planta baja y planta primera, por importe de 17.704,83 €, n.º 
operación previa 920220011241

Visto el informe de la Intervención Municipal, de fecha 27/09/2022, en el que se manifiesta:
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“En relación a las propuestas de gastos realizados en el ejercicio anterior, correspondientes 
a:

Certificación n.º 10 y última del LOTE 1 de las obras de instalación de ascensores, por 
importe de 3.455,65 €, n.º operación previa 920220008736

Certificación n.º 11 y Liquidación del LOTE 1 de las obras de instalación de ascensores, por 
importe de 8.980,23 €, n.º operación previa 920220011243

Certificación n.º 8 y última del LOTE 2 de las obras de Reforma de vestuarios en planta baja 
y reforma de aseos en planta baja y planta primera, por importe de 15.229,47 €, n.º 
operación previa 920220008672

Certificación n.º 9 y Liquidación del LOTE 2 de las obras de Reforma de vestuarios en planta 
baja y reforma de aseos en planta baja y planta primera, por importe de 17.704,83 €, n.º 
operación previa 920220011241

Se tiene  que informar que:  

   PRIMERO: El articulo 163 del Texto Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas 
Locales aprobado por Real decreto legislativo 2/2004, de 5 de marzo, (TRLRHL) establece 
que “El ejercicio presupuestario coincidirá con el año natural y a el se imputaran: b) las 
obligaciones reconocidas durante el mismo”.

    SEGUNDO: El art.176.1 del mismo texto dispone que: “Con cargo a los créditos del estado 
de gastos solo podrán contraerse obligaciones derivadas de adquisiciones, obras o servicios 
y demás prestaciones o gastos en general que se realicen en el año natural del propio 
ejercicio presupuestario”. 

No obstante lo dispuesto anteriormente, el articulo 26.2 c) del Real Decreto 500/90, 
determina que se aplicarán a los créditos del Presupuesto vigente, en el momento de su 
reconocimiento, las obligaciones procedentes de ejercicios anteriores, a que se refiere el art. 
60.2 del mismo Real Decreto, atribuyendo su competencia al Pleno de la Entidad, para el 
reconocimiento extrajudicial de créditos siempre que no exista dotación presupuestaria.

Los contratistas a que hace referencia la relación son:

CONSTRUCCIONES Y EXCAVACIONES MIGUEL MARTINEZ SL con CIF: B53884813

Presenta las siguientes facturas:

- Fra n.º 30 de 12 de julio de 2022, por importe de 3.455,65 €, correspondiente a la siguiente 
certificación de obras:
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CERTIFICACION N.º 10 Y ULTIMA DE LAS OBRAS INCLUIDAS EN EL PLAN EDIFICANT, 
ESCUELA OFICIAL DE IDIOMAS, INSTALACION DE ASCENSORES, LOTE I, 
correspondiente al periodo de junio de 2021 y firmada en octubre de 2021.

- Fra n.º 25 de 20 de junio de 2022, por importe de 8.980,23 €correspondiente a la siguiente 
certificación de obras:

CERTIFICACION N.º 11 LIQUIDACION DE LAS OBRAS INCLUIDAS EN EL PLAN 
EDIFICANT, ESCUELA OFICIAL DE IDIOMAS, INSTALACION DE ASCENSORES, LOTE I, 
correspondiente al periodo de julio de 2021 y firmada en agosto de 2021.

Consta informe de la dirección de la obra de mayo de 2022 sobre incremento de un 8,40% 
respecto a la adjudicación inicial y de la inexistencia de unidades de obra nuevas.

- Fra n.º 21 de 20 de junio de 2022, por importe de 15.229,47 €correspondiente a la siguiente 
certificación de obras:

CERTIFICACION N.º 8 Y ULTIMA DE LAS OBRAS INCLUIDAS EN EL PLAN EDIFICANT, 
ESCUELA OFICIAL DE IDIOMAS, REPARACION LAVABOS Y VESTUARIOS, LOTE II, 
correspondiente al periodo de junio de 2021 y firmada en septiembre de 2021.

- Fra n.º 22 de 20 de junio de 2022, por importe de 17.704,83€ correspondiente a la siguiente 
certificación de obras:

CERTIFICACION N.º 9 LIQUIDACION DE LAS OBRAS INCLUIDAS EN EL PLAN EDIFICANT, 
ESCUELA OFICIAL DE IDIOMAS, REPARACION LAVABOS Y VESTUARIOS,LOTE II, 
correspondiente al periodo de julio de 2021, firmada en agosto de 2021.

Consta informe de la dirección de la obra de 26/5/2022 sobre incremento de un 9,53% respecto 
a la adjudicación inicial y de la inexistencia de unidades de obra nuevas.

Por Resolución de Alcaldía n.º 5598/2021 de 20 de diciembre de 2021, previo informe del 
Arquitecto Municipal de 15 de diciembre de 2021, se acordó el reajuste de anualidades entre 
los ejercicios de 2021 y 2022, procediendo a minorar la anualidad de 2021 en 118.872,21€ e 
incrementar la anualidad de 2022 en dicha cantidad de 118.872,21€; dando así lugar a la 
anulación de dicho crédito, impidiendo contraer las obligaciones derivadas de las obras 
ejecutadas y certificadas.

    CONSIDERANDO que, de conformidad con los arts.163 y 176 del TRLHL antes citados, la 
necesidad de reconocer obligaciones procedentes de otro ejercicio precisa acudir a su 
aprobación por el Pleno de la Corporación, previo dictamen de la Comisión Informativa 
correspondiente.

Según lo establecido en el artículo 217 b), del  Real Decreto 2/2004, de 5 de  marzo, y 
artículo 12 del del Real Decreto 424/2017, de 28 de abril, por el que se regula el régimen 
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jurídico del control interno en la entidades del Sector Público Local,corresponderá al Pleno 
de la Corporación la resolución de las discrepancias dado que se trata de gastos cuya 
aprobación es de su competencia por tratarse de un expediente de reconocimiento 
extrajudicial de créditos.

No obstante, en el vigente presupuesto existe crédito adecuado y suficiente para hacer 
frente a los gastos que se detallan habiéndose retenido los créditos en las aplicaciones 
presupuestarias correspondientes del ejercicio 2022:

Fase Partida N.º operación previa Importe
O 09344 32610 63200 920220008736 3.455,65

DO 09344 32610 63200 920220011243 8.980,23
O 09344 32610 63200 920220008672 15.229,47

DO 09344 32610 63200 920220011241 17.704,83

Por tanto, el Pleno con su superior criterio decidirá lo que estime más conveniente.”

Vistos los arts.163 y 176 del TRLHL, la necesidad de reconocer obligaciones procedentes 
de otro ejercicio precisa acudir a su aprobación por el Pleno de la Corporación, previo 
dictamen de la Comisión Informativa correspondiente.

Visto lo establecido en el artículo 217 b), del Real Decreto 2/2004, de 5 de marzo, el artículo 
12 del del Real Decreto 424/2017, de 28 de abril, y el artículo 60.2 del Real Decreto 
500/1990, por los que se regula el régimen jurídico del control interno en las entidades del 
Sector Público Local: corresponderá al Pleno de la Corporación la resolución de las 
discrepancias dado que se trata de gastos cuya aprobación es de su competencia por 
tratarse de un expediente de reconocimiento extrajudicial de créditos.

Por todo lo expuesto y visto el dictamen favorable de la Comisión Informativa de 
Gobernación y Régimen Interno, el Pleno de la Corporación, por mayoría, con los votos a 
favor de los concejales del grupo político municipal SOCIALISTA (12) y la abstención de los 
concejales de los grupos políticos municipales PARTIDO POPULAR (4), COMPROMÍS 
ALCOI (2), CIUDADANOS (1), PODEM (1), GUANYAR ALCOI (2) y VOX (1) y el concejal no 
adscrito el Sr. Marcos Eduardo Martínez Coloma (1), adopta los siguientes acuerdos:

Primero.- Aprobar el reconocimiento extrajudicial de los créditos siguientes, todas ellas con 
imputación a su partida presupuestaria:

Fase Partida N.º operación previa Importe
O 09344 32610 63200 920220008736 3.455,65
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DO 09344 32610 63200 920220011243 8.980,23
O 09344 32610 63200 920220008672 15.229,47

DO 09344 32610 63200 920220011241 17.704,83

Segundo.- Aprobar la certificación de obra n.º 10 y última del LOTE 1, correspondiente a las 
actuaciones realizadas dentro del PLA EDIFICANT en la Escola Oficial d’Idiomes d’Alcoi, 
para la instalación de ascensores, por un importe de 3.455,65 € IVA incluido, a favor del 
contratista CONSTRUCCIONES Y EXCAVACIONES MIGUEL MARTINEZ S.L, con CIF B-
53884813.

Tercero.- Aprobar la certificación de obra n.º 11 y Liquidación del LOTE 1, correspondiente a 
las actuaciones realizadas dentro del PLA EDIFICANT en la Escola Oficial d’Idiomes d’Alcoi, 
para la instalación de ascensores, por un importe de 8.980,23 € IVA incluido, a favor del 
contratista CONSTRUCCIONES Y EXCAVACIONES MIGUEL MARTINEZ S.L, con CIF B-
53884813.

Cuarto.- Aprobar la certificación de obra 8 y última del LOTE 2, correspondiente a las 
actuaciones realizadas dentro del PLA EDIFICANT en la Escola Oficial d’Idiomes d’Alcoi,  
para la reforma de vestuarios en planta baja y reforma de aseos en planta baja y planta 
primera, por importe de 15.229,47 € IVA incluido, a favor del contratista 
CONSTRUCCIONES Y EXCAVACIONES MIGUEL MARTINEZ S.L, con CIF B-53884813.

Quinto.- Aprobar la certificación de n.º 9 y Liquidación del LOTE 2, correspondiente a las 
actuaciones realizadas dentro del PLA EDIFICANT en la Escola Oficial d’Idiomes d’Alcoi,  
para las obras de reforma de vestuarios en planta baja y reforma de aseos en planta baja y 
planta primera, por importe de 17.704,83 € IVA incluido, a favor del contratista 
CONSTRUCCIONES Y EXCAVACIONES MIGUEL MARTINEZ S.L, con CIF B-53884813.

6. 9563/2022 GABINET JURÍDIC 
MODIFICACIÓ ORDENANÇA REGULADORA EN MATÈRIA D'ORDENACIÓ DEL 
TRÀNSIT DE PERSONES I VEHICLES EN LES VIES URBANES.
Vista la propuesta con las modificaciones a introducir en la Ordenanza Reguladora en 
materia de Ordenación del Tráfico de Personas y Vehículos en las Vías Urbanas que fue 
aprobada definitivamente por el Pleno del Ayuntamiento de Alcoy en sesión celebrada el 29 
de diciembre de 2020.

Visto el Informe Jurídico del Técnico Superior Administrativo adscrito al Gabinete Jurídico de 
este Ayuntamiento de 04 de abril de 2022. 

Obran en el expediente Informes del Departamento de Movilidad  y de la Secretaría General.

El órgano competente para la aprobación será el Pleno (Art. 22.2.d) y p) de la  Ley 7/1985,
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de 2 de abril reguladora de las bases de régimen local previo el dictamen de la Comisión 
Informativa de Gobernación y Régimen Interno.

A la vista de lo anterior así como del dictamen favorable de la Comisión Informativa de 
Gobernación y Régimen Interno, el Pleno de la Corporación, por mayoría, con los votos a 
favor de los concejales de los grupos políticos municipales SOCIALISTA (12), PARTIDO 
POPULAR (4), COMPROMÍS ALCOI (2) y VOX (1) y el concejal no adscrito el Sr. Marcos 
Eduardo Martínez Coloma (1), y la abstención de los concejales de los grupos políticos 
municipales CIUDADANOS (1), PODEM (1) y GUANYAR ALCOI (2), adopta los siguientes 
acuerdos:

PRIMERO. Aprobar inicialmente la modificación de la “Ordenanza Reguladora en materia de 
Ordenación del Tráfico de Personas y Vehículos en las Vías Urbanas”, con los cambios que 
a continuación se detallan:

“En el ANEXO II de la Ordenanza Reguladora en materia de Ordenación del Tráfico de 
Personas y Vehículos en las Vías Urbanas, se introduciría un nuevo apartado con la 
denominación CIRCULACION, PARADA, ESTACIONAMIENTO Y ACTUACIONES 
PUNTUALES EN ZONAS DE PRIORIDAD PEATONAL con las infracciones y sanciones 
que se recogen en dicho apartado.

CIRCULACION, PARADA, ESTACIONAMIENTO Y ACTUACIONES PUNTUALES EN 
ZONAS DE PRIORIDAD PEATONAL

NORM
A

AR
T.

APA
R

OPC INF HECHO DENUNCIADO IMPTE
IMPTE 
CON 

REDUCCI
ÓN

OMC 70 a 01 MG El  acceso  a  la  zona  de  prioridad  peatonal  con  
vehículos con  peso  superior  al permitido

500
250

OMC 69 f 01 L No respetar con bicicleta la distancia de 1 metro de 
separación a los peatones

50
25

OMC 69 f 02 L Circular en bicicleta a menos de 1,5 metro de las fachadas 50
25

OMC 69 g 01

L Efectuar  con  patines  o  medios  de  transporte  similares  
cualquier  maniobra  que pueda afectar a la seguridad de 
los peatones 50

25

OMC 69 g 02 L No respetar con patines o medios de transporte similares 
la distancia de 1 metro de separación a los peatones

50
25
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OMC 69 g 03 L
Circular en patines o medios de transporte similares a 
menos de 1 metro de las fachadas 50

25

OMC 69 e 01 L
Efectuar operaciones sin respetar distancia a fachada u 
obstaculizando accesos a comercios y/o viviendas 90

45

OMC 53 01 L
No respetar los ciclistas las normas de tráfico establecidas 
para vehículos en la zona de prioridad peatonal 50

25

OMC 70 a 01 L
Efectuar operaciones de carga y descarga fuera del 
horario autorizado 60

30

OMC 68 01 MG

Obtención   de   las   autorizaciones   falsificando,   
manipulando   o   alterando   los documentos para evitar 
su denegación.

500
250

OMC 68 02 MG

La  falsificación  o  alteración  de  los  distintos  tipos  de  
distintivos,  permisos  o autorizaciones regulados en el 
ordenanza

500
250

OMC 68 03 L El acceso a la zona de prioridad peatonal sin autorización 100
50

OMC 68 04 G

Utilización indebida de cualquier tipo de distintivo, 
permiso o autorización concedido y regulado en la 
Ordenanza

200
100

OMC 68 05 G

Utilización de distintivo, permiso o autorización de los 
regulados en la ordenanza, por persona o vehículo distinto 
al autorizado y como tal reflejado en el mismo

200
100

OMC 68 06 G

Cesión de distintivo, permiso o autorización de los 
regulados en la ordenanza a persona distinta a la 
autorizada en la misma

200
100

OMC 68 07 G

Utilización dolosa o negligente de distintivo, permiso o 
autorización  de los regulados en la ordenanza para fines 
diferentes a los autorizados.

200
100

OMC 69 d 01 L
Acceso a la zona de prioridad peatonal por lugar distinto 
al autorizado 100

50

OMC 69 d 02 L
Circular por la zona de prioridad peatonal por itinerario 
distinto al autorizado 100

50

OMC 68 08 L Acceso al área de prioridad peatonal con autorización 100
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caducada 50

OMC 68 2 01 L

No exhibir el distintivo, permiso o autorización concedida 
al efecto, de forma visible en el vehículo para el que se 
concede

90
45

OMC 69 h 01 L Estacionar en zona de prioridad peatonal sin autorización 90
45

OMC 68 3 01 L

No  comunicar  al  Ayuntamiento  cualquier  cambio  que  
comporte  la  pérdida  de algunas de las condiciones por 
las que se concedió la autorización de acceso a la zona de 
prioridad peatonal

75
37.50

OMC 70 c 01 G
La permanencia en la zona por tiempo superior al 
autorizado 200

100

Y la introducción de este apartado llevaría consigo necesariamente la introducción de 
un nuevo Título dentro de la Ordenanza Reguladora en materia de Ordenación del 
Tráfico de Personas y Vehículos en las Vías Urbanas, cuyo tenor literal sería:

“TÍTULO SEXTO

CIRCULACION, PARADA, ESTACIONAMIENTO Y ACTUACIONES PUNTUALES EN 
ZONAS DE PRIORIDAD PEATONAL

Artículo 67. Zonas de Prioridad Peatonal.

A los efectos de esta Ordenanza se considerarán Zonas de Prioridad Peatonal aquellás cuyo 
uso sea prioritariamente peatonal, ciclista y para usuarios de VMP, pudiendo acceder a las 
mismas los vehículos autorizados de forma extraordinaria exclusivamente en los casos y en las 
condiciones reguladas en la Ordenanza de Peatonalización de Alcoy publicada en el Boletín de 
la Provincia de fecha 18 de febrero de 2021, quedando prohibido el estacionamiento de 
vehículos en la calle excepto aquellos casos definidos también en dicha Ordenanza, la cual 
será de aplicación en todos los casos que no sean recogidos en el presente Título.

Artículo 68. Autorizaciones.

1. Los vehículos que circulen por la zona de prioridad peatonal, excepto Bicicletas y VMP, 
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deberán contar con la correspondiente autorización municipal.

2.  La autorización deberá colocarse en el interior del vehículo de forma visible desde el 
exterior.

3. El titular de la autorización estará obligado a comunicar al Ayuntamiento la modificación 
de las circunstancias que sirvieron de base para la concesión de la autorización, tales como 
el cambio o enajenación del vehículo autorizado, cambio de domicilio, fallecimiento de la 
persona autorizada, etc.

Artículo 69. Obligaciones y Prohibiciones.

La circulación de los vehículos autorizados deberá respetar las siguientes normas:
a) Los conductores de los vehículos autorizados darán prioridad de paso a los peatones y 
ciclistas.
c) Los peatones tendrán prioridad sobre los ciclistas.
d) El acceso y salida de los vehículos se realizará exclusivamente a través de las zonas 
autorizadas.
e) Cualquier tipo de operación realizadas por vehículos de las reseñadas en esta Ordenanza 
y en la Ordenanza de Peatonalización de Alcoy, se efectuará con una separación mínima de 
1,50 metros de cualquier fachada y evitando posicionarse justo enfrente de las puertas de 
acceso a comercios y/o viviendas.
f) Los conductores de bicicletas deberán respetar la distancia de 1 metro de separación con 
los peatones y circular a menos de 1,5 de las fachadas. 
g) Los conductores de patines o medios de transporte similares deberán evitar cualquier 
maniobra que pueda afectar a la seguridad de los peatones, respetar la distancia de 
seguridad de 1 metro de separación respecto a los mismos y circular a menos de 1 metro de 
las fachadas.
h) No se podrá estacionar en zona de prioridad peatonal sin autorización ni permanecer en 
la zona por tiempo superior al autorizado.

Artículo 70. Autorización para carga y descarga.

Esta autorización conferirá derecho a:

a) Circular en la zona de prioridad peatonal con el/los vehículo/s autorizado/s, de masa 
máxima autorizada (M.M.A.) inferior a 3.500 kg, durante los horarios que se establezcan en 
el anexo II de esta Ordenanza y en la señalización vertical situada en los puntos de acceso. 
El acceso de vehículos de MMA superior a las 3,5 toneladas será restringido a las 
autorizaciones que se emitan por el Ayuntamiento de Alcoy, previo informe de la Policía 
Local, indicándose en la solicitud de autorización las características técnicas del vehículo, la 
matrícula y los datos de la empresa distribuidora.
b) Realizar las labores de carga y descarga en las zonas que se determinen a tal efecto.
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c) Se podrá circular por el itinerario necesario en cada caso pero únicamente se permitirá un 
tiempo de permanencia en la zona de prioridad peatonal que no supere los 30 minutos.
d) En ningún caso se almacenarán o depositarán en el suelo las mercancías u objetos que 
se estén cargando o descargando.
e) Deberán respetarse escrupulosamente los sentidos de circulación”.

Y la introducción de este nuevo Título llevaría consigo las siguientes modificaciones 
al texto de la Ordenanza:

- En el Indice y en el Texto de la Ordenanza: Los Títulos sexto, séptimo y octavo pasan a ser 
Títulos séptimo, octavo y noveno.

- En el artículo 2, se elimina la expresión: “(excepto en lo que hace referencia a las zonas 
peatonales)”.

- En el artículo 6, se añade el siguiente texto:

“Calles peatonales:

1. Las calles peatonales son zonas de circulación especialmente acondicionadas en las que 
existe una coexistencia en el mismo espacio de viandantes y vehículos no motorizados. 
Están destinadas en primer lugar a las personas a pie y está prohibida por ellas, como 
norma general, la circulación de vehículos a motor con las excepciones y condicionantes 
establecidos en el artículo 15 de la Ordenanza de Peatonalización de este Ayuntamiento.

2. En las calles peatonales queda prohibido el estacionamiento de vehículos a motor, salvo 
señalización expresa que lo autorice. Los vehículos que realicen operaciones de carga y 
descarga deberán abandonar la calle inmediatamente después de realizar dichas 
operaciones.

3. Las bicicletas y los vehículos VMP podrán circular por ellas con las condiciones que se 
establezca en esta Ordenanza y en la de Peatonalización”.

- Los artículos 67, 68, 69, 70, 71, 72, 73, 74, 75, 76, 77, 78, 79, 80, 81, 82, 83, 84, 85, pasan 
a ser ahora los artículos 71, 72, 73, 74, 75, 76, 77, 78, 79, 80, 81, 82, 83, 84, 85, 86, 87, 88, 
89.
 
- En el Anexo II, las modificaciones serían las que a continuación se detallan con amarillo 
(se añaden al texto de la ordenanza), en azul (se modifican) y  verde (se suprimen del texto 
de la Ordenanza):
 

NORMA AR
T.

APA
R

OP
C

INF HECHO DENUNCIADO IMPTE
IMPTE 
CON 
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REDUCCI
ÓN

LSV
RGC

39
91

3
1

8
5

G Parar en vía urbana la grúa de auxilio en carretera creando 
un nuevo peligro u obstaculizando la circulación. 
(especificar)

200
100

LSV
RGC

39
91

3
1

9
6

G  Estacionar en vía urbana la grúa de auxilio en carretera 
creando un nuevo peligro u obstaculizando la circulación. 
(especificar)

200
100

LSV
RGC

49
121

1
4

2
1

L Transitar por la calzada sobre monopatín, patín o aparato 
similar sin motor.

70
35

LSV
RGC

49
121

1
4

3
2

L Circular por la acera con monopatín, patín o aparato 
similar sin motor a velocidad superior al del paso de una 
persona.

70
35

LSV
RGC

49
121

1
4

4
3

L Circular sobre monopatín, patín o aparato similar sin 
motor siendo arrastrado por otro vehículo.

70
35

LSV
RGC

49
121

1
5

5
1

G Circular sobre monopatín, patín o aparato similar por 
zona peatonal.

200
100

LSV
RGC

49
121

1
5

16
3

G Circular con cualquier tipo de vehículo por la acera 200
100

LSV
RGC

49
121

1
5

6
2

G Circular sobre monopatín, patín o aparato similar por la 
acera.

200
100

LSV
RGC

53
154

1
-

4
2

L No obedecer una señal de prohibición. Acceso a zona 
peatonal sin autorización-Denuncia formulada a través de 
medios de captación de imágenes)

80
40

LSV
RGC

53
152

1
-

14
3

L No obedecer una señal de entrada prohibida .Acceso a 
zona peatonal sin autorización-Denuncia Formulada a 
través de medios de captación de imágenes.

80
40

OM 49 2 L Circular en bicicleta utilizando durante la conducción 
dispositivos de telefonía móvil, navegadores o cualquier 
otro medio o sistema de comunicación.
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 Las infracciones LEVES, serán sancionadas con el importe de 80 euros.
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Por último, se ha observado que en el Título Segundo, Capítulo II, en el que se regula 
el tema de los Vados, hay determinados aspectos que requieren de una modificación 
de su articulado y que son:  

- Artículo 35. Prohibición. Se considera que habría que eliminar la siguiente frase:  “Salvo 
que previamente se obtenga una autorización especial”. Al haberse introducido en su 
momento por error, dada la imposibilidad de una autorización especial para las prohibiciones 
reflejadas en el artículo.

- Artículo 38. Responsabilidad por su uso. Se considera la introducción necesaria de dos 
nuevos apartados:

“d) La colocación de bolardos-delimitadores a la entrada del vado requerirá, previa solicitud 
del titular del vado, de la autorización de la Policía Local.
En la autorización se determinarán las condiciones en que se pueden colocar  los bolardos-
delimitadores, así como las características que deberán reunir los mismos.
Cualquier reclamación patrimonial material o personal por parte de terceros, derivada de la 
colocación de los bolardos-delimitadores, será responsabilidad del titular del vado. 

e) El incumplimiento del pago de la tasa por utilización de vado conllevará la apertura del 
oportuno expediente y en su caso, baja de la autorización y retirada de las placas 
señalizadoras del mismo”.

SEGUNDO. Someter este expediente a información pública en el Boletín Oficial de la 
Provincia de Alicante, por plazo de 30 días naturales, a efectos de que los interesados 
puedan formular reclamaciones y/o sugerencias, que serán resueltas por el Pleno de la 
Corporación antes de la aprobación definitiva de la modificación de la Ordenanza. Si dentro 
del plazo establecido no se presentaran reclamaciones o sugerencias se entenderá 
definitivamente adoptado el acuerdo hasta entonces provisional.

TERCERO.- Publicar íntegramente el texto de la modificación de la Ordenanza reguladora 
en materia de Ordenación del Tráfico de Personas y Vehículos en las Vías Urbanas en el 
Boletín Oficial de la Provincia, después de su aprobación definitiva, en cumplimiento de lo 
que dispone el artículo 70.2. de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del 
Régimen Local de la Ley de Bases de Régimen Local.

CUARTO.- Facultar al Sr. Alcalde, D. Antonio Francés Pérez, o a quien legalmente lo 
sustituya para firmar los documentos necesarios en vista a la efectividad de este acuerdo. 

Sr. Secretario Accidental:
El punt següent requereix majoria absoluta.

7. 20694/2022 INNOVACIÓ I NOVES TECNOLOGIES 
MODIFICACIÓ DELS ESTATUTS DEL CONSORCI DE LES COMARQUES CENTRALS 
VALENCIANES (CCV).
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El Ayuntamiento de Alcoy es miembro del Consorci de les Comarques Centrals Valencianes 
por acuerdo del Pleno de 17 de abril de 1998, de ratificación de los Estatutos aprobados 
(DOCV 3424, de 1 de febrero de 1999).

La Junta General del CONSORCI DE LES COMARQUES CENTRALS VALENCIANES 
(CCV), en sesión extraordinaria de 24 de marzo de 2022, acordó aprobar inicialmente la 
propuesta de modificación de los Estatutos del Consorcio de las Comarques Centrals 
Valencianes en los términos que figuran  en la certificación del Secretario del Consorci, de 
fecha 28 de marzo de 2022, y solicitó a este Ayuntamiento la exposición pública de la 
modificación de los Estatutos durante el plazo de 30 días hábiles.

Figura en el expediente diligencia firmada por la Sra. Secretaria, en la que se hace constar 
que el Edicto de modificación de los Estatutos del Consorci ha estado expuesto a 
información pública en el Tablón de Edictos y en la Sede Electrónica de este Ayuntamiento, 
desde el 12 de abril de 2022 al 30 de mayo de 2022, no habiéndose presentado 
alegaciones.

Vista la Resolución de la Presidencia del Consorci por la que se declara elevado a definitivo 
el acuerdo de aprobación de la modificación de los Estatutos del Consorci de les Comarques 
Centrals Valencianes (CCV), ya que publicada en el  DOGV  nº 9317 de 11.04.2022, no se 
han presentado reclamaciones o alegaciones, al tiempo que el Resuelvo Segundo indica: 
“Comunicar aquesta resolució als membres del Consorci als efectes que pels seus plenaris 
s’adopten els corresponents acords d’aprovació de la modificació ens els termes elevats a 
definitius i siguen remesos els  corresponents certificats al Consorci.”

Vistos los informes emitidos por el TAG de Gabinete Jurídico, la Secretaria y la Interventora.

Visto el dictamen favorable de la Comisión Informativa de Gestión Estratégica y Ciudad 
Inteligente, el Pleno de la Corporación, por mayoría absoluta, con los votos a favor de los 
concejales de los grupos políticos municipales SOCIALISTA (12), COMPROMÍS ALCOI (2), 
PODEM (1) y GUANYAR ALCOI (2), y la abstención de los concejales de los grupos 
políticos municipales PARTIDO POPULAR (4), CIUDADANOS (1) y VOX (1) y el concejal no 
adscrito el Sr. Marcos Eduardo Martínez Coloma (1), adopta los siguientes acuerdos:

Primero.- Aprobar la Modificación de los Estatutos del Consorci de les Comarques Centrals 
Valencianes (CCV), contenida en la  “RESOLUCIÓ DE LA PRESIDÈNCIA DEL CONSORCI 
DE LES COMARQUES CENTRALS VALENCIANES PER LA QUE ES DECLARA LA 
ELEVACIÓ A DEFINITIU DE L'ACORD D'APROVACIÓ DE LA MODIFICACIÓ DELS 
ESTATUTS DEL CONSORCI DE LES COMARQUES CENTRALS VALENCIANES (CCV).”

Segundo.- Notificar este acuerdo al Consorci de les Comarques Centrals Valencianes 
(CCV).

8. 3076/2021 MEDI AMBIENT 
APROVACIÓ DEL PLA LOCAL DE GESTIÓ DE RESIDUS
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És interés de la Regidoria de Transició Ecològica aprovar el Pla Local de Gestió de Residus 
donat que segons s’estableix al Decret 55/2019, de 5 d’abril, del Consell, pel qual s’aprova la 
revisió del Pla integral de residus (PIR) de la Comunitat Valenciana, existeix l’obligació dels 
Ajuntaments de la Comunitat Valenciana de disposar d’un pla local de gestió de residus en 
data 1 de gener de 2021.

Entre la legislació aplicable es troba la següent:

 Els articles 4.1 a), 22.2.d), 25 (en la redacció donada per la LRSAL).
 Arts. 49, 70.2 de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, Reguladora de les Bases de Règim Local 

-LRBL-, art. 33 de la Llei 8/2010, de 23 de juny, de la Generalitat, de Règim Local de 
la Comunitat Valenciana.

 L'article 133 de la Llei 39/2015, d'1 d'octubre, del Procediment Administratiu Comú de 
les Administracions Públiques.

 Normativa sectorial citada en l'informe jurídic que consta en l'expedient.
 L’article 32 de la Llei 10/2000 de 12 de desembre de residus de la Comunitat 

Valenciana indica que els plans locals s'aprovaran mitjançant una ordenança 
municipal.

L'òrgan competent per a l'adopció de l'acord d'aprovació de les Ordenances és el Ple de la 
Corporació (art. 22.2.d) Llei 7/85 de 2 d'abril, reguladora de les bases del règim local), per 
majoria simple.

Consta en l'expedient informe d'impacte de gènere emés per l'agent d'Igualtat en data 26 de 
maig de 2022, i amb data 16 de maig de 2022 l'assessora jurídica del departament de 
polítiques inclusives emet informe d'impacte en la infància, adolescència i família.

En compliment del que es disposa en el article 133.1 de la Llei 39/2015, de 1 de octubre, del 
Procediments Administratiu Comú de las Administracions Públiques, es va realitzar una 
consulta pública prèvia a la aprovació, per la Regidoria de Transició Ecològica, del “Pla 
Local de Gestió de Residus”. Aquest tràmit es va realitzar, entre altres, mitjançant la 
publicació durant 15 dies al tauló d’anuncis de la Seu Electrònica de l’Ajuntament, des del 9 
de març fins al 31 de març de 2021 (ambdós inclosos).

El pla local de gestió de residus que se sotmet a aprovació s'ha inclòs en el pla normatiu 
anual per a l'exercici 2021 (decret núm. 795/2021 de 26 de febrer de 2021 pel qual  s'àmplia 
el Pla normatiu 2021 aprovat per Decret núm. 4861/2020 de 20 de desembre de 2020).

L'aprovació de l'Ordenança s'ajustarà al següent procediment (article 49, 70.2 de Llei 
7/1985, de 2 d'abril, i 56 del Reial Decret Legislatiu 781/1986):

 Aprovació inicial pel Ple.
 Informació pública i audiència als interessats pel termini mínim de 30 dies per a la 

presentació de reclamacions i suggeriments.
 Resolució de totes les reclamacions i suggeriments presentats dins del termini i 

aprovació definitiva pel Ple.
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En el cas que no s'haguera presentat cap reclamació o suggeriment, s'entendrà 
definitivament adoptat l'acord fins llavors provisional.

Vist l’esborrany del text del Pla Local de Gestió de Residus, elaborat per l’empresa 
Silvoturismo Mediterráneo, S.L.

Vistos els informes del cap del Departament de Medi Ambient, del servei jurídic municipal i 
de la Secretaria General.

Vist tot allò exposat així com el dictamen favorable de la Comissió Informativa de Gestió 
Estratègica i Ciutat Intel·ligent, el Ple de la Corporació, per majoria, amb els vots a favor dels 
regidors dels grups polítics municipals SOCIALISTA (12), PARTIDO POPULAR (4) i 
CIUDADANOS (1), i l'abstenció dels regidors dels grups polítics municipals COMPROMÍS 
ALCOI (2), PODEM (1), GUANYAR ALCOI (2) i VOX (1) i el regidor no adscrit el Sr. Marcos 
Eduardo Martínez Coloma (1), adopta els següents acords:

PRIMER.- Aprovar inicialment el Pla Local de Gestió de Residus, el text íntegre del qual 
figura en  l'expedient.

SEGON.- Obrir un període d’exposició pública i audiència als interessats durant un termini 
de trenta dies, mitjançant anunci al Butlletí Oficial de la Província, al tauler d’anuncis de 
l’Ajuntament i a la seu electrònica municipal, per a la presentació de reclamacions i 
suggeriments per les persones o entitats interessades. Totes les reclamacions i 
suggeriments presentades en termini s’hauran de resoldre i aprovar definitivament el Pla 
Local de Gestió de Residus pel Ple de l'Ajuntament.

TERCER.- En el cas de que no s’haguera presentat cap reclamació o suggeriment, dins del 
termini fixat, aquest Pla Local de Gestió de Residus es considerarà aprovat definitivament.

QUART.- Publicar íntegrament el text del Pla Local de Gestió de Residus, després d’haver-
se aprovat definitivament pel Ple de l’Ajuntament a la seua Seu Electrònica.

CINQUÉ.- Facultar al Sr. Alcalde, o regidor que legalment el substituïsca, per a signar els 
documents que siguen necessaris en ordre a l’efectivitat d’aquests acords.

9. 26077/2022 SERVEIS SOCIALS 
ADDENDA AL CONTRACTE PROGRAMA 2021-2024, ENTRE LA VICEPRESIDÈNCIA I 
CONSELLERIA D'IGUALTAT I POLÍTIQUES INCLUSIVES I L'ENTITAT LOCAL 
AJUNTAMENT D’ALCOI, PER A LA COL·LABORACIÓ INTERADMINISTRATIVA I 
FINANCERA EN MATÈRIA DE SERVEIS SOCIALS, PER ALS EXERCICIS 2022-2023-
2024

ADDENDA AL CONTRATO PROGRAMA 2021-2024, ENTRE LA VICEPRESIDENCIA Y 
CONSELLERÍA DE IGUALDAD Y POLÍTICAS INCLUSIVAS Y LA ENTIDAD LOCAL 
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AYUNTAMIENTO DE ALCOY, PARA LA COLABORACIÓN INTERADMINISTRATIVA Y 
FINANCIERA EN MATERIA DE SERVICIOS SOCIALES PARA LOS EJERCICIOS 2022-
2023-2024.
La colaboración y coordinación tanto administrativa como financiera entre la Generalitat y el 
Ayuntamiento de Alcoy en materia de Servicios Sociales, ha sido siempre necesaria para 
poder llevar a cabo los servicios y prestaciones de esta materia.
En la anterior normativa reguladora de los Servicios Sociales, la Ley 5/1997, de 25 de junio, 
por la que se regula el Sistema de Servicios Sociales en el ámbito de la Comunidad 
Valenciana, el sistema de financiación mediante el cual los Ayuntamientos recibían el apoyo 
técnico y financiero de la Generalitat, para el desarrollo de los Servicios Sociales Generales 
y Especiales era a través de un Plan de Financiación plurianual.
En los presupuestos anuales de la Generalitat se establecían los créditos correspondientes 
para la financiación de este plan a través de las líneas de subvenciones nominativas. Con la 
nueva Ley 3/2019, de 18 febrero, de la Generalitat, de Sercicios Sociales Inclusivos de la 
Comunitat Valenciana, establece un nuevo instrumento preceptivo para regular la 
financiación entre la Generalitat y los ayuntamientos para la prestación de los servicios 
sociales. Este instrumento es el contrato-programa un convenio interadministrativo, con la 
finalidad de mejorar la calidad de los servicios públicos dirigidos a la ciudadanía y la 
eficiencia en la utilización de los recursos públicos.
En el contrato programa se regulan las relaciones jurídicas y económicas así como las 
relaciones de colaboración interadministrativas.

La Ley 3/2019, tiene como objeto configurar el marco jurídico de actuación de los poderes 
públicos valencianos en el ámbito de los servicios sociales, dado su carácter de interés 
general para la Comunitat Valenciana.
Estableciendo una nueva la estructura funcional de los Servicios Sociales, diferenciando dos 
niveles de atención, por una parte, esta la atención primaria, que a su vez se divide en dos 
niveles de actuación: atención primaria de carácter básico y atención primaria de carácter 
específico y por otra parte esta la atención secundaria.
La atención primaria esta configurada como el primer nivel, por su proximidad, de acceso al 
Sistema Público Valenciano de Servicios Sociales siendo la gestión y provisión de los 
servicios recogidos en el apartado 1 del artículo 18 de esta ley competencia de los 
municipios como establece el artículo 29.1 de la ley.
La atención secundaria, considerada como un segundo nivel para la provisión de 
prestaciones y servicios especializados que refuerzan la atención primaria, siendo esta 
competencia de la Generalitat.
A su vez, el artículo 29 de la ley 3/2019, establece las competencias propias de los 
Ayuntamientos entre otras “la garantía de la suficiencia financiera, técnica y de recursos 
humanos de las prestaciones garantizadas que sean objeto de su competencia dentro del 
Sistema Público Valenciano de Servicios Sociales, con la colaboración de la Generalitat o la 
Diputación Provincial correspondiente”.

Este Ayuntamiento, por acuerdo del Pleno en sesión ordinaria celebrada el 30 de julio de 
2021, aprobó el contrato programa entre la Vicepresidencia y Conselleria de Igualdad y 
Políticas Inclusivas y el el Ayuntamiento de Alcoy, para la colaboración y coordinación 
interadministrativa y financiera en materia de Servicios Sociales en los ejercicios 2021-2024.
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En fecha 4 de agosto de 2021, fue suscrito el Contrato Programa 2021-2024 para la 
colaboración y coordinación interadministrativa y financiera en materia de servicios sociales.
La Cláusula Undécima del citado Contrato Programa establece el plazo de su vigencia y su 
eficacia. La misma cláusula señala que el contrato programa podrá ser modificado o 
actualizado por acuerdo de las partes mediante la incorporación de las adendas. La 
actualización o modificación del contrato programa a través de las adendas podrá iniciarse a 
instancia de cualquiera de las partes cuando el objetivo sea la ampliación de nuevos 
servicios o prestaciones a los acordados en el ejercicio 2021, de acuerdo con lo establecido 
en el artículo 25 del Decreto 38/2020, de 20 de marzo, del Consell, de coordinación y 
financiación de la atención primaria de servicios sociales.
Es por ello que en los incrementos incluidos en los presupuestos de la Generalitat 
Valenciana para el ejercicio 2022, permiten implementar, a partir de este ejercicio, las 
acciones de mejora que se prevén en los acuerdos de 2021; por lo que se estima 
conveniente suscribir acuerdo de adenda para el periodo 2022-2024 del contrato programa 
para la colaboración y coordinación interadministrativa y financiera en materia de servicios 
sociales, así como establecer los objetivos, las actuaciones, los indicadores, los 
mecanismos de evaluación y la financiación de los mismos, de forma que permitan una 
mayor eficacia y eficiencia en la gestión de dichos servicios y programas.

Por parte de la Consellería de Igualdad y Políticas Inclusivas, ha sido remitida una adenda al 
presente contrato programa, para ampliar la financiación del SAD Dependencia para los 
ejercicios 2022-2023 y 2024 e incorporar tres nuevos servicios no contemplados en el 
contrato-programa inicial y que son los siguientes:
- Programa Menjar a Casa
- Programa Major a Casa
- Programa de Itinerarios de Inclusión Social.

Vistos los Informes Jurídico y de la Jefa del Departamento de Servicios Sociales,

A la vista de lo anterior, así como del dictamen favorable de la Comisión Informativa de 
Servicios Sociosanitarios, el Pleno de la Corporación, por mayoría, con los votos a favor de 
los concejales de los grupos políticos municipales SOCIALISTA (12), PARTIDO POPULAR 
(4), COMPROMÍS ALCOI (2), PODEM (1) y GUANYAR ALCOI (2), y la abstención de los 
concejales de los grupos políticos municipales CIUDADANOS (1) y VOX (1) y el concejal no 
adscrito el Sr. Marcos Eduardo Martínez Coloma (1), adopta los siguientes acuerdos:

Primero.-  Aprobar la addenda al Contrato Programa suscrito entre la Vicepresidencia del 
Consell y Consellería de Igualdad y Políticas Inclusivas y el Ayuntamiento de Alcoy, para la 
colaboración y coordinación interadministrativa y financiera en materia de servicios sociales 
para los ejercicios 2022-2024, cuyo documento consta en el expediente.

Segundo.- Facultar al señor Alcalde, Sr. Antonio Francés Pérez, o a quien legalmente le 
sustituya, para la firma de cualquier documento que sea necesario para la efectividad de 
este acuerdo.
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10. 27794/2022 SERVEIS SOCIALS 
CREACIÓ DE LA COMISSIÓ TÈCNICA DE VALORACIÓ I SEGUIMENT DE 
PRESTACIONS ECONÒMIQUES, LA COMISSIÓ D'INTERVENCIÓ SOCIAL I LA 
COMISSIÓ TÈCNICA ORGANITZATIVA.

CREACIÓN DE LA COMISIÓN TÉCNICA DE VALORACIÓN Y SEGUIMIENTO DE 
PRESTACIONES ECONÓMICAS, LA COMISIÓN DE INTERVENCIÓN SOCIAL Y LA 
COMISIÓN TÉCNICA ORGANIZATIVA.
Vista la Llei 3/2019, de 18 de febrer de Serveis Socials Inclusius de la Comunitat Valenciana 
que regula el Sistema Públic Valencià de Serveis Socials, i el Decret de desenvolupament 
38/2020, de 20 de març del Consell, de coordinació i finançament de l'atenció primària de 
serveis socials, el que estableix la creació preceptiva de les denominades: Comissió Tècnica 
de Valoració I Seguiment de Prestacions Econòmiques, la Comissió d'Intervenció Social i la 
Comissió Tècnica Organitzativa.

Vista la necessitat que presenta el departament de Serveis Socials d'aquest Ajuntament 
d'adaptar la seua estructura i funcionament a la Llei de Serveis Socials Inclusius de la 
Comunitat Valenciana i la seua normativa de desenvolupament.

Vistos els informes jurídic, i de la cap del departament de Serveis Socials.

D’acord amb el que s’ha exposat i vist el dictamen favorable de la Comissió Informativa de 
Serveis Sociosanitaris, el Ple de la Corporació, per majoria, amb els vots a favor dels 
regidors dels grups polítics municipals SOCIALISTA (12), PARTIDO POPULAR (4),  
COMPROMÍS ALCOI (2), CIUDADANOS (1), PODEM (1) i GUANYAR ALCOI (2), i 
l'abstenció dels regidors del grup polític municipal VOX (1) i el regidor no adscrit el Sr. 
Marcos Eduardo Martínez Coloma (1), adopta els següents acords:

Primer.- Aprovar la creació de: la Comissió Tècnica de Valoració I Seguiment de Prestacions 
Econòmiques, la Comissió d'Intervenció Social i la Comissió Tècnica Organitzativa de 
l’Ajuntament d’Alcoi.

Segon.- Publicar la creació d’aquestes comissions, en el portal de Transparència  d’aquest 
Ajuntament, en aplicació de la Llei 19/2013, de 9 de desembre, de Transparència, Accés a la 
Informació Pública i Bon Govern.

11. 16937/2022 SERVEIS SOCIALS 
APROVACIÓ DEL REGLAMENT DE LA COMISSIÓ TÈCNICA DE VALORACIÓ I 
SEGUIMENT DE PRESTACIONS ECONÒMIQUES, LA COMISSIÓ D'INTERVENCIÓ 
SOCIAL I LA COMISSIÓ TÈCNICA ORGANITZATIVA.
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APROBACIÓN DEL REGLAMENTO DE LA COMISIÓN TÉCNICA DE VALORACIÓN Y 
SEGUIMIENTO DE PRESTACIONES ECONÓMICAS, LA COMISIÓN DE INTERVENCIÓN 
SOCIAL Y LA COMISIÓN TÉCNICA ORGANIZATIVA.
Vista la Llei 3/2019, de 18 de febrer de Serveis Socials Inclusius de la Comunitat Valenciana 
que regula el Sistema Públic Valencià de Serveis Socials, i el Decret de desenvolupament 
38/2020, de 20 de març del Consell, de coordinació i finançament de l'atenció primària de 
serveis socials, el que estableix la creació preceptiva de les denominades: Comissió Tècnica 
de Valoració I Seguiment de Prestacions Econòmiques, la Comissió d'Intervenció Social i la 
Comissió Tècnica Organitzativa.

Vista la necessitat que presenta el departament de Serveis Socials d'aquest Ajuntament 
d'adaptar la seua estructura i funcionament a la Llei de Serveis Socials Inclusius de la 
Comunitat Valenciana i la seua normativa de desenvolupament.

Vistos els informes jurídic, i de la cap del departament de Serveis Socials.

Vist que és competència d'aquesta Regidoria les actuacions corresponents al departament 
de Serveis Socials.

D’acord amb el que s’ha exposat i vist el dictamen favorable de la Comissió Informativa de 
Serveis Sociosanitaris, el Ple de la Corporació, per majoria, amb els vots a favor dels 
regidors dels grups polítics municipals SOCIALISTA (12), PARTIDO POPULAR (4),  
COMPROMÍS ALCOI (2), CIUDADANOS (1), PODEM (1) i GUANYAR ALCOI (2), i 
l'abstenció dels regidors del grup polític municipal VOX (1) i el regidor no adscrit el Sr. 
Marcos Eduardo Martínez Coloma (1), adopta els següents acords:

Primer.- Aprovar inicialment  el reglament de: la Comissió Tècnica de Valoració I Seguiment 
de Prestacions Econòmiques, la Comissió d'Intervenció Social i la Comissió Tècnica 
Organitzativa de l’Ajuntament d’Alcoi, el text del qual és el següent:

REGLAMENT DE LA COMISSIÓ TÈCNICA DE VALORACIÓ I SEGUIMENT DE 
PRESTACIONS ECONÒMIQUES, DE LA COMISSIÓ D'INTERVENCIÓ SOCIAL I DE LA 

COMISSIÓ TÈCNICA ORGANITZATIVA

ÍNDEX 

PREÀMBUL

CAPÍTOL I. Naturalesa, àmbit territorial, règim jurídic, denominació i descripció
Article 1.- Naturalesa. 
Article 2.- Àmbit Territorial.
Article 3.- Règim Jurídic.
Article 4.- Denominació i descripció.
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CAPÍTOL II. COMISSIÓ TÈCNICA DE VALORACIÓ I SEGUIMENT DE PRESTACIONS 
ECONÒMIQUES (CTVISPE).
Article 5.- Composició de la Comissió Tècnica de Valoració i Seguiment de Prestacions 
Econòmiques.
Article 6.- Convocatòria de les sessions de la comissió.
Article 7.- Desenvolupament de les sessions de la comissió.
Article 8.- Funcions de la Comissió de Valoració i Seguiment de Prestacions Econòmiques.
Article 9.- Quòrum necessari per a les sessions de la comissió.
Article 10.- Tràmits d’urgència.

CAPÍTOL III COMISSIÓ D’INTERVENCIÓ SOCIAL (CIS).

Article 11.- Composició de la Comissió d’Intervenció Social.
Article 12.- Convocatòria de les sessions de la comissió.
Article 13.- Desenvolupament de les sessions de la comissió.
Article 14.- Funcions de la Comissió d’Intervenció Social.
Article 15.- Quòrum necessari per a les sessions de la comissió.
Article 16.- Tràmits d’urgència.

CAPÍTOL IV. DE LA COMISSIÓ TÈCNICA ORGANITZATIVA (CTO).
Article 17.- Composició de la Comissió Tècnica Organitzativa.
Article 18.- Convocatòria de les sessions de la comissió.
Article 19.- Desenvolupament de les sessions de la comissió.
Article 20.- Funcions de la Comissió Tècnica Organitzativa.
Article 21.- Quòrum necessari per a les sessions de la comissió.
Article 22.- Tràmits d’urgència.

DISPOSICIONS ADDICIONALS.
Primera
Segona

DISPOSICIÓ FINAL
Única

PREÀMBUL

La Llei 3/2019, de 18 de febrer, de la Generalitat, de Serveis Socials Inclusius de la 
Comunitat Valenciana, té per objecte configurar el marc jurídic d'actuació dels poders públics 
valencians en l'àmbit dels serveis socials. 
En el seu capítol II, del títol III, exposa la coordinació, col·laboració i cooperació 
interdepartamental i administrativa, a fi d'estructurar el sistema. Amb aquest objectiu, l'article 
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51.4 de la indicada Llei, garanteix l'atenció individual integrada a tota persona amb 
necessitats socials i sanitàries a través de comissions de coordinació tècnica a nivell zonal.

D'acord amb la Llei 3/2019, s'aprova el Decret 38/2020, de 20 de març, del Consell, de 
coordinació i finançament de l'atenció primària de serveis socials, modificat pel Decret 
188/2021, de 26 de novembre, del Consell, de desenvolupament reglamentari de la llei. 
El títol III del Decret aborda la coordinació en els equips de serveis socials d'atenció primària 
de caràcter bàsic, i en els seus articles 38, 39, 40 i 41 regula la Comissió Tècnica de 
Valoració i Seguiment de Prestacions Econòmiques, la Comissió d'Intervenció Social i la 
Comissió Tècnica Organitzativa, a les quals els confereix un caràcter preceptiu.

En compliment dels preceptes anteriors, des de la Regidoria d’Igualtat, Polítiques Inclusives, 
Infància i Adolescència de l’Ajuntament d’Alcoi, i amb l’objectiu de garantir a les persones 
usuàries dels serveis socials, en els termes establits en la Llei 3/2019, de 18 de febrer, de 
Serveis Socials Inclusius de la Comunitat Valenciana, el dret a rebre una atenció 
personalitzada integral i l’accés en igualtat de condicions a tots els serveis i prestacions 
socials i el seu posterior desenvolupament en el Decret 38/2020, de 20 de març, del Consell, 
de coordinació i finançament de l’atenció primària de serveis socials, es crea: la Comissió de 
Valoració i Seguiment de Prestacions Econòmiques, la Comissió d’Intervenció Social i la 
Comissió Tècnica Organitzativa, el funcionament intern de les quals es regularà d’acord amb 
el que s’estableix en el present Reglament, en l'àmbit zonal de la seua competència. 

La redacció d’aquest reglament s’ha realitzat conforme als principis de bona regulació 
previstos en l'article 129 de la Llei 39/2015 d'1 d'octubre, del procediment administratiu comú 
de les administracions públiques.

En virtut dels principis de necessitat i eficàcia, aquesta disposició es fonamenta en 
l'existència d'un mandat de la Llei 3/2019, de 18 de febrer, de la Generalitat, de serveis 
socials inclusius de la Comunitat Valenciana i del Decret 38/2020, de 20 de març, del 
Consell, de coordinació i finançament de l'atenció primària de serveis socials.

En el procediment d'elaboració d'aquesta norma s'ha garantit la seguretat jurídica ja 
que aquest reglament és coherent amb el marc jurídic vigent, sent una iniciativa 
reglamentària que compleix amb el principi de proporcionalitat, contenint la regulació 
imprescindible per a desenvolupar la citada normativa, de manera que es complete i 
concrete el seu contingut, dotant-lo d'aplicabilitat en la pràctica.

Els principis de participació i transparència s'han tingut en compte en la redacció i elaboració 
del present document, ja que el text d'esborrany s'ha sotmés a la consideració de les 
persones professionals de l'Ajuntament d'Alcoi i a la consulta de les persones i institucions 
interessades a través del procés de consulta pública.

Finalment, en virtut d'aplicació del principi d'eficiència, aquest reglament pretén evitar 
càrregues administratives innecessàries o accessòries i racionalitzar, en la seua aplicació, la 
gestió dels recursos públics.
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Aquest reglament està inclòs en el Pla normatiu de l'Ajuntament d'Alcoi de 2022.

CAPÍTOL I. Naturalesa, àmbit territorial, règim jurídic, denominació i descripció

Article 1. – Naturalesa. 
La Comissió Tècnica de Valoració i Seguiment de Serveis i Prestacions Econòmiques, la 
Comissió  d'Intervenció Social i la Comissió Tècnica Organitzativa tenen la consideració 
d'òrgan administratiu de caràcter col·legiat d'àmbit zonal de la seua competència, adscrit al 
departament de Serveis Socials de l’Ajuntament d’Alcoi.

Article 2. – Àmbit Territorial.
L'àmbit territorial de la Comissió Tècnica de Valoració i Seguiment de Serveis i Prestacions 
Econòmiques, de la Comissió d'Intervenció Social i la Comissió Tècnica Organitzativa 
correspon al terme municipal d'Alcoi, en l'àmbit zonal de la seua competència, i afecta a les 
persones que resideixen i estiguen empadronades en aquest. 
Aquests requisits no seran aplicables en els casos següents: dones víctimes de violència de 
gènere, xiquets, xiquetes i/o adolescents o persones amb diversitat funcional en risc, així 
com en els casos que s’exceptuen en les bases que regulen els serveis i/o de prestació 
econòmiques.

Article 3.- Règim Jurídic.
La Comissió Tècnica de Valoració i Seguiment de Serveis i Prestacions Econòmiques,  la 
Comissió d'Intervenció Social i la Comissió Tècnica Organitzativa tenen el seu fonament 
legal en el Decret 38/2020, de 20 de març del Consell, de coordinació i finançament de 
l'atenció primària de serveis socials, modificat pel Decret 188/2021, de 26 de novembre, del 
Consell, de desenvolupament de la la Llei 3/2019, de 18 de febrer, de Serveis Socials 
Inclusius de la Comunitat Valenciana, pel qual es regula la coordinació dels equips 
professionals de serveis socials d'atenció primària de caràcter bàsic, establint com a 
obligatòria la creació de la Comissió Tècnica de Valoració i Seguiment de Prestacions 
Econòmiques, la Comissió d'Intervenció Social i Comissió Tècnica Organitzativa en l'àmbit 
zonal de la seua competència. 

Article 4.- Denominació i descripció.
S’integren en l’organigrama dels Serveis Socials de l’Ajuntament d’Alcoi, les comissions 
tècniques següents: 

A) Comissió Tècnica de Valoració i Seguiment de Prestacions Econòmiques (CTVISPE): 
Comissió tècnica responsable de valorar i proposar respostes individualitzades a les 
sol·licituds presentades en matèria de serveis i/o prestacions econòmiques de competència 
local, amb l’objectiu de garantir a la ciutadania l’accés en condicions d’igualtat i equitat a 
aquestes prestacions. 

B) Comissió d’Intervenció Social (CIS): 
La Comissió d’Intervenció Social es constitueix com a un òrgan col·legiat d’àmbit zonal amb 
la finalitat de garantir una atenció individual integral mitjançant l’establiment del Pla 
personalitzat d’intervenció social (PPIS) regulat a la Llei de serveis socials inclusius.
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C) Comissió Tècnica Organitzativa (CTO):
Es constitueix com a òrgan col·legiat d’àmbit zonal amb la finalitat de garantir la unitat 
d’acció i el compliment normatiu, i col·laborarà amb el titular de la direcció dels equips 
professionals de serveis socials d’atenció primària de caràcter bàsic, en l’organització 
funcional de l’equip d’intervenció social i en la implantació del pla estratègic de l’entitat local.

CAPÍTOL II. COMISSIÓ TÈCNICA DE VALORACIÓ I SEGUIMENT DE PRESTACIONS 
ECONÒMIQUES (CTVISPE).

Article 5.- Composició de la Comissió Tècnica de Valoració i Seguiment de 
Prestacions Econòmiques.
Aquesta Comissió comptarà amb una estructura permanent i una estructura flexible.

1) L’estructura permanent estarà integrada pels membres de l’equip de professionals de la 
zona bàsica de serveis socials amb l’organigrama següent:

a) Presidència: exercida, per la persona cap del departament de Serveis Socials, o la 
persona en qui delegue.

b) 2 Vocalies: exercides, per 2 persones professionals de l’equip de professionals de la 
zona bàsica que duguen a terme prescripcions tècniques.

c) Secretaria: exercida per una persona professional de la unitat de suport 
administrativa de l’equip de professionals de la zona bàsica.

Totes les persones integrants de l’estructura permanent, amb l’excepció del càrrec de 
Secretaria, comptaran amb veu i vot per a la presa de decisions.

2) L’estructura flexible estarà integrada pel personal tècnic de Serveis Socials que no forme 
part de l’estructura permanent de la Comissió.

Totes les persones integrants de l’estructura flexible tindran veu, però no vot en les 
decisions que adopte la Comissió.

Es garantirà, dins de les possibilitats de la composició real de l’equip de Serveis Socials, una 
composició equilibrada entre dones i homes de manera que es procurarà que les persones 
de cada sexe no superen el seixanta per cent, ni siguen menys del quaranta per cent, de 
conformitat amb el que es disposa en la normativa vigent en matèria d’igualtat entre dones i 
homes.
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Article 6.- Convocatòria de les sessions de la comissió.
Les sessions de la Comissió de Valoració i Seguiment de Prestacions Econòmiques podran 
ser ordinàries, de periodicitat establida, i extraordinàries.

Aquesta Comissió es reunirà, com a mínim, dues vegades al mes en sessió ordinària. 
La periodicitat de la reunió serà quinzenal. 

La convocatòria i coordinació de les sessions ordinàries i extraordinàries de la comissió 
correspondrà a la Presidència i inclourà l’Ordre del dia amb els temes a tractar.

Per a la sessió ordinària de la Comissió de Valoració i Seguiment de Prestacions 
Econòmiques, el personal tècnic del Departament de Serveis Socials haurà de remetre a la 
Presidència les propostes de resolució que hagen de ser validades o per a les quals sol·licite 
assessorament amb una antelació mínima de 4 dies hàbils a la data de celebració de la 
sessió.

La convocatòria de les sessions es realitzarà amb una antelació mínima de dos dies hàbils.

Amb caràcter extraordinari, es reunirà sempre que la Presidència ho considere necessari. 

Del contingut de la sessió s’estendrà l’oportuna Acta que serà signada per la Presidència i la 
persona que ostente la Secretaria a la finalització d’aquesta, i servirà de base per a la 
proposta de resolució de l’Alcaldia del corresponent acord.

Article 7.- Desenvolupament de les sessions de la comissió.
De les reunions celebrades, la Secretaria alçarà la corresponent acta, en la qual es farà 
constar els acords adoptats i, si escau, les posicions de les parts. 

La Presidència dirigirà les sessions i ordenarà els debats, buscant el consens entre les 
persones  assistents. Quan això no fora possible, es procedirà a la votació dels assumptes, 
adoptant-se els acords per majoria simple de les persones integrants de la Comissió 
presents en la sessió que tinguen dret a vot. En cas d’empat, la Presidència tindrà vot de 
qualitat.

Totes les persones integrants de l’estructura permanent de la Comissió, així com qualsevol 
altra persona de l’estructura flexible de les Comissions que assistisca, amb veu, però sense 
vot, a les sessions que se celebren, respectaran la confidencialitat dels assumptes tractats 
en aquestes, així com de la documentació i dades que s’aporten per les parts.

Article 8.- Funcions de la Comissió de Valoració i Seguiment de Prestacions 
Econòmiques.
Són funcions de la Comissió de Valoració i Seguiment de Prestacions Econòmiques assumir 
i exercir aquelles competències que li han sigut encomanades a fi de garantir a la ciutadania 
l’accés en condicions d’igualtat i equitat a les Prestacions del Sistema Públic de Serveis 
Socials de la Comunitat Valenciana.
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En la seua conseqüència, la Comissió de Valoració i Seguiment de Prestacions 
Econòmiques de l’Ajuntament d’Alcoi, té com a competències:

a) Garantir el manteniment de criteris homogenis en la resolució de les ajudes. 
b) Proposar, aprovar o denegar, en aquest últim cas de manera motivada, l’ajuda 

sol·licitada en funció de la proposta tècnica. 
c) Elevar a l’òrgan competent la proposta tècnica perquè dicte la resolució 

corresponent.
d) Requerir a la persona tècnica instructora de l’expedient l’ampliació de l’informe 

proposta, si és el cas.
e) Assessorar l’equip de professionals de la zona bàsica i resoldre els dubtes i les 

incidències que s’eleven a la Comissió. 

Article 9.- Quòrum necessari per a les sessions de la comissió.
Tant per a la vàlida constitució de la Comissió, com per a la validesa de qualssevol acords o 
decisions que hagen d’adoptar-se en sessió ordinària o extraordinària, serà necessari 
l’assistència a aquesta dels 3 membres amb veu i vot que componen l’estructura permanent 
de la Comissió.

Article 10.- Tràmits d’urgència.
Per a aquelles situacions en les quals per raons d’urgent necessitat, degudament motivades, 
no permeten demorar la intervenció i decisió de la Comissió fins a la convocatòria, ja siga, 
ordinària o extraordinària i quan, ateses les raons exposades i a proposta del personal tècnic 
responsable, requerisca la immediata aprovació d’una proposta de resolució favorable per a 
la posada en marxa d’una prestació, serà suficient la conformitat de la Presidència de la 
Comissió de Valoració i Seguiment de Prestacions Econòmiques per a la seua aprovació, 
donant compte de la tramitació d’aquest expedient en la següent sessió ordinària de la 
Comissió.

CAPÍTOL III COMISSIÓ D’INTERVENCIÓ SOCIAL

Article 11.- Composició de la Comissió Intervenció Social.
Aquesta Comissió comptarà amb una estructura permanent i una estructura flexible.

1) L’estructura permanent estarà integrada pels membres l’equip de professionals de la zona 
bàsica de serveis socials amb l’organigrama següent:

a) Presidència: exercida per la persona cap del departament de Serveis Socials, o la 
persona en qui delegue.

d) Vocals: tots els membres de l’equip d’intervenció social de la zona.

e) Secretaria: exercida per un persona professional de la unitat de suport administrativa 
de l’equip de professionals de la zona bàsica.
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Totes les persones integrants de l’estructura permanent, amb l’excepció del càrrec de 
Secretaria, comptaran amb veu i vot per a la presa de decisions.

2) L’estructura flexible estarà integrada per: 
a) Personal tècnic de Serveis Socials que no forme part de l’estructura permanent de la 

Comissió.
b) Persona convidada: personal tècnic d’altres departaments municipals o d’altres 

serveis vinculats amb l’objecte de la Comissió (Policia Local, Treballador/a social del 
Centre de Salut, Educació,…).

Totes les persones integrants de l’estructura flexible tindran veu, però no vot en les 
decisions que adopte la Comissió.
El personal convidat podrà acudir únicament a les sessions de la Comissió en el cas de ser 
convocat.

Es garantirà, dins de les possibilitats de la composició real de l’equip de Serveis Socials, una 
composició equilibrada entre dones i homes de manera que es procurarà que les persones 
de cada sexe no superen el seixanta per cent, ni siguen menys del quaranta per cent, de 
conformitat amb el que es disposa en la normativa vigent en matèria d’igualtat entre dones i 
homes.

Article 12.- Convocatòria de les sessions de la comissió.
Les sessions de la Comissió d’Intervenció Social podran ser ordinàries, de periodicitat 
establida, i extraordinàries.

Aquesta Comissió es reunirà, com a mínim, setmanalment, en sessió ordinària. 

La convocatòria i coordinació de les sessions, ordinàries i extraordinàries de la comissió 
correspondrà a la Presidència i inclourà l’Ordre del dia amb els temes a tractar.

Per a la sessió ordinària de la Comissió d’Intervenció Social, el personal tècnic del 
Departament de Serveis Socials haurà de remetre a la Presidència els assumptes a tractar 
amb una antelació mínima de 48 hores a la data de celebració de la sessió.

La convocatòria de les sessions de la comissió es realitzarà amb una antelació mínima de 
48 hores.

Amb caràcter extraordinari, es reunirà sempre que el President ho considere necessari. 

Del contingut de la sessió s’estendrà l’oportuna Acta que serà signada pel President i la 
persona que ostente la Secretaria, a la finalització d’aquesta, i en el seu cas, servirà de base 
per a la proposta de resolució de l’Alcaldia del corresponent acord.

Article 13.- Desenvolupament de les sessions de les comissions.
De les reunions celebrades, la Secretaria alçarà la corresponent acta, en la qual es farà 
constar els acords adoptats i, si escau, les posicions de les parts. 
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La Presidència dirigirà les sessions i ordenarà els debats, buscant el consens entre les 
persones  assistents. Quan això no fora possible, es procedirà a la votació dels assumptes, 
adoptant-se els acords per majoria simple de les persones integrants de la Comissió 
presents en la sessió que tinguen dret a vot. En cas d’empat, la Presidència tindrà vot de 
qualitat.

Totes les persones integrants de l’estructura permanent de la Comissió, així com qualsevol 
altra persona de l’estructura flexible de les Comissions que assistisca, amb veu, però sense 
vot, a les sessions que se celebren, respectaran la confidencialitat dels assumptes tractats 
en aquestes, així com de la documentació i dades que s’aporten per les parts.

Article 14.- Funcions de la Comissió d’Intervenció Social.
La Comissió d’Intervenció Social de l’Ajuntament d’Alcoi, té com a competències: 

a) Tindre coneixement dels plans personalitzats d’intervenció social (PPIS), així com 
supervisar els que el professional o la Comissió consideren oportuns. 

b) Garantir el treball en xarxa, la interdisciplinarietat, la interprofessionalitat i la 
continuïtat de la intervenció. 

c) Contribuir al fet que la intervenció es coordine amb altres sistemes d’intervenció i 
protecció social. 

d) Proposar a l’òrgan competent la declaració o el cessament de la situació de risc, la 
proposta de desemparament i els plans de protecció, així com efectuar les propostes 
d’incapacitació o qualsevol restricció legal de drets de les persones. 

e) Proposar, aprovar o denegar, en aquest últim cas de manera motivada, la proposta 
del professional de referència de derivació a l’Atenció Primària Específica o a 
l’Atenció Secundària, segons siga procedent. 

f) Contribuir en la priorització de les intervencions. 

Article 15.- Quòrum necessari per a les sessions de la comissió.
Tant per a la vàlida constitució de la Comissió, com per a la validesa de qualssevol acords o 
decisions que hagen d’adoptar-se en sessió ordinària o extraordinària, serà necessari 
l’assistència a aquesta dels 3 membres amb veu i vot que componen l’estructura permanent 
de la Comissió.

Article 16.- Tràmits d’urgència.
Per a aquelles situacions en les quals per raons d’urgent necessitat, degudament motivades, 
no permeten demorar la intervenció i decisió de la Comissió fins a la convocatòria, ja siga, 
ordinària o extraordinària, quan ateses les raons exposades i a proposta del personal tècnic 
responsable de l’expedient, requerisca de la immediata intervenció o valoració de la 
Comissió d’Intervenció Social, la Presidència de la Comissió amb la persona tècnica que 
proposa, adoptaran les decisions necessàries per a l’impuls o continuació de l’expedient, 
donant compte de la tramitació d’aquest expedient en la següent sessió ordinària de la 
Comissió.

CAPÍTOL IV. DE LA COMISSIÓ TÈCNICA ORGANITZATIVA 
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Article 17.- Composició Comissió Tècnica Organitzativa.
Aquesta Comissió comptarà amb una estructura permanent i una estructura flexible.

1) L’estructura permanent estarà integrada pels membres l’equip de professionals de la zona 
bàsica de serveis socials amb l’organigrama següent:

a) Presidència: la persona cap del departament de Serveis Socials, o la persona en qui 
delegue.

f) La persona titular de la coordinació dels equips professionals de serveis socials 
d’atenció primària de caràcter bàsic de la zona. 

g) 4 Vocalies com a màxim, i sempre que siga possible, hauran d’estar representades 
totes les figures professionals que conformen l’equip d’intervenció social i 
representats tots els serveis.

h) 1 persona representant de la unitat d’igualtat.
i) 1 persona representant de la unitat de suport jurídic.
j) 1 persona representant de la unitat de suport administratiu.
k) Secretaria: exercida per un persona professional de la unitat de suport administrativa 

de l’equip de professionals de la zona bàsica.

Totes les persones integrants de l’estructura permanent, comptaran amb veu i vot per a la 
presa de decisions.

2) L’estructura flexible estarà integrada per:
a) Personal tècnic de Serveis Socials que no forme part de l’estructura permanent de la 

Comissió.
b) Convidat: personal tècnic d’altres departaments municipals o d’altres serveis 

vinculats amb l’objecte de la Comissió.

Totes les persones integrants de l’estructura flexible tindran veu, però no vot en les 
decisions que adopte la Comissió.
El personal tècnic o personal convidat, podrà acudir únicament a les sessions de la 
Comissió en el cas de ser convocats.

El personal tècnic de Serveis Socials podrà acudir lliurement i sense necessitat de prèvia 
convocatòria a les sessions, tant ordinàries com extraordinàries, sempre que comunique 
prèviament a la convocatòria a la Presidència, la seua intenció de participar en aquesta.

Es garantirà, dins de les possibilitats de la composició real de l’equip de Serveis Socials, una 
composició equilibrada entre dones i homes de manera que es procurarà que les persones 
de cada sexe no superen el seixanta per cent, ni siguen menys del quaranta per cent, de 
conformitat amb el que es disposa en la normativa vigent en matèria d’igualtat entre dones i 
homes.

Article 18.- Convocatòria de les sessions de la comissió.
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Les sessions de la Comissió Tècnica Organitzativa podran ser ordinàries, de periodicitat 
establida, i extraordinàries.

Aquesta Comissió es reunirà, com a mínim, amb periodicitat quadrimestral en sessió 
ordinària. 

La convocatòria i coordinació de les sessions ordinàries i extraordinàries de la comissió 
correspondrà a la Presidència i inclourà l’Ordre del dia amb els temes a tractar.

Per a la sessió ordinària de la Comissió Tècnica Organitzativa, el personal tècnic del 
Departament de Serveis Socials haurà de remetre al Coordinador les Propostes a debat o 
per a les quals sol·licite assessorament amb una antelació mínima de 48 hores a la data de 
celebració de la sessió.

La convocatòria de les sessions es realitzarà amb una antelació mínima de 48 hores.

Amb caràcter extraordinari, es reunirà sempre que la Presidència ho considere necessari. 

Del contingut de la sessió s’estendrà l’oportuna Acta que serà signada per la Presidenta i la 
persona que ostente la Secretaria, a la finalització d’aquesta.

Article 19.- Desenvolupament de les sessions de la comissió.
De les reunions celebrades, la Secretaria alçarà la corresponent acta, en la qual es farà 
constar els acords adoptats i, si escau, les posicions de les parts. 

La Presidència dirigirà les sessions i ordenarà els debats, buscant el consens entre les 
persones  assistents. Quan això no fora possible, es procedirà a la votació dels assumptes, 
adoptant-se els acords per majoria simple de les persones integrants de la Comissió 
presents en la sessió que tinguen dret a vot. En cas d’empat, la Presidència tindrà vot de 
qualitat.
Totes les persones integrants de la Comissió, així com qualsevol altra persona de 
l’estructura flexible de les Comissions que assistisca, amb veu, però sense vot, a les 
sessions que se celebren, respectaran la confidencialitat dels assumptes tractats en 
aquestes, així com de la documentació i dades que s’aporten per les parts.

Article 20.- Funcions de la Comissió Tècnica Organitzativa.
Són funcions de la Comissió Tècnica Organitzativa les següents:

a) Col·laborar amb la direcció d’atenció primària en la valoració i el disseny de 
l’organització funcional de l’equip d’intervenció social. 

b) Revisar i adaptar eines i instruments de treball. 
c) Garantir la unitat d’acció i el compliment normatiu. 
d) Dissenyar i revisar el pla estratègic zonal que aprovarà el ple de l’entitat local 

corresponent. 
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e) Avaluar l’evolució dels objectius de l’equip d’intervenció social adequant-los al pla 
estratègic zonal.

f) Coordinar-se amb els equips o serveis de la zona i de l’àrea. 

Article 21.- Quòrum necessari per a les sessions de la comissió.
Tant per a la vàlida constitució de la Comissió, com per a la validesa de qualssevol acords o 
decisions que hagen d’adoptar-se en sessió ordinària o extraordinària, serà necessari:

a) L’assistència a aquesta, com a mínim, de 7 dels 10 membres amb veu i vot que 
componen l’estructura permanent de la Comissió.

b) La comissió haurà d’estar presidida per la Presidència o la persona en qui delegue.

Article 22.- Tràmits d’urgència.
Per a aquelles situacions en les quals per raons d’urgent necessitat, degudament motivades, 
no permeten demorar la decisió de la Comissió fins a la convocatòria, ja siga, ordinària o 
extraordinària, quan, ateses les raons exposades i a proposta del personal tècnic 
responsable, requerisca de la immediata aprovació d’una proposta de resolució favorable 
per a la posada en marxa d’un servei i/o activitat, serà suficient la conformitat de la 
Presidència de la Comissió Tècnica Organitzativa per a la seua aprovació, donant compte 
de la tramitació d’aquest expedient en la següent sessió ordinària de la Comissió.

DISPOSICIONS ADDICIONALS

Primera.- En tot allò no previst als articles anteriors, i sempre que no els contradiga, serà 
d’aplicació la normativa reguladora dels òrgans col·legiats prevista a la Llei de Règim Jurídic 
del Sector Públic.

Segona.- En tot allò no previst en el present Reglament, les Comissions es regiran pel que 
es disposa en la Llei 3/2019, de 18 de febrer, de la Generalitat, de Serveis Socials Inclusius 
de la Comunitat Valenciana; el Decret 38/2020, de 20 de març, del Consell, de coordinació i 
finançament de l’atenció primària de serveis socials i altra normativa de desenvolupament 
que es dicte a aquest efecte.

DISPOSICIÓ FINAL

Única. Entrada en vigor.
Aquest reglament entrarà en vigor als 15 dies hàbils de la seua publicació definitiva en el 
Butlletí Oficial de la Província, de conformitat amb el que s'estableix en l'article 70.2 de la 
Llei 7/1985, de 2 d'abril, Reguladora de les Bases del Règim Local.
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 REGLAMENTO DE LA COMISIÓN TÉCNICA DE VALORACIÓN Y SEGUIMIENTO DE 
PRESTACIONES ECONÓMICAS (CTVISPE), DE LA COMISIÓN DE INTERVENCIÓN 

SOCIAL (CIS) Y DE LA COMISIÓN TÉCNICA ORGANIZATIVA (CTO).
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DISPOSICIÓN FINAL
Única

PREÁMBULO

La Ley 3/2019, de 18 de febrero, de la Generalitat, de Servicios Sociales Inclusivos de la 
Comunidad Valenciana, tiene por objeto configurar el marco jurídico de actuación de los 
poderes públicos valencianos en el ámbito de los servicios sociales. 
En su capítulo II, del título III, expone la coordinación, colaboración y cooperación 
interdepartamental y administrativa, a fin de estructurar el sistema. Con este objetivo, el 
artículo 51.4 de la indicada Ley, garantiza la atención individual integrada a toda persona 
con necesidades sociales y sanitarias a través de comisiones de coordinación técnica a nivel 
zonal.

De acuerdo con la Ley 3/2019, se aprueba el Decreto 38/2020, de 20 de marzo, del 
Consejo, de coordinación y financiación de la atención primaria de servicios sociales, 
modificado por el Decreto 188/2021, de 26 de noviembre, del Consejo, de desarrollo 
reglamentario de la ley. 
El título III del Decreto aborda la coordinación en los equipos de servicios sociales de 
atención primaria de carácter básico, y en sus artículos 38, 39, 40 y 41 regula la Comisión 
Técnica de Valoración y Seguimiento de Prestaciones Económicas, la Comisión de 
Intervención Social y la Comisión Técnica Organizativa, a las cuales los confiere un carácter 
preceptivo.

En cumplimiento de los preceptos anteriores, desde la Concejalía de Igualdad, Políticas 
Inclusivas, Infancia y Adolescencia del Ayuntamiento de Alcoy y con el objetivo de garantizar 
a las personas usuarias de los servicios sociales, en los términos establecidos en la Ley 
3/2019, de 18 de febrero, de Servicios Sociales Inclusivos de la Comunidad Valenciana, el 
derecho a recibir una atención personalizada integral y el acceso en igualdad de condiciones 
a todos los servicios y prestaciones sociales y su posterior desarrollo en el Decreto 38/2020, 
de 20 de marzo, del Consejo, de coordinación y financiación de la atención primaria de 
servicios sociales, se crea: la Comisión de Valoración y Seguimiento de Prestaciones 
Económicas, la Comisión de Intervención Social y la Comisión Técnica Organizativa, el 
funcionamiento interno de las cuales se regulará de acuerdo con lo establecido en el 
presente Reglamento, en el ámbito zonal de su competencia. 

La redacción de este reglamento se ha realizado conforme los principios de buena 
regulación previstos en el artículo 129 de la Ley 39/2015 de 1 de octubre, del Procedimiento 
Administrativo Común de las Administraciones Públicas.
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En virtud de los principios de necesidad y eficacia, esta disposición se fundamenta en la 
existencia de un mandato de la Ley 3/2019, de 18 de febrero, de la Generalitat, de servicios 
sociales inclusivos de la Comunitat Valenciana y del Decreto 38/2020, de 20 de marzo, del 
Consell, de coordinación y financiación de la atención primaria de servicios sociales.

En el procedimiento de elaboración de esta norma se ha garantizado la seguridad jurídica ya 
que este reglamento es coherente con el marco jurídico vigente, siendo una iniciativa 
reglamentaria que cumple con el principio de proporcionalidad conteniendo la regulación 
imprescindible para desarrollar la citada normativa, de manera que se complete y concrete 
su contenido, dotándolo de aplicabilidad en la práctica.

Los principios de participación y transparencia se han tenido en cuenta en la redacción y 
elaboración del presente documento, ya que el texto de borrador se ha sometido a la 
consideración de las personas profesionales del Ayuntamiento de Alcoy y a la consulta de 
las personas e instituciones interesadas a través del proceso de consulta pública.

Por último, en virtud de aplicación del principio de eficiencia, este reglamento pretende evitar 
cargas administrativas innecesarias o accesorias y racionalizar, en su aplicación, la gestión 
de los recursos públicos. 
Esta reglamento está incluido en el Plan normativo del Ayuntamiento de Alcoi de 2022.

CAPÍTULO I. NATURALEZA, ÁMBITO TERRITORIAL, RÉGIMEN JURÍDICO, 
DENOMINACIÓN Y DESCRIPCIÓN.

Artículo 1. – Naturaleza. 
La Comisión Técnica de Valoración y Seguimiento de Servicios y Prestaciones Económicas, 
la Comisión de Intervención Social y la Comisión Técnica Organizativa tienen la 
consideración de órgano administrativo de carácter colegiado de ámbito zonal de su 
competencia, adscrito al departamento de Servicios Sociales del Ayuntamiento de Alcoy.

Artículo 2. – Ámbito Territorial.
El ámbito territorial de la Comisión Técnica de Valoración y Seguimiento de Servicios y 
Prestaciones Económicas, de la Comisión de Intervención Social y la Comisión Técnica 
Organizativa corresponde al término municipal de Alcoy, en el ámbito zonal de su 
competencia, y afecta a las personas que residen y estén empadronadas en este. 
Estos requisitos no serán aplicables en los siguientes casos: mujeres víctimas de violencia 
de género, niños, niñas y/o adolescentes o personas con diversidad funcional en riesgo, así 
como en los casos que se exceptúan en las bases que regulan los servicios y/o de 
prestaciones económicas.

Artículo 3.- Régimen Jurídico.
La Comisión Técnica de Valoración y Seguimiento de Servicios y Prestaciones Económicas, 
la Comisión de Intervención Social y la Comisión Técnica Organizativa tienen su fundamento 
legal en el Decreto 38/2020, de 20 de marzo del Consejo, de coordinación y financiación de 
la atención primaria de servicios sociales, modificado por el modificado por el Decreto 
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188/2021, de 26 de noviembre, del Consejo, de desarrollo de la la Ley 3/2019, de 18 de 
febrero de Servicios Sociales Inclusivos de la Comunidad Valenciana, por el cual se regula 
la coordinación de los equipos profesionales de servicios sociales de atención primaria de 
carácter básico, estableciendo como obligatoria la creación de la Comisión Técnica de 
Valoración y Seguimiento de Prestaciones Económicas, la Comisión de Intervención Social y 
Comisión Técnica Organizativa en el ámbito zonal de su competencia. 

Artículo 4.- Denominación y descripción.
Se integran en el organigrama de los Servicios Sociales del Ayuntamiento de Alcoy, las 
siguientes comisiones técnicas: 

A) Comisión Técnica de Valoración y Seguimiento de Prestaciones Económicas (CTVISPE): 
Comisión técnica responsable de valorar y proponer respuestas individualizadas a las 
solicitudes presentadas en materia de servicios y/o prestaciones económicas de 
competencia local, con el objetivo de garantizar a la ciudadanía el acceso en condiciones de 
igualdad y equidad a estas prestaciones. 

B) Comisión de Intervención Social (CIS): 
La Comisión de Intervención Social se constituye como un órgano colegiado de ámbito zonal 
con el fin de garantizar una atención individual integral mediante el establecimiento del Plan 
personalizado de intervención social (PPIS) regulado a la Ley de servicios sociales 
inclusivos.

C) Comisión Técnica Organizativa (CTO):
Se constituye como órgano colegiado de ámbito zonal con el fin de garantizar la unidad de 
acción y el cumplimiento normativo, y colaborará con el titular de la dirección de los equipos 
profesionales de servicios sociales de atención primaria de carácter básico, en la 
organización funcional del equipo de intervención social y en la implantación del plan 
estratégico de la entidad local.

CAPÍTULO II. COMISIÓN TÉCNICA DE VALORACIÓN Y SEGUIMIENTO DE 
PRESTACIONES ECONÓMICAS (CTVISPE).

Artículo 5.- Composición de la Comisión Técnica de Valoración y Seguimiento de 
Prestaciones Económicas.
Esta Comisión contarán con una estructura permanente y una estructura flexible.

1) La estructura permanente estará integrada por los miembros del equipo de profesionales 
de la zona básica de servicios sociales con el siguiente organigrama:

 a) Presidencia: ejercida, por la persona jefa del departamento de Servicios Sociales, o la 
persona en quien delegue.
 
 b) 2 Vocalías: ejercidas, por 2 personas profesionales del equipo de profesionales de la 
zona básica que lleven a cabo prescripciones técnicas.
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 c) Secretaría: ejercida por una persona profesional de la unidad de apoyo administrativo del 
equipo de profesionales de la zona básica.

Todas las personas integrantes de la estructura permanente, con la excepción del cargo de 
Secretaría, contarán con voz y voto para la toma de decisiones.

2) La estructura flexible estará integrada por el personal técnico de Servicios Sociales, que 
no formó parte de la estructura permanente de la Comisión.

Todas las personas integrantes de la estructura flexible tendrán voz, pero no voto en las 
decisiones que adoptó la Comisión.

Se garantizará, dentro de las posibilidades de la composición real del equipo de Servicios 
Sociales, una composición equilibrada entre mujeres y hombres de forma que, se procurará 
que las personas de cada sexo no superen el sesenta por ciento ni sean menos del cuarenta 
por ciento, en conformidad con lo dispuesto en la normativa vigente en materia de igualdad 
entre mujeres y hombres.

Artículo 6.- Convocatoria de las sesiones de la comisión.
Las sesiones de la Comisión de Valoración y Seguimiento de Prestaciones Económicas 
podrán ser ordinarias, de periodicidad establecida, y extraordinarias.

Esta Comisión se reunirá, como mínimo, dos veces en el mes en sesión ordinaria. 
La periodicidad de la reunión será quincenal. 

La convocatoria y coordinación de las sesiones, ordinarias y extraordinarias de la comisión 
corresponderá a la Presidencia e incluirá el Orden del día con los temas a tratar.

Para la sesión ordinaria de la Comisión de Valoración y Seguimiento de Prestaciones 
Económicas, el personal técnico del Departamento de Servicios Sociales tendrá que remitir 
a la Presidencia las propuestas de resolución que tengan que ser validadas o para las 
cuales solicita asesoramiento con una antelación mínima de dos días hábiles a la fecha de 
celebración de la sesión.
 
La convocatoria de las sesiones se realizará con una antelación mínima de dos días hábiles.

Con carácter extraordinario, se reunirá siempre que la Presidencia lo considere necesario. 

Del contenido de la sesión se extenderá la oportuna Acta que será firmada por la 
Presidencia y la persona que ostente la Secretaría, a la finalización de esta, y servirá de 
base para la propuesta de resolución de la Alcaldía del correspondiente acuerdo.

Artículo 7.- Desarrollo de las sesiones de la comisión.
De las reuniones celebradas, la Secretaría levantará la correspondiente acta, en la cual se 
hará constar los acuerdos adoptados y, si procede, las posiciones de las partes. 
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La Presidencia dirigirá las sesiones y ordenará los debates, buscando el consenso entre las 
personas asistentes. Cuando esto no fuera posible, se procederá a la votación de los 
asuntos, adoptándose los acuerdos por mayoría simple de las personas integrantes de la 
Comisión presentes en la sesión que tengan derecho a voto. En caso de empate, la 
Presidencia tendrá voto de calidad.

Todas las personas integrantes de la estructura permanente de la Comisión, así como 
cualquier otra persona de la estructura flexible de las Comisiones que asista, con voz, pero 
sin voto, a las sesiones que se celebran, respetarán la confidencialidad de los asuntos 
tratados en estas, así como de la documentación y datos que se aportan por las partes.

Artículo 8.- Funciones de la comisión de valoración y seguimiento de prestaciones 
económicas.
Son funciones de la Comisión de Valoración y Seguimiento de Prestaciones Económicas 
asumir y ejercer aquellas competencias que le han sido encomendadas a fin de garantizar a 
la ciudadanía el acceso en condiciones de igualdad y equidad en las Prestaciones del 
Sistema Público de Servicios Sociales de la Comunidad Valenciana.

En su consecuencia, la Comisión de Valoración y Seguimiento de Prestaciones Económicas 
del Ayuntamiento de Alcoy, tiene como competencias:

a) Garantizar el mantenimiento de criterios homogéneos en la resolución de las ayudas. 
b) Proponer aprobar o denegar, en este último caso de manera motivada, la ayuda 

solicitada en función de la propuesta técnica. 
c) Elevar al órgano competente la propuesta técnica para que dicte la resolución 

correspondiente.
d) Requerir a la persona técnica instructora del expediente ampliación del informe 

propuesta, si es el caso.
e) Asesorar al equipo de profesionales de la zona básica y resolver las dudas y las 

incidencias que se elevan a la Comisión. 

Artículo 9.- Quórum necesario para las sesiones de la comisión.
Tanto para la válida constitución de la Comisión, como para la validez de cualquier acuerdo 
o decisión que tengan que adoptarse en sesión ordinaria o extraordinaria, será necesario la 
asistencia a esta de los 3 miembros con voz y voto que componen la estructura permanente 
de la Comisión.

Artículo 10.- Trámites de urgencia.
Para aquellas situaciones en que las razones de urgente necesidad, debidamente 
motivadas, no permiten demorar la intervención y decisión de la Comisión hasta la 
convocatoria, ya sea, ordinaria o extraordinaria y cuando, atendidas las razones expuestas y 
a propuesta del personal técnico responsable, requiera de la inmediata aprobación de una 
propuesta de resolución favorable para la puesta en marcha de una prestación, será 
suficiente la conformidad de la Presidencia de la Comisión de Valoración y Seguimiento de 
Prestaciones Económicas para su aprobación, dando cuenta de la tramitación de este 
expediente en la siguiente sesión ordinaria de la Comisión.
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Artículo 11.- Composición Comisión Intervención Social.
Esta Comisión contarán con una estructura permanente y una estructura flexible.

1) La estructura permanente estará integrada por los miembros el equipo de profesionales 
de la zona básica de servicios sociales con el siguiente organigrama:

a) Presidencia: ejercida por la persona jefa del departamento de Servicios Sociales, o la 
persona en quien delego.

b) Vocales: todos los miembros del equipo de intervención social de la zona.
c) Secretaría: ejercida por un persona profesional de la unidad de apoyo administrativo 

del equipo de profesionales de la zona básica.

Todas las personas integrantes de la estructura permanente, con la excepción del cargo de 
Secretaría, contarán con voz y voto para la toma de decisiones.

2) La estructura flexible estará integrada por: 
a) Personal técnico de Servicios Sociales, que no forme parte de la estructura 

permanente de la Comisión.
b) Persona invitada: personal técnico otros departamentos municipales u otros servicios 

vinculados con el objeto de la Comisión (Policía Local, Trabajador/a social del Centro 
de Salud, Educación …)

Todas las personas integrantes de la estructura flexible tendrán voz, pero no voto en las 
decisiones que adoptó la Comisión.
El personal invitado, podrá acudir únicamente a las sesiones de la Comisión en el caso de 
ser convocado.

Se garantizará, dentro de las posibilidades de la composición real del equipo de Servicios 
Sociales, una composición equilibrada entre mujeres y hombres de forma que, se procurará 
que las personas de cada sexo no superen el sesenta por ciento ni sean menos del cuarenta 
por ciento, en conformidad con lo dispuesto en la normativa vigente en materia de igualdad 
entre mujeres y hombres.

Artículo 12.- Convocatoria de las sesiones de la comisión.
Las sesiones de la Comisión de Intervención Social podrán ser ordinarias, de periodicidad 
establecida, y extraordinarias.

Esta Comisión se reunirá, como mínimo, semanalmente, en sesión ordinaria. 

La convocatoria y coordinación de las sesiones, ordinarias y extraordinarias de la comisión 
corresponderá a la Presidencia e incluirá el Orden del día con los temas a tratar.
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Para la sesión ordinaria de la Comisión de Intervención Social, el personal técnico del 
Departamento de Servicios Sociales tendrá que remitir a la Presidencia los asuntos a tratar, 
con una antelación mínima de 48 horas a la fecha de celebración de la sesión.
 
La convocatoria de las sesiones de la comisión se realizará con una antelación mínima de 
48 horas.

Con carácter extraordinario, se reunirá siempre que el Presidente lo considere necesario. 

Del contenido de la sesión se extenderá la oportuna Acta que será firmada por el Presidente 
y la persona que ostente la Secretaría, a la finalización de esta, y en su caso, servirá de 
base para la propuesta de resolución de la Alcaldía del correspondiente acuerdo.

Artículo 13.- Desarrollo de las sesiones de las comisiones.
De las reuniones celebradas, la Secretaría levantará la correspondiente acta, en la cual se 
hará constar los acuerdos adoptados y, si procede, las posiciones de las partes. 

La Presidencia dirigirá las sesiones y ordenará los debates, buscando el consenso entre las 
personas asistentes. Cuando esto no fuera posible, se procederá a la votación de los 
asuntos, adoptándose los acuerdos por mayoría simple de las personas integrantes de la 
Comisión presentes en la sesión que tengan derecho a voto. En caso de empate, la 
Presidencia tendrá voto de calidad.

Todas las personas integrantes de la estructura permanente de la Comisión, así como 
cualquier otra persona de la estructura flexible de las Comisiones que asista, con voz, pero 
sin voto, a las sesiones que se celebran, respetarán la confidencialidad de los asuntos 
tratados en estas, así como de la documentación y datos que se aportan por las partes.

Artículo 14.- Funciones de la comisión de intervención social.
La Comisión de intervención social del Ayuntamiento de Alcoy, tiene como competencias: 

a) Tener conocimiento de los planes personalizados de intervención social (PPIS), así 
como supervisar los que el profesional o la Comisión consideran oportunos. 

b) Garantizar el trabajo en red, la interdisciplinariedad, la interprofesionalidad y la 
continuidad de la intervención. 

c) Contribuir al hecho que la intervención se coordine con otros sistemas de 
intervención y protección social. 

d) Proponer al órgano competente la declaración o el cese de la situación de riesgo, la 
propuesta de desamparo y los planes de protección, así como efectuar las 
propuestas de incapacitación o cualquier restricción legal de derechos de las 
personas. 

e) Proponer aprobar o denegar, en este último caso de manera motivada, la propuesta 
del profesional de referencia de derivación a la Atención Primaria Específica o a la 
Atención Secundaria, según proceda. 

f) Contribuir en la priorización de las intervenciones. 

Artículo 15.- Quórum necesario para las sesiones de la comisión.
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Tanto para la válida constitución de la Comisión, como para la validez de cualesquier 
acuerdos o decisiones que tengan que adoptarse en sesión ordinaria o extraordinaria, será 
necesario la asistencia a esta de los 3 miembros con voz y voto que componen la estructura 
permanente de la Comisión.

Artículo 16.- Trámites de urgencia.
Para aquellas situaciones en las razones de urgente necesidad, debidamente motivadas, no 
permiten demorar la intervención y decisión de la Comisión hasta la convocatoria, ya sea, 
ordinaria o extraordinaria, cuando atendidas las razones expuestas y a propuesta del 
personal técnico responsable del expediente, requiera de la inmediata intervención o 
valoración de la Comisión de Intervención Social, la Presidencia de la Comisión con la 
persona técnica que propone, adoptarán las decisiones necesarias para el impulso o 
continuación del expediente, dando cuenta de la tramitación de este expediente en la 
siguiente sesión ordinaria de la Comisión.

CAPÍTULO IV. DE LA COMISIÓN TÉCNICA ORGANIZATIVA 

Artículo 17.- Composición Comisión Técnica Organizativa.
Esta Comisión contará con una estructura permanente y una estructura flexible.

1) La estructura permanente estará integrada por los miembros del equipo de profesionales 
de la zona básica de servicios sociales con el siguiente organigrama:

a) Presidencia: La persona jefa del departamento de Servicios Sociales, o la persona 
en quien delegue.

b) La persona titular de la coordinación de los equipos profesionales de servicios 
sociales de atención primaria de carácter básico de la zona. 

c) 4 Vocalías como máximo, siempre que sea posible, tendrán que estar representadas 
todas las figuras profesionales que conforman el equipo de intervención social y 
representados todos los servicios.

d) 1 persona representante de la unidad igualdad
e) 1 persona representante de la unidad de apoyo jurídico
f) 1 persona representante de la unidad de apoyo administrativo
g) Secretaría: ejercida por un persona profesional de la unidad de apoyo administrativo 

del equipo de profesionales de la zona básica.

Todas las personas integrantes de la estructura permanente, contarán con voz y voto para la 
toma de decisiones.

2) La estructura flexible estará integrada por:
a) Personal técnico de Servicios Sociales, que no forme parte de la estructura 

permanente de la Comisión.
b) Persona invitada: personal técnico de otros departamentos municipales u otros 

servicios vinculados con el objeto de la Comisión.
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Todas las personas integrantes de la estructura flexible tendrán voz, pero no voto en las 
decisiones que adopte la Comisión.
El personal técnico o persona invitada, podrá acudir únicamente a las sesiones de la 
Comisión en el caso de ser convocados.

El personal técnico de Servicios Sociales podrá acudir libremente y sin necesidad de previa 
convocatoria a las sesiones tanto ordinarias como extraordinarias, siempre que comunique 
previamente a la convocatoria a la Presidencia, su intención de participar en esta.

Se garantizará, dentro de las posibilidades de la composición real del equipo de Servicios 
Sociales, una composición equilibrada entre mujeres y hombres de forma que, se procurará 
que las personas de cada sexo no superen el sesenta por ciento ni sean menos del cuarenta 
por ciento, en conformidad con lo dispuesto en la normativa vigente en materia de igualdad 
entre mujeres y hombres.

Artículo 18.- Convocatoria de las sesiones de la comisión.
Las sesiones de la Comisión Técnica Organizativa podrán ser ordinarias, de periodicidad 
establecida, y extraordinarias.

Esta Comisión se reunirá, como mínimo, cuatrimestralmente en sesión ordinaria. 

La convocatoria y coordinación de las sesiones, ordinarias y extraordinarias de la Comisión 
corresponderá a la Presidencia e incluirá el Orden del día con los temas a tratar.

Para la sesión ordinaria de la Comisión Técnica Organizativa, el personal técnico del 
Departamento de Servicios Sociales tendrá que remitir al Coordinador las propuestas a 
debate o para las cuales solicito asesoramiento con una antelación mínima de 48 horas a la 
fecha de celebración de la sesión.
 
La convocatoria de las sesiones se realizará con una antelación mínima de 48 horas.

Con carácter extraordinario, se reunirá siempre que la Presidencia lo considero necesario. 

Del contenido de la sesión se extenderá la oportuna Acta que será firmada por el Presidente 
y la persona que ostente la Secretaría, a la finalización de esta.

Artículo 19.- Desarrollo de las sesiones de la comisión.
De las reuniones celebradas, la Secretaría levantará la correspondiente Acta, en la cual se 
hará constar los acuerdos adoptados y, si procede, las posiciones de las partes. 

La Presidencia dirigirá las sesiones y ordenará los debates, buscando el consenso entre las 
personas asistentes. Cuando esto no fuera posible, se procederá a la votación de los 
asuntos, adoptándose los acuerdos por mayoría simple de las personas integrantes de la 
Comisión presentes en la sesión que tengan derecho a voto. En caso de empate, la 
Presidencia tendrá voto de calidad.
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Todas las personas integrantes de la Comisión, así como cualquier otra persona de la 
estructura flexible de las Comisiones que asista, con voz, pero sin voto, a las sesiones que 
se celebran, respetarán la confidencialidad de los asuntos tratados en estas, así como de la 
documentación y datos que se aportan por las partes.

Artículo 20.- Funciones de la Comisión Técnica Organizativa.
Son funciones de la Comisión Técnica Organizativa las siguientes:

a) Colaborar con la dirección de atención primaria en la valoración y el diseño de la 
organización funcional del equipo de intervención social. 

b) Revisar y adaptar herramientas e instrumentos de trabajo. 
c) Garantizar la unidad de acción y el cumplimiento normativo. 
d) Diseñar y revisar el plan estratégico zonal que aprobará el pleno de la entidad local 

correspondiente. 
e) Evaluar la evolución de los objetivos del equipo de intervención social adecuándolos 

en el plan estratégico zonal.
f) Coordinarse con los equipos o servicios de la zona y del área. 

 
Artículo 21.- Quórum necesario para las sesiones de la comisión.
Tanto para la válida constitución de la Comisión, como para la validez de cualquier acuerdo 
o decisión que tengan que adoptarse en sesión ordinaria o extraordinaria, será necesario:

a) La asistencia a esta, como mínimo, de 7 de los 10 miembros con voz y voto que 
componen la estructura permanente de la Comisión.

b) La comisión tendrá que estar presidida por la Presidencia o la persona en quien 
delegue.

 
Artículo 22.- Trámites de urgencia.
Para aquellas situaciones en las que razones de urgente necesidad, debidamente 
motivadas, no permiten demorar la decisión de la Comisión hasta la convocatoria, ya sea, 
ordinaria o extraordinaria, cuando, atendidas las razones expuestas y a propuesta del 
personal técnico responsable, requiera de la inmediata aprobación de una propuesta de 
resolución favorable para la puesta en marcha de un servicio y/o actividad, será suficiente la 
conformidad de la Presidencia de la Comisión Técnica Organizativa para su aprobación, 
dando cuenta de la tramitación de este expediente en la siguiente sesión ordinaria de la 
Comisión.

DISPOSICIONES ADICIONALES

Primera.- En todo aquello no previsto en los artículos anteriores, y siempre que no 
contradiga los mismos, será de aplicación la normativa reguladora de los órganos 
colegiados prevista a la Ley de Régimen Jurídico del Sector Público.

Segunda.- En todo lo no previsto en el presente Reglamento, las Comisiones se regirán por 
lo que se dispone en la Ley 3/2019, de 18 de febrero, de la Generalitat, de Servicios 
Sociales Inclusivos de la Comunidad Valenciana; el Decreto 38/2020, de 20 de marzo, del 
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Consell, de coordinación y financiación de la atención prevaleciera de servicios sociales y 
otra normativa de desarrollo que se dicte a tal efecto.

DISPOSICIÓN FINAL

Única. Entrada en vigor.
Este reglamento entrará en vigor a los 15 días hábiles de su publicación definitiva en el 
Boletín Oficial de la Provincia, en conformidad con lo establecido en el artículo 70.2 de la Ley 
7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local.”

Segon.- Obrir un període d’informació pública i audiència als interessats durant un termini de 
trenta dies, mitjançant anunci en el Butlletí Oficial de la Província i Tauler d’edictes de 
l’Ajuntament, per a la presentació de les reclamacions i suggerències que es consideren 
oportunes.

Tercer.- Entendre adoptat definitivament l’acord, en el cas de que transcorregut el període 
d’informació pública i audiència als interessats no es presente ninguna reclamació ni 
suggerència.

Quart.-  D’acord el que disposa l’article 70.2 de la Llei 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de 
les Bases de Règim Local, el text íntegre del Reglament, una vegada aprovat definitivament 
deurà publicar-se en el Butlletí Oficial de la Província d'Alacant, no entrarà en vigor fins que 
no es done compliment a aquest tràmit i haja transcorregut el termini previst en el art. 65.2 
d’aquesta disposició legal.

Cinquè.- Facultar al Sr. Alcalde, D. Antonio Francés Pérez, o a qui legalment el substituïsca 
per a la firma dels documents necessaris en ordre a aquest acord.

12. 26969/2022 SECRETARIA GENERAL 
DONAR COMPTE DE LES RESOLUCIONS DE L’ALCALDIA DES DE LA NÚMERO 4133 
FINS A LA NÚMERO 5050 DEL PERÍODE 2022.

De conformidad con el artículo 42 del vigente Reglamento de Organización, Funcionamiento 
y Régimen Jurídico de las Entidades Locales, se da cuenta a la Corporación de todas las 
resoluciones de la Alcaldía adoptadas durante las siguientes fechas:

 Del 25 de agosto de 2022, núm. 4133, al 28 de septiembre de 2022, núm. 5050

El Pleno de la Corporación queda enterado.

13. 26969/2022 SECRETARIA GENERAL 
DONAR COMPTE DE LES RESOLUCIONS DE L’ALCALDIA EN MATÈRIA DE: 
MODIFICACIÓ COMPOSICIÓ COMISSIONS INFORMATIVES MUNICIPALS.
Se da cuenta al Pleno de la Corporación de las siguientes Resoluciones:
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Decreto número 4788/2022, de 20 de septiembre de 2022

Decreto número 4788/2022, de 20 de septiembre de 2022, del siguiente tenor literal:
“MODIFICACIÓ COMPOSICIÓ COMISSIONS INFORMATIVES MUNICIPALS.

“En sesión extraordinaria y urgente del Pleno de 19 de junio de 2019, se acordó la creación 
y composición de las Comisiones Informativas Permanentes en el Ayuntamiento de Alcoy. 
Dicha composición fue modificada posteriormente por acuerdo de Pleno de 7 de mayo de 
2021.

Con fecha 19 de septiembre de 2022, el Portavoz del Grupo Municipal GUANYAR ALCOI 
propone un cambio en la representación de su grupo en las Comisiones Informativas 
Permanentes, motivado por la renuncia al cargo de concejal de la Sra. Sandra Obiol 
Francés.

Visto el informe de la Secretaria General de 18-06-2019 y el informe del Técnico del 
Gabinete Jurídico de 04-05-2021.

Esta Alcaldía, RESUELVE:

Primero.- Designar a los miembros de la Corporación que se indican, propuestos por el 
Portavoz del Grupo Municipal Guanyar Alcoi, como miembros de las Comisiones 
Informativas Municipales:

COMISIÓN INFORMATIVA DE GOBERNACIÓN Y RÉGIMEN INTERNO
Representantes de Grupo Municipal GUANYAR ALCOI:
Titular: PABLO GONZÁLEZ GIMENO
Suplente: MAURO COLOMINA SOLER

COMISIÓN INFORMATIVA DE DINAMIZACIÓN ECONÓMICA
Representantes de Grupo Municipal GUANYAR ALCOI:
Titular: PABLO GONZÁLEZ GIMENO
Suplente: MAURO COLOMINA SOLER

COMISIÓN INFORMATIVA DE SERVICIOS A LAS PERSONAS
Representantes de Grupo Municipal GUANYAR ALCOI:
Titular: PABLO GONZÁLEZ GIMENO
Suplente: MAURO COLOMINA SOLER

COMISIÓN INFORMATIVA DE SERVICIOS SOCIOSANITARIOS
Representantes de Grupo Municipal GUANYAR ALCOI:
Titular: PABLO GONZÁLEZ GIMENO
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Suplente: MAURO COLOMINA SOLER

COMISIÓN INFORMATIVA DE PATRIMONIO, OBRAS Y SERVICIOS
Representantes de Grupo Municipal GUANYAR ALCOI:
Titular: PABLO GONZÁLEZ GIMENO
Suplente: MAURO COLOMINA SOLER

COMISIÓN INFORMATIVA DE GESTIÓN ESTRATÉGICA  Y CIUDAD INTELIGENTE
Representantes de Grupo Municipal GUANYAR ALCOI:
Titular: PABLO GONZÁLEZ GIMENO
Suplente: MAURO COLOMINA SOLER

Segundo.- Comunicar esta resolución a los interesados y dar cuenta al Pleno en la próxima 
sesión.”
 
El Pleno de la Corporación queda enterado.

14. 27568/2022 GRUP MUNICIPAL CIUDADANOS 
DECLARACIÓ INSTITUCIONAL SOBRE AJUDES EN ELS SERVEIS COMPLEMENTARIS 
ESCOLARS 
Sr. Alcalde:
La Sra. Garcia llegirà la Declaració Institucional.

Sra. Rosa María García:
Gracias Sr. Alcalde. Buenos días a todos.

La Sra. Rosa María García, portavoz del grupo municipal Ciudadanos lee la siguiente 
Declaración Institucional:

“AL PLENO DEL AYUNTAMIENTO DE ALCOY

El Pleno del Ayuntamiento de Alcoy, al amparo de lo establecido en el artículo 97.3 del 
reglamento de organización, funcionamiento y régimen jurídico de las entidades locales 
presenta la siguiente Declaración Institucional sobre Ayudas en los servicios 
complementarios escolares. 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

El incremento experimentado en los últimos meses del Índice de Precios al Consumo (IPC) 
está poniendo en dificultades a las familias valencianas, especialmente a aquellas con 
menores ingresos, a las que la inflación afecta especialmente. Esta situación se hace 
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especialmente preocupante si tenemos en cuenta las elevadas tasas de riesgo de pobreza 
que con carácter estructural soporta España en comparación a la mayoría de países de la 
Unión Europea. Según la Encuesta de Condiciones de Vida (ECV) para el año 2021, el 
27,8% de la población está en riesgo de pobreza o exclusión, la tasa más alta desde el año 
2016. 

La ausencia de ingresos suficientes tiene un impacto directo en los menores y se está 
evidenciando la dificultad de muchas familias para poder hacer frente a los gastos que 
suponen algunos servicios vinculados a la etapa escolar. Por ejemplo, el comedor escolar, el 
servicio de transporte o las actividades extraescolares y de refuerzo, además de los 
asociados al material escolar o los uniformes, se prevén más de un 10% superiores respecto 
a anteriores inicios de curso escolar. 

Por ejemplo, según el informe publicado recientemente por Educo, titulado «Comedor 
escolar universal y gratuito: un objetivo alcanzable y urgente», 370.000 niños, niñas y 
adolescentes no comen carne, pescado o pollo cada dos días en nuestro país. 

Además, recientemente, el estudio EsadeEcPol “Educación en la sombra en España: cómo 
las clases particulares se están convirtiendo en un bien de primera necesidad”, ponía de 
manifiesto que un 25% de las familias contratan este tipo de actividades fuera del horario 
lectivo. 

La infancia y la adolescencia es una etapa vital fundamental para el desarrollo intelectual y 
socioemocional de las personas que debe ser objeto de especial protección por parte de los 
poderes públicos, especialmente en el marco del sistema educativo, entre cuyos principios 
se encuentra la equidad como medio para garantizar la igualdad de oportunidades. Del 
mismo modo, tampoco se puede obviar, especialmente en el contexto actual, el carácter 
distributivo de esta medida, que ayudaría a aliviar la economía de miles de familias con 
menores a su cargo. 

Teniendo en consideración que nos enfrentamos al inicio de curso escolar más caro de los 
últimos años el Ayuntamiento de Alcoy propone el siguiente:

PUNTO DE ACUERDO

 Que el Ayuntamiento de Alcoy inste al Consell de la Generalitat Valenciana a 
Promover una línea especial de ayudas urgentes para las familias con menores en 
edad escolar, para hacer frente a los gastos de los servicios complementarios 
escolares como el material escolar, el transporte que en la actualidad no se esté 
subvencionando.” 

Sr. Alcalde:
Moltes gràcies.

15. 27587/2022 GRUP MUNICIPAL CIUDADANOS 
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PREGUNTA-PRECS PANCARTES EN PONTS O MOBILIARI URBÀ
Sr. Rosa María García:
Sí.

La Sra. Rosa María García, portavoz del grupo municipal Ciudadanos, formula la siguiente 
pregunta:

“La Ordenanza Municipal de Higiene Urbana, en su artículo 12 de Limpieza y mantenimiento 
de la vía pública y espacios públicos, especifica lo siguiente en su punto 7:

Se prohíben toda clase de pintadas, inscripciones, pegatinas, carteles, etc. 
en la vía pública, tanto sobre sus elementos estructurales, calzadas, aceras 
y mobiliario urbano, como sobre los muros, paredes de edificios, fachadas, 
estatuas, monumentos y cualquier elemento externo de la ciudad, como 
cabinas, contenedores, quioscos, verjas, papeleras, farolas, etc., con 
excepción de las autorizadas expresamente por los servicios municipales 
correspondientes. Los responsables de la infracción del contenido de este 
artículo serán los particulares o entidades anunciantes, sin perjuicio de 
exigir las responsabilidades en que incurriera el autor material de los 
hechos a que se refiere este artículo.

A pesar de ello, es conocido que con motivo de la celebración de eventos, mayoritariamente 
bodas, se suelen colocar carteles colgando sobre puentes o bien atadas en vallas, etc.

Estos carteles no se retiran, lo que produce un efecto de dejadez de la limpieza y 
mantenimiento de la ciudad, además de que pueden ser un peligro para los conductores, 
cuando empiezan a desprenderse, como ocurre en ocasiones. 

Por ese motivo queremos saber:
 ¿Cuentan este tipo de pancartas con autorización municipal para su colocación? 
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Sr. Silvestre:
Sí, bon dia, Sr. Alcalde, companyes i companys. Vull saludar també els que ens segueixen 
per xarxes socials. A veure, quant a aquest tipus de pancartes, no tenen cap autorització, 
evidentment.

Sr. Rosa María García:
Si, pues con ese motivo también he adjuntado, como podrán ver unas fotos en las que se 
pueden ver los ejemplos. Quería hacer dos ruegos, en primer lugar, se los digo seguidos: 

La Sra. Rosa María García, portavoz del grupo municipal Ciudadanos, lee los siguientes 
ruegos:

“RUEGOS:

 Que la brigada de mantenimiento retire las pancartas en el menor tiempo posible.”

Sra. Rosa María García:
Porque como se ve en una de las fotos por las inclemencias del tiempo hace que muchas 
veces se descuelguen i hay una que prácticamente si pasa un camión le está dando en el 
parabrisas y el segundo ruego:

“
 Que la concejalía de Medio Ambiente realice una campaña de información para 

advertir de la prohibición y de las consecuencias de la colocación de pancartas sin 
autorización previa en la ciudad.”      

Sr. Silvestre:
Sí, a veure, acceptem el prec quant a la brigada de manteniment, sí. Quan tinguem 
coneixement d’on estan i que siguen fàcilment enretirables, es retiraran. I, quant a la 
campanya, sí, ho estudiem i mirem com fer-ho, encara que, com s’ho poden imaginar, 
aquestes pancartes, com que són anònimes, entre cometes, perquè no hi ha cap empresa ni 
cap responsable, clar, no podràs posar-te a buscar qui va a casar-se eixe dia. Però farem 
una advertència un poc general a la ciutadania, d’acord? I una altra cosa és que ens facen 
cas, però bé. Com sempre, ho intentarem com en moltes altres campanyes, d’acord?

Sra. Rosa María García:
Muchas gracias.
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Antes de seguir con el siguiente punto del orden 
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Aparicio Galbis.

16. 27601/2022 GRUP MUNICIPAL CIUDADANOS 
PREC PAS DE VIANANTS EN C/ ESCULTOR PERESEJO
La Sra. Rosa María García, portavoz del grupo municipal Ciudadanos, lee el siguiente 
ruego:

“En la Calle Escultor Peresejo, hay una escuela infantil y para acceder a ella, tal como se 
aprecia en las fotos, no hay paso de cebra ni en la calzada ni en el carril bici, lo que supone 
un riesgo para los que deben acceder a la escuela.

RUEGO:

Que se señalice con un paso de cebra el acceso a esa escuela, estudiando la viabilidad de 
que sea un paso de cebra 3D, para mayor efecto disuasorio de reducción de velocidad.
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“

Sr. Llopis:
Molt bon dia a totes i a tots i gràcies, Sr. Alcalde. Podem acceptar el prec sempre matisant 
que primer que res haurem d’estudiar la proposta, sobretot perquè des del Departament de 
Senyalització de la Policia Local ens han indicat que a menys de 25 metres ja hi ha un pas 
de vianants. Però per a una altra vegada sí que s’hauria de veure si és possible dur a terme 
aquest pas de vianants, atés que possiblement, per una banda, hi hauria una eliminació 
d’alguna plaça d’aparcament i també s’hauria de fer algun rebaix en el que és vorera i el que 
és també la vorada del carril bici. Aleshores, s'ha de veure la viabilitat i si vosté accepta el 
prec amb aquest condicionant, que s’estudie per part del Departament, doncs nosaltres 
l’acceptaríem.

Sra. Rosa María García:
Si, por supuesto, agradecérselo y claro que lo acepto, además soy consciente de que creo 
que es a 15 metros hay un paso de cebra, lo que pasa que creo que la zona lo requiere por 
ser una escuela infantil y porque además también hay un carril de bicis, que es doblemente 
pues peligroso para acceder allí, y lo del estudio de que sea un paso 3D pues además por 
su fuerza disuasoria también porque esa zona ya está bastante cargada de pasos de cebra 
que tienen un badén con lo que eso supone también de incomodidad para ciertos vehículos. 
Gracias.

17. 28333/2022 GRUP MUNICIPAL PODEM 
PREGUNTES SOBRE COMUNITATS ENERGÈTIQUES LOCALS
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Sr. Santiago:
Gràcies, Alcalde, i molt bon dia a tot el món. 

El Sr. Santiago, portaveu del grup municipal Podem, formula les preguntes següents:

«Les Comunitats Energètiques Locals (CEL) són entitats legals on la ciutadania, les 
xicotetes i mitjanes empreses i les autoritats locals s’uneixen, com a usuaris finals d’energia, 
per a cooperar en la generació, la distribució del consum, l’emmagatzematge, el 
subministrament, l’agregació d’energia de fonts renovables o oferir eficiència energètica i/o 
servei de gestió de demanda. Suposen una oportunitat vital per aconseguir una transició 
ecològica justa que arribe a tots els racons dels nostre poble. 

El passat dia 13 de setembre la Generalitat Valenciana precisament va obrir la convocatòria 
d’una línia d’ajudes per als ajuntaments en matèria de promoció i constitució de les 
Comunitats Energètiques Locals i realització d'estudis energètics. El termini de presentació 
de sol·licituds era de quinze dies hàbils i finalitzava aquesta setmana.

Per tant, preguntem el següent:

 Si l’Ajuntament d’Alcoi a optat a aquesta convocatòria?

Sr. Segura:
Sí, gràcies, Sr. Alcalde. Bon dia a tots. Sí que ha optat a la convocatòria i vull agrair també 
que hi havia un termini molt breu i per això vull agrair la feina de tots els funcionaris implicats 
dels departaments. 

Sr. Santiago:
Molt bé.

«
 I quina línia?»

Sr. Segura: 
«La línia és la línia B que és «Actuacions de promoció i difusió de comunitats energètiques 
en l’àmbit local per a donar a conéixer a la ciutadania els beneficis de les comunitats 
energètiques».

Sr. Santiago:
Gràcies. 

18. 28342/2022 GRUP MUNICIPAL PODEM 
PREC ZONES KISS&GO ALS CENTRES ESCOLARS
Sr. Santiago:
Kiss&Go, besar-nos i anar-nos-en, «besito y adiós», podria ser la versió més alcoiana. 
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El Sr. Santiago, portaveu del grup municipal Podem, llig el prec següent:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS
Kiss&Go (besar-nos i anar-nos-en) és una iniciativa innovadora del Projecte Europeu 
STARS (Sustainable Travel Accreditation and Recognition for Schools), dins de les 
estratègies i objectius de desenvolupament sostenible. Des de la Direcció General de Trànsit 
s’està promovent, precisament el procés, el  projecte STARS Espanya i molts municipis ja 
disposen d’aquestes zones. Consisteix en habilitar zones per parar (no estacionar) en els 
horaris d’entrada i eixida de l’alumnat dels centres escolars, facilitant així que els familiars 
paren un moment, amb un màxim de temps 
marcat, besen als seus fills i filles i puguen 
anar-se’n ràpidament.

Si els familiars en canvi, desitgen baixar 
del vehicle i acompanyar a l’alumnat fins el 
centre, hauran d’estacionar fora de la zona 
Kiss&Go, ja que en aquests espais 
habilitats, qui condueix, no baixa del 
vehicle només realitza una breu parada.

L’horari d’aquests espais Kiss&Go afecta 
únicament als dies lectius, entre les 08:30 
del matí i les 09:30 hores i les 13:30 i les  
14:30, en el cas dels centres amb horari 
continuat. Aquesta parada té una limitació 
d’uns 2 o 3 minuts per vehicle, temps 
suficient per a pujar o baixar del cotxe, 
deixant la zona lliure la resta del dia per a 
l’estacionament de la resta de vehicles.

Els avantatges principals d’aquest projecte 
són: afavorir l’autonomia de l’alumnat 
creant un entorn més segur, evitar aglomeracions i dificultats de trànsit en el moment 
d’entrada i eixida de l’alumnat i crear un entorn escolar i una ciutat més amable, sana i 
sostenible.

Des de Podem, tenim clar que hem d’oferir a la ciutadania eines per una mobilitat més 
sostenible i segura, per això proposem la implantació d’aquesta iniciativa, proposta que, a 
més a més, donarà més protagonisme a la infància als entorns escolars.

Per tant, realitzem el següent prec:

 Que el govern municipal, de la mà del Consell Escolar, estudie la possibilitat 
d’implantar aquests tipus de zones al voltant dels centres escolars de la ciutat.»

Sr. Silvestre:
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Sí, bon dia de nou. Bé, acceptem el prec, encara que..., clar, ací hem d’estudiar, anem a 
veure les possibilitats i estudiar cada cas, perquè clar, vosté sap que no tots els centres són 
iguals, ni tenen la mateixa capacitat ni necessiten el mateix espai, d’acord? Aleshores, 
també jo crec que ací s’hauria de destacar que és també important poder disposar de la 
col·laboració del personal del mateix centre que puguen arreplegar les xiquetes i xiquets 
d’aquests espais i també tindre en compte que a la vegada hem de promocionar el que són 
els itineraris segurs a fi que l’alumnat accedisca a peu. I en aquest sentit anem a continuar 
treballant totes aquestes coses. Evidentment, són coses complementàries, però anem a 
estudiar-ho i a estudiar sobretot cada cas, perquè pensem que hi ha zones que són molt 
fàcils, però n’hi ha d’altres que són verdaderament complicades. Per exemple, zones que 
estan prop de mercats i que en determinats dies..., i, a més, centres prou grans, però bé. Ho 
estudiarem i ho mirarem. 

Sr. Santiago:
Sí, sens dubte, compartim estratègia i probablement les propostes que he posat damunt de 
la taula són compartides. És important que una bona proposta que entenem nosaltres que 
es faça bé i es gestione bé; i que es tinga, evidentment, la col·laboració dels diferents 
centres escolars, perquè, si no, serà un fracàs. Per tant, esperem que podrà ser una 
proposta útil que simplement té la millor manera possible, i, sobretot, que done una solució a 
moltes famílies que es veuen moltes vegades amb diferents situacions problemàtiques a 
l’hora de deixar els seus fills i filles. Gràcies. 

19. 28346/2022 GRUP MUNICIPAL PODEM 
PREGUNTES-PREC PROBLEMES CASETES DEL XOP
El Sr. Santiago, portaveu del grup municipal Podem, llig les següents preguntes:

«Exposició de motius
Les persones residents a la zona del Xop, ens han traslladat la greu problemàtica que 
pateixen a les seues cases a conseqüència de les obres de desviament de les aigües 
fluvials que es van realitzar a la carretera Banyeres just abans de la fàbrica del Serpis.

Les conseqüències d’aquest desviament d'aigües són que cada vegada que es produeixen 
pluges, encara que la intensitat d’aquestes no siga màxima, són talls de llum als seus 
habitatges (l’ultim el passat 26 de setembre), inundació dels seus terrenys, deixant-los 
impracticables i inaccessibles, i també humitats a les parts baixes de les seues cases amb el 
deteriorament de les mateixes i de la salut de les persones que hi viuen i un seguit de 
molèsties i problemes que no estan tenint, fins ara, una resposta i solució per part del govern 
de la ciutat. 

La preocupació de les persones residents, com és evident, és molt gran davant els 
problemes que pateixen i tenint en compte que comença una època plujosa que ja saben 
que els complicarà i molt el dia a dia a les seues cases i al seu barri.»
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Sr. Santiago:
Bé, i hem adjuntat una sèrie d'imatges que..., bé, que deixen una miqueta clara quina és la 
situació que estan patint:

«Actuació desviament aigües fluvials a les casetes del Xop:
          
Algunes de les conseqüències d’aquest desviament per als veïns i veïnes de la zona:
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Al respecte, preguntem:
- Per quin motiu i bé, fins a quins criteris és va decidir realitzar aquest tipus d’actuació de 
desviament d'aigües fluvials per impedir que aquestes continuen el seu curs per la 
carretera Banyeres.»

Sr. Jordi Martínez:
Moltes gràcies i bon dia a tos. Bé, sobre les preguntes, si us pareix bé explique més o 
menys el que ha passat en açò i després ja traiem les conclusions que entenguem. Va 
haver-hi un decret de la Generalitat Valenciana, el 45/2019, on es va fer... --ara sí, bé--. 
Torne a dir, l’any 2019 va eixir un decret de la Generalitat Valenciana on es va modificar el 
catàleg viari de la Comunitat Valenciana i, per tant, la carretera o el tram de carretera que va 
des del túnel del Salt fins a la ciutat d’Alcoi va ser cedit sense cap compensació a 
l’Ajuntament i, per tant, l’anterior propietari, per dir-ho d’alguna manera, aquesta carretera 
que era de la Diputació, es va cedir aquesta carretera a l’Ajuntament. A partir d’ací i si ho 
recordeu, aquest abril passat va haver-hi una sèrie d’esllavissades per dir-ho d’alguna 
manera, abans de l’entrada al túnel del Salt i des del Departament vam anar a veure què 
passava. Una vegada vam comprovar totes les connexions que hi ha d’aigua, doncs bé, 
quan arribes a l’altura d’on esteu parlant, en què es desvia l’aigua, davall hi havia una 
canalització que estava obstruïda des de fa moltíssims anys, i també moltes de les 
canalitzacions que hi ha, que arrepleguen l’aigua dels laterals. Clar, els veïns no tenien cap 
problema perquè aquella obra que es va fer al seu dia, no estava neta, aquests tubs de baix, 
les connexions de baix estaven brutes de terra. Per tant, qu+e passava amb l’aigua? L’aigua 
sobrepassava per damunt aquestes canalitzacions i corria cap a la carretera de Banyeres. 
Per tant, una vegada que fem que netegem el que és la carretera, s’ha produït aquest 
problema que arreplega aigües i està tal com s'il·lustra en les fotografies, en aquest barranc. 
Jo vaig estar ahir, despús-ahir visitant la zona amb els veïns i al final el que hem decidit és 
intentar traslladar la situació abans de com estava ara; és a dir, desviar les aigües sense 
que facen l’ús normal que està previst en la carretera i buscar una alternativa de canalització 
de la carretera cap avall, sobretot eliminant les aigües que van avall. És complicat perquè el 
trist d’açò és que una obra donava resultat perquè no funcionava, i com que estava tot 
embossat i taponat, l’aigua corria per damunt i no afectava aquestes persones. Ara haurem 
de veure de quina manera podem resoldre-ho i canalitzar-les. El que sí que anem a fer és  
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intentar tornar a la situació anterior i que no facen ús d’aquestes canalitzacions, perquè està 
perjudicant un xicotet barranc que fa séquies fins baix del barri de Batoi.

Sr. Santiago:
Bé, no fa falta que formulem el prec perquè s’accepta, però sí que ens agradaria saber si us 
heu compromés amb algun tipus de termini a l'hora de fer aquest tipus d’obra, perquè la 
veritat és que cada vegada que..., bé, ja ho saps, cada vegada que plou genera una sèrie de 
problemes molt greus.

Sr. Jordi Martínez:
Sí, com he dit, una serà molt ràpida, que serà tornar a la situació anterior, és a dir, bloquejar 
aquestes canalitzacions i després redactar un projecte per veure de quina manera 
solucionem la canalització. El segon sí que serà més lent, perquè necessitem fer un estudi, 
veure com canalitzem i fins a on i la fórmula de finançament. La qüestió és què enterrem i, 
segons vam veure l’altre dia, que està la riera que hi ha, que s’ha generat, intentarem tornar 
a la situació anterior i desviar-les, encara que no és la solució definitiva, però continuar 
desviant per la carretera de Banyeres. També es parla d’intentar arreplegar aigües, aigües 
amunt, desviar aigües perquè no es canalitze. Ara el que estan rebent els veïns és més del 
doble del que rebien abans. Aleshores, aquesta serà la..., en primera instància tornar a la 
situació anterior i després encarregar un projecte.

20. 28352/2022 GRUP MUNICIPAL PODEM 
PREGUNTA - PREC JARDINERES PLAÇA MIGUEL HERNÁNDEZ
El Sr. Santiago, portaveu del grup municipal PODEM, llig la pregunta següent:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS
Les persones residents a la zona de la Plaça Miguel Hernández al barri de Santa Rosa ens 
han traslladat la situació de les grans jardineres de la plaça. Aquestes esmentades 
jardineres estan obrint-se, entenem que a conseqüència de les arrels dels mateixos arbres 
que sostenen. Com ens han comentat, sembla que ja s’ha portat alguna actuació en aquest 
lloc com es pot vorer a les imatges que adjuntem, però lamentablement, sembla que 
aquestes reparacions no han sigut suficients i la situació segueix igual i s’agreuja amb el pas 
del temps.

https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion


Ajuntament d’Alcoi

Documento firmado electrónicamente (RD 1671/2009). La autenticidad de este documento puede ser comprobada mediante 
el CSV: 14613745203146206267 en https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion
Plaça d’Espanya, 1 – Tel. 965 53 71 00 – Fax 965 53 71 61 –  e-mail ajualcoi@alcoi.org – web 
http://www.alcoi.org

Des de Podem, entenem que hem de garantir l'existència, evidentment, d’arbres que 
oferisquen l’ombra en aquesta zona, però tractant d’evitar que aquestes jardineres acaben 
fent-se mal bé més del que estan, i bé bàsicament passe a llegir la pregunta:

- Té el govern municipal plantejada algun tipus d’actuació i en cas contrari doncs realitzarem 
el prec.

Sr. Jordi Martínez:
Sí, ací, com bé es diu en l’exposició de motius, hi ha..., les arrels dels arbres, per la falta 
d’impermeabilització del que és l’espai, han trencat el que és això... Aleshores, la solució 
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que hem plantejat és retirar-ho, impermeabilitzar l’arbre una altra vegada i reconstruir tot el 
mur. De tota manera, vam comprovar també que no caiguera, que els badalls que es veuen 
d’obra que no foren perillosos per a la seguretat. Una vegada ho retirem, ho 
impermeabilitzem i es refarà de nou.

Sr. Santiago:
Molt bé, doncs gràcies.

21. 28408/2022 GRUP MUNICIPAL GUANYAR ALCOI 
PREC PER A L’ADHESIÓ A LA XARXA DE CIUTATS QUE CAMINEN
Sr. González:
Gràcies. Bon dia a totes les persones que ens segueixen per les xarxes i a les que hi ha ací 
presents. Llig l’exposició de motius del prec.

El Sr. González, portaveu del grup municipal Guanyar Alcoi, llig el prec següent:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

La Xarxa de Ciutats que Caminen és una associació internacional sense ànim de lucre, 
oberta a ajuntaments i altres administracions, amb un objectiu principal: que els vianants 
siguen els màxims protagonistes de la mobilitat urbana i de l'espai públic. La xarxa té 
actualment associades 72 poblacions de diferents mides amb un total de més de 9 milions 
d'habitants.

L'adhesió a la Xarxa de Ciutats que Caminen suposa assumir com a propis els principis i 
drets recollits en la Carta Europea dels Drets del Vianant o la Carta Internacional del 
Caminar elaborada a les conferències internacionals del Walk21, segons els quals caminar 
deu ser el màxim exponent del sistema de la mobilitat urbana per ser condició indispensable 
per a possibilitar ciutats amables, saludables, sostenibles, equitatives, inclusives i atractives, 
amb major cohesió social i igualtat d'oportunitats en l'ús i gaudiment de l'espai públic.

La despesa per formar part d'aquesta xarxa entenem que és assumible per l'Ajuntament 
d'Alcoi, 1200 € anuals. A canvi rebríem suport de la xarxa amb intercanvi de coneixements 
sobre el foment de la caminabilitat, assessorament tècnic, formacions sobre temes diversos, 
creació i acolliment a campanyes de promoció adaptables a la nostra realitat i com a altaveu 
i divulgació de les bones pràctiques desenvolupades per la ciutat.

Els principis de la xarxa i el gran nombre de campanyes i projectes duts a terme per aquesta 
van totalment en consonància amb els objectius estratègics que entenem ha de seguir la 
ciutat d'Alcoi junt amb els Objectius de Desenvolupament Sostenible o l'Agenda urbana 
2030.

Per tot açò, plantegem el següent prec:
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PRIMER- Que s'estudie l'adhesió d'Alcoi a la Xarxa de Ciutats que Caminen i s’adopten els 
principis d’aquesta a l’hora de desenvolupar polítiques públiques.»

Sr. Jordi Martínez:
Gràcies. Acceptem estudiar-ne l’adhesió, perquè també no ho coneixem amb detall..., hi ha 
algunes xarxes d’aquestes... Clar, normalment quan una xarxa et demana 1.200 euros 
únicament per donar-li suport, poca cosa pot oferir-te més enllà que a la millor intercanviar 
informació. És cert també que nosaltres treballem en aquest sentit, en el tema del pacte 
d’alcaldes, que aprofita per a tot el tema de..., noves formes de mobilitat, d’estalvi energètic. 
De tota manera, acceptem estudiar l’adhesió. I en el segon cas que diu que s’adopten els 
principis d’aquesta a l’hora de desenvolupar polítiques públiques, tant en això com el pacte 
d’alcaldes, veuríem si és oportú. Jo el que li demane, per a recordar-nos-en tots i perquè 
quede, no sé..., d’ací a dos, tres mesos, poder tornar a parlar d’aquest tema per a veure 
quina és la informació que ens poden donar i quin és el desenvolupament que podem fer.

Sr. González:
Gràcies. Sí, nosaltres, al final, l’adhesió o no a la xarxa tampoc no era una qüestió 
imprescindible. Ho veiem interessant per tot el que veiem que aportava, sobretot això, el 
nostre interés, que seguisquen, com deia vosté, els principis de la xarxa, tot el que ha 
anomenat, per plantejar la ciutat d’una forma pensant en els vianants, pensant de caminar. 
Al final el suport que pot donar la xarxa i totes les campanyes a les quals puguem acollir-
nos..., perquè això..., avaluar-ho i estudiar-ho. Veiem, per exemple, per comentar una 
campanya, que feia temps que estem venint i que volíem proposar-la concretament, perquè 
hem proposat açò, una campanya que es diu «Metro Minut», que és fer una espècie de 
mapes de les ciutats com a forma de línies de metro, recorreguts i parades, amb els punts..., 
i marcar el temps que es tarda a recorrer-los per a fer veure que la ciutat és caminable i fer 
veure que tampoc, moltes vegades, no són tan grans les diferències i promoure que es 
camine. Per exemple, una d’aquestes campanyes es pot fer fins i tot acollint-nos a la xarxa, 
per exemple. Però vull dir..., coses d’aquestes que són interessants per a promoure-les. 
Veiem això, que s’estudie, perfecte.

Sr. Jordi Martínez:
Ara farà vosté que..., quan acabe aquest ple l’Alcalde em bonegue perquè això fa, almenys, 
des de la conversió en zona de vianants que m’ho va dir i no hem sigut capaços de 
materialitzar-ho, probablement per excés de treball dels departaments, però és una bona 
idea que jo crec que està en bon lloc i a partir d’ara entre el seu prec i després, amb el que 
em puga dir en acabar, jo crec que ho farem efectiu.

22. 28411/2022 GRUP MUNICIPAL GUANYAR ALCOI 
PREC PER A LA POSADA EN MARXA D'UNA BIBLIOTECA DE RECURSOS
El grup municipal Guanyar Alcoi, presenta el prec següent:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS
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La Biblioteca de recursos o biblioteca de les coses és una eina pública, és a dir, un servei 
públic amb el qual tractar de facilitar recursos a la ciutadania. Parlem de garantir al veïnat 
l'accés públic d'utensilis, ferramentes o altres objectes a través d'un sistema de lloguer, 
préstec o cessió. La característica d'aquests objectes seria la seua freqüència limitada d'ús, 
és a dir, que la seua utilització té un caràcter puntual i limitat en el temps. Una màquina de 
fer forats per a fer una xicoteta reparació a casa, una cadira de rodes o unes crosses per a 
fer front a un accident amb lesió temporal o altres ferramentes com puguen ser una clau 
anglesa, un martell o una serra, les quals el seu ús per l'usuari o usuària vaja a ser limitat i 
no professional.

Amb una Biblioteca de recursos garantim dues coses molt importants i alineades, també, 
amb l'Agenda 2030 i els Objectius de Desenvolupament Sostenible: primer, evitar la 
producció i compra innecessària d'alguns objectes que el seu ús és poc freqüent, reduint el 
consum i la creació de residus, i, en segon lloc, facilitant l'accés d'aquests objectes a 
famílies que ho necessiten, sobretot aquelles amb recursos econòmics limitats garantint la 
igualtat d'oportunitats i drets amb independència de la renda de cadascú.

No sols això, aquesta mesura podria ser, estem segurs, una eina que contribuïsca a generar 
xarxes de comunitat i veïnatge des de la solidaritat, l'aprofitament dels recursos i la posada 
en marxa d'un servei públic útil.

Per tot això, plantegem el següent prec:

PRIMER- Que l'Ajuntament d'Alcoi implante un servei públic de cessió, lloguer o préstec 
d'utensilis i ferramentes, tal com s'ha descrit en l'exposició de motius.»

Sr. Colomina:
Gràcies, Sr. Alcalde. Bon dia a tots i a totes. Bàsicament demanem en aquest prec que 
l’Ajuntament implante un servei públic de cessió o de lloguer de préstec d’utensilis i 
ferramentes que puguen ser útils per a la ciutadania. Això li han dit o li diuen en alguns llocs 
una biblioteca de recursos, una biblioteca de les coses. Bàsicament és un servei públic amb 
el qual tractar de facilitar aquests recursos a la ciutadania. Estem parlant, per exemple, de 
poder donar-li en préstec a un ciutadà que ho necessita puntualment, una màquina de fer 
forats, unes crosses, una cadira de rodes, sempre que aquestes cessions siguen i tinguen 
un caràcter temporal. A més, ho veiem especialment interessant perquè en la biblioteca de 
recursos garantim dues coses que, a parer nostre, són molt importants i estan alineades 
també amb l’Agenda 2030 i els objectius de desenvolupament sostenible: primerament, 
evitem la producció excessiva i la compra innecessària d’alguns objectes que tenen un ús 
poc freqüent. Quants de nosaltres tindrem segurament a l’armari una maquineta de fer forats 
o alguna cosa semblant que utilitzem una vegada a la llarga; i, en segon lloc, també facilitem 
que les persones que ho necessiten, sobretot aquelles amb recursos limitats, tinguen 
garantida aquestes ferramentes i puguen utilitzar-les en les seues cases. No tan sols això, 
sinó que aquesta mesura podria ser, n’estem segurs, una ferramenta que contribuïsca 
també a generar xarxes de comunitat i de veïnatge des de la solidaritat i l’aprofitament de 
recursos públics, posant així en marxa un servei públic que nosaltres considerem molt útil.
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Sra. Sanjuan:
Gràcies, Sr. Alcalde, i bon dia a tots i a totes. Bé, em sap greu, però li diré que no a aquest 
prec i li explique per què. Ens pareix molt bona idea el fons, coincidim ací i li tendisc una mà 
per a poder tractar aquest projecte més en profunditat, perquè solament mirant-lo un poc per 
damunt, el que vosté ens presenta és un projecte molt ambiciós que afectaria molt... Pareix 
que no, pareix que siga fàcil, és molt fàcil dir feu això y ahí queda eso, però cal posar els 
peus a terra, aterrar i mirar, perquè ací entrem en manteniment, el préstec, persones que 
vulguen deixar aquestes coses i altres de quina manera les agafen? Manteniment 
d’aquestes coses quan algú les torne i estiguen trencades o no. Parlem també d’un món 
d’objectes, hem passat d’una foradadora a unes crosses, clar, és molt..., es queda molt 
general. I cal posar els peus a terra i veure això com es pot habilitar de forma coherent 
perquè, clar, és que és molt ambigu, es queda molt general. Aleshores, li dic que podem 
parlar quan vosté vulga i podem mirar a veure de quina manera es podria implementar, a la 
millor, no sencer com vosté ho presenta ací, però si d’una manera més..., doncs anar posant 
cosetes i, potser, sí que es podria fer un poquet més senzill, més simplificat, i per això li dic 
que li done la mà per a treballar aquest projecte que crec que és beneficiós, però així 
implantar-lo, impossible.

Sr. Colomina:
Bé, en aquest cas vull animar-la també a buscar exemples. Per exemple, a Barcelona hi ha 
diverses biblioteques de recursos, i no tan sols això, en grans ciutats, però bé. Ens dona 
també la visió que açò pot funcionar amb un veïnat molt heterogeni. També està funcionant 
en molts pobles, per exemple, de la província de Terol o fins i tot ací, al País Valencià, al 
Racó d’Ademús. És a dir, en definitiva, en part estem agraïts que mostre voluntat política per 
tractar d’impulsar aquest projecte. Lamentem, a la millor, que en tot cas no puga fer-se amb 
l’agilitat que voldríem, però bé, estarem en contacte per aquest tema. Gràcies.

23. 28412/2022 GRUP MUNICIPAL GUANYAR ALCOI 
PREC PER A LA PROMOCIÓ DE L'ÚS DEL VALENCIÀ ALS PROJECTES FINANÇATS 
PER L’AJUNTAMENT
Sr. Colomina:
Gràcies, Sr. Alcalde. 

El Sr. Coloma, regidor del grup municipal Guanyar Alcoi, llig el prec següent:

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Des de Guanyar Alcoi hem sol·licitat diverses vegades el compliment del Reglament de 
Normalització Lingüística de l'Ajuntament d'Alcoi amb el que respecta sobretot a 
comunicacions públiques de l'Ajuntament i a la feina interna de l'Ajuntament on creiem que 
podrien fer-se més esforços per fer del valencià la llengua de treball de l'Ajuntament d'Alcoi.

A banda de la promoció del valencià de forma interna al reglament de normalització es 
marquen diversos objectius com per exemple "Estimular la presa de consciència col·lectiva 
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quant a la potenciació ètica del valencià en tots els nivells d'intervenció dels ciutadans" i 
també "Protegir la seua recuperació i fomentar-ne l'ús en tots els actes de la vida ciutadana".

L'Ajuntament en les seues col·laboracions amb les diverses entitats i col·lectius podria 
promoure l'ús del valencià com a llengua de comunicació dels projectes en els quals aporta 
finançament. D'aquesta manera s'ajudaria a fomentar i afavorir l'ús del valencià entre la 
ciutadania. Creiem que seria beneficiós incloure clàusules a convenis o subvencions que 
estipularen la promoció de l'ús del valencià per als col·lectius beneficiats o que les edicions, 
de caràcter divulgatiu, que l'Ajuntament finance es feren també en valencià. No pretenem ni 
tan sols que eixe ús del valencià siga de forma exclusiva, òbviament, però sí que es faça 
servir i almenys es prioritze a les comunicacions bilingües per tal de potenciar-lo i impulsar-
lo.

Per tot açò, plantegem els següents precs:

PRIMER- Que als convenis que realitza l'Ajuntament amb diverses entitats i col·lectius 
s'incloga una clàusula que faça que l'activitat pública d'eixa entitat o col·lectiu es faça, no 
exclusivament, en valencià, prioritzant el valencià si es fan publicacions en més llengües 
també.

SEGON- Que les edicions d'obres divulgatives no literàries en les que l'Ajuntament 
col·labore econòmicament es facen en valencià.

TERCER- Que en general a qualsevol projecte que finance l'Ajuntament d'un particular o 
col·lectiu es plantege per part de l'Ajuntament que la comunicació pública dels projectes es 
faça, no exclusivament, en valencià, prioritzant el valencià si es fan publicacions en més 
llengües també.

QUART- Que es pose a disposició d'aquests col·lectius el departament de Normalització 
Lingüística per tal d’ajudar-los en el que necessiten al respecte.

Sr. Llopis:
Acceptem els precs com no. A més a més, ara, en aquests moments, amb l’ampliació de 
més personal al Gabinet de Normalització Lingüística podrem donar més, es podran fer totes 
aquestes tasques. Sí que hi ha alguns punts que fem. El que a la millor no fem és matisar-ho 
en els mateixos convenis o en els acords als quals apleguem, però sí que hi ha punts en el 
que està exposant que ja ho fem.I de tota manera, el que hem comentat, acceptem els precs 
i continuarem treballant que es faça efectiu aquest ús de la nostra llengua en tots els 
departaments i tots els documents que elaborem.

Sr. Colomina:
Molt bé. Simplement, vull agrair la voluntat política que és molt important en aquest aspecte 
i, en definitiva, el que volem i veiem que també estem en la mateixa línia és que el valencià, 
a més de ser una llengua en la nostra vida quotidiana, al carrer, també que ho siga no tan 
sols a les institucions, sinó també en les xarxes socials i en tots aquests aspectes de les 
nostres vides. Moltes gràcies.
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24. 28471/2022 GRUP MUNICIPAL GUANYAR ALCOI 
PREC PER A INCORPORAR REFERÈNCIES AL NO-BINARISME, AL NOM "SENTIT" I A 
LA DIVERSITAT FAMILIAR ALS DOCUMENTS ADMINISTRATIUS
Sr. González:
Gràcies.

El Sr. González, portaveu del grup municipal Guanyar Alcoi, llig el prec següent:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS
En juliol de 2020 presentàvem un prec perquè la documentació administrativa que generara 
l’Ajuntament d’Alcoi tinguera en compte la diversitat sexual i de gènere. El prec es va 
acceptar i se’ns va dir que s’estava treballant en el tema a més de treballar en el pla local 
LGTBIQ+.

Volem plantejar algunes accions concretes que ja estan habilitant diverses administracions i 
que són fàcils d’implementar a diversos tràmits administratius.

- Nom "sentit":

Facilitar el reconeixement a les persones trans amb la inclusió del nom "sentit" (nom del 
gènere amb què s'identifica) a documents i identificacions, mentre no puguen tramitar el 
canvi del nom del DNI (nom que se li va assignar en néixer). D'aquesta manera es permet 
que les persones trans puguen ser tractades i anomenades d'acord amb el gènere amb què 
s'identifiquen (independentment de si tenen o no el canvi fet en el seu DNI).

Es podria incloure un apartat als formularis que diga alguna cosa semblant a:

- Nom sentit (aquest espai s’ha d'emplenar en cas que la persona trans (transgènere, 
transsexual) s'identifique amb un nom diferent del que consta en el seu document 
d'identificació oficial):

- Casella gènere no binari:

Incloure en els documents administratius, especialment els formularis, la referència a les 
persones que no s'identifiquen com a dones ni com a homes, sempre que siga necessari 
sol·licitar el gènere de les persones, perquè garantir l'expressió del no-binarisme i el nom 
sentit són elements importants que contribueixen al lliure desenvolupament de la 
personalitat.

- Diversitat familiar:

Que les famílies homoparentals i les monoparentals puguen fer constar la identitat de les 
dues persones del mateix gènere o una sola persona progenitora, en els tràmits o gestions 
perquè siga inclusiu per aquestes famílies. Que no calga especificar mare/pare, atenent així 
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les diverses orientacions sexuals i identitats de gènere de les persones que conformen una 
família.

Creiem que són mesures fàcils d’implementar que poden començar a incloure’s en poc 
temps als formularis i no esperar més.

Per tot açò, plantegem els següents precs:

PRIMER- Que als diversos formularis de l’Ajuntament d’Alcoi s’habilite un apartat on es puga 
facilitar el nom "sentit".

SEGON- Que als formularis on es consulte pel gènere s’incloga una casella de gènere no 
binari per garantir l’expressió del no-binarisme.

TERCER- Que als formularis on siga adient no calga especificar mare/pare per tal de tenir 
en compte la diversitat familiar.

QUART- Que aquestes propostes s’incloguen al pla local LGTBIQ+ en desenvolupament.»

Sra. Sanjuan:
Gràcies de nou, Sr. Alcalde. Bé, doncs, lamente, una altra vegada, perquè en el fons hi 
estem d’acord, però els tres primers precs no li’ls puc acceptar, per diverses qüestions. La 
primera és que per als formularis que té l’Ajuntament d’Alcoi, encara que nosaltres 
volguérem canviar-los, ens demanen també d’altres entitats superiors, diverses coses que 
han d’estar en aquests formularis. Aleshores no podem canviar-ho així perquè sí. Després, 
el seu grup, per exemple, en altres ocasions, ens ha demanat, que per a poder traure unes 
conclusions, necessitem les dades. Si no tenim les dades i no les demanes, després les 
conclusions no seran mai encertades. I, per acabar, i ací és on a la millor li agrada més la 
meua resposta, és en el quart prec. El que entenc jo és que totes aquestes coses que em 
demana en el primer, en el segon i en el tercer prec, les podem incloure en el pla que està 
treballant-se actualment i s’inclourien de forma que els tècnics que saben com s’ha 
d’incloure, siguen els que ho facen possible, que s’expose bé dins del pla i que s’habilite 
aleshores. Però jo dir-li ara al Registre o al SIAC que canvie una cosa quan, tal volta, no puc 
ni fer-ho, perquè els estaments superiors no em deixarien, doncs lamente dir-li que als tres 
primers no, però a l’últim, sí.

Sr. González:
Gràcies. No, de fet, vull dir, plantejàvem ja propostes concretes perquè veiem que s’estan 
implantant en altres administracions, creiem que és possible, una cosa que s’està fent. 
Òbviament, no pretenem nosaltres plantejar exactament com s’han de fer, òbviament, han 
de ser els tècnics, clar, i plantejàvem allò del pla, que s’incloguera en el pla perquè també 
se'ns va dir fa dos anys o més de dos anys que anava a treballar-se en açò i veiem que era 
una... Que aquestes coses amb les quals estem d’acord els dos, que són necessàries, que 
són coses petites que es poden..., que creiem que es podien incorporar ja. Si hi ha 
dificultats, entenem que el que s’ha de fer és treballar-ho i fer-ho com més ràpid possible, 
perquè al final entenem que s’ha demostrat respecte per aquesta expressió de gènere i que 
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al final visibilitzar també aquests col·lectius que han patit i lamentablement pateixen encara 
discriminacions. Esperem que com més prompte es puga treballar el pla i com més prompte 
es puguen incloure aquestes mesures, perquè al final entenen que és..., han de ser una 
mostra que... la societat els té en compte i que els seus drets són respectats. I esperar 
després també que açò estire o empente altres institucions o particulars, institucions 
privades, perquè ho implementen també. I sí que espera que es treballe com més prompte 
millor. Gràcies.

25. 28340/2022 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
PREGUNTES-PREC SOBRE EL PONT DE SANT JORDI
Sr. Abad:
Gracias Sr. Alcalde. Buenos días a todos y a los que nos siguen desde casa.

El Sr. Abad, portavoz del grupo municipal VOX, lee las siguientes preguntas:

“Desde VOX Alcoy, y sin intención de alarmar pero con preocupación, nos vemos en la 
obligación de insistir de nuevo sobre la aparición de grietas como se puede apreciar en las 
fotografías.
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En el 2017, se realizó una actuación para el apuntalamiento del estribo norte o el situado en 
la zona del Ensanche, con vigas metálicas a modo de contrafuerte del puente de San Jorge 
por la aparición de una grieta.

 ¿Se ha realizado alguna revisión o memoria técnica durante estos 5 años?”

Sr. Jordi Martínez:
Gràcies. Sí, de tota manera, en l’espai en el qual vosté adjunta fotos, aquestes escletxes 
concretament són d’un espai particular, vull dir, no afecten el pont, són d’un particular que té 
un accés allí. Dic, aquestes que estan a l'estrep de l’hotel, d’acord? Però sí..., sí que estem 
fent-li un seguiment.
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Sr. Abad:
“En el estribo sur o el situado en la zona del Centro, se detectaron unas roturas en las 
plantas donde se anclan las barandillas metálicas en ambos lados del puente de San Jorge.
Ya trasmitimos estos daños al pleno, por lo que preguntamos,

 ¿Se ha realizado alguna revisión o inspección técnica que determine las posibles 
causas?

En caso afirmativo,

 ¿Se ha redactado informe técnico?

En caso negativo,

 ¿Por qué no?

 ¿Qué explicación pueden dar al respecto?”

Sr. Jordi Martínez:
A veure, sí que s’ha realitzat una revisió sobretot en la vorera de la dreta venint des del 
centre cap enllà, per què sí que vam veure que en una barana s’havien produït un 
bombament de la barana. Els serveis tècnics el que han vist és que és cert que pot ser que 
tinga moviments del tauler, però..., moviments normals, el que va a fer-se és una actuació 
que serà picar tota la zona, veure baix que té, netejar i mirar si analitzem fer una junta de..., 
per dir-ho d’alguna manera, fer una junta de dilatació en l’estrep del pont. No hi ha cap 
informe perquè com tampoc se’ns ha demanat, el que anem a fer és a fer una intervenció, 
primerament en aquest sentit i després el de la junta de dilatació que l’estudi que es faça 
determinarà com fer-se, però estic parlant de..., jo vaig veure això, normalment, crec que va 
ser a agost, estem en aquest període de què ja ho tenim previst.

Sr. Abad: 
Muy bien, pues…, 

“A finales de 2019 se publicó una noticia que decía “ El Ayuntamiento prevé ejecutar la 
actuación en dos años con la colaboración de otras administraciones”

 ¿Qué trámites se han realizado para la solicitud de ayudas o colaboración de otras 
administraciones?

 ¿En que situación nos encontramos actualmente?”

Sr. Jordi Martínez:
Bé, de moment no hem aconseguit ajudes de cap altra administració. Com després vosté fa 
un prec que es sobre una memòria tècnica que avalua la situació. Cl dir que hi ha un 
projecte redactat de totes les intervencions que necessita el pont de Sant Jordi que en el seu 
dia estava al voltant d’un milió d’euros i de moment no hem trobat cap, cap fórmula de 
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finançament. En la situació que tenim ara seguirem treballant, també és cert que ara hi ha 
una sèrie de fons europeus que al millor podem acollir-se des d’algun punt, i sinó també 
traslladar a les distintes administracions la necessitat de fer-ho.

Sr. Abad:
Muy bien, pues realizamos el siguiente ruego,

El Sr. Abad, portavoz del grupo municipal VOX, lee el siguiente ruego:

“
 La redacción de una memoria técnica que evalúe la situación actualizada  del 

estado Puente de San Jorge.”

Sr. Jordi Martínez:
Sí, com li deia farem l’estudi per veure que ha passat en aquesta part de l’estrep, però 
nosaltres seguim mantenint el que és el projecte vigent del pont de Sant Jordi.

Sr. Abad:
Bien, entiendo que la posición del gobierno no sea la que nosotros pensamos que debería 
de tomar, las decisiones que debe tener en cuenta, porque si que la parte de la zona del 
Ensanche, si que…, la grieta que señalamos en las fotografías es de un acceso privado pero 
se puede ver afectado por el movimiento del puente de San Jorge, entonces por eso nos 
reiteramos en que sería bueno evaluar la situación de los dos estribos del puente de San 
Jorge, de todas maneras si va a redactarse o se puede continuar mejorando la memoria 
técnica basada en el proyecto que ya hay preparado, pues nosotros nos damos por 
satisfechos. 

26. 28340/2022 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
PREGUNTES-PREC SOBRE EL BUST D'EMILIO SALA
Sr. Abad:
Gracias Sr. Alcalde.

El Sr. Abad, portavoz del grupo municipal VOX, lee las siguientes preguntas:

“En febrero del presente año, se denunció la desaparición del busto de Emilio Sala y los 
daños ocasionados al pedestal donde se situaba.

Por lo que realizamos las siguientes preguntas,

 ¿Cual es resultado tras la investigación sobre el busto desaparecido de Emilio Sala?

 ¿Cómo van los trámites para la elaboración de la réplica del busto desaparecido?

 ¿Cuando se van a eliminar las pinturas en el pedestal?
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 ¿Se tiene prevista alguna fecha para su reposición?”

Sr. Llopis:
Moltes gràcies altra vegada. A la primera pregunta dir-li que els resultats no han sigut 
satisfactoris el de la investigació perquè s’ha donat el cas de què no hem trobat el bust, per 
tant no han sigut positius cap a nosaltres. A la següent dir-li que tal com ja crec que vaig 
informar o bé en algun plenari o en alguna comissió, des del departament es van posar en 
contacte amb l’escultor d’aquest bust, d’aquesta obra, i el que vam acordar amb ell era que 
anàvem a deixar un temps prudencial per després disposar del seu motle, que el tenia, i 
poder fer una rèplica. I a la tercera dir-li que anem a veure la possibilitat de netejar el que 
són els grafitis del pedestal momentàniament amb Foment, amb la Kärcher que té Foment 
per eliminar aquest tipus de grafitis, i que una vegada elaborem la rèplica d’aquest bust, 
adequarem tota aquesta zona i ja ho deixarem tot el més decent possible. Pel que pregunta 
en l'última pregunta, la data de reposició, dir-li que no era una cosa que nosaltres tinguérem 
prevista, no sabem fins ara el cost que tindrà ni sabem en quins materials anem a fer-ho, per 
què hem estat parlant amb l’escultor i depenen dels materials en què anem a fer-ho doncs al 
millor estarà a primers d’any perquè si es fera amb materials més nobles, tardaria un poc 
més, si és fera al millor en alguna resina, i després férem algun acabat, podríem fer-ho molt 
més prompte.

Sr. Abad:
No le formulo el ruego porque como ya ha contestado que si que van a hacer intervenciones 
para limpiar las pintadas y demás, lo que si que tendría que tener en cuenta es que, por 
desgracia, van aumentando las pintadas, entonces si evitamos que se vean pintadas pues 
no llamarían tanto la atención para provocarse y producirse más pintadas. Gracias.

Sr. Llopis:
Per això li he indicat que primer farem una primera neteja i si…, per intentar que no continue 
la gent pintant, i després, una vegada reposem el bust doncs farem una neteja més intensiva 
i una adequació més de la zona. 

27. 28340/2022 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
PREC PER A LA RECUPERACIÓ I CONSERVACIÓ DEL PONT DE BUIDAOLI I 
SIMILARS.
Sr. Abad:
Gracias.

El Sr. Abad, portavoz del grupo municipal VOX, lee el siguiente ruego:

“El puente de Buidaoli, es uno de los puentes más interesantes por lo raro de su forma y 
estructura en la Ciudad de Alcoy,  como lo son los del Tossal, Alcassares, el del Huerto de 
Llácer, el Pont Antic de Sant Roc o el de Cadisenyo, por citar algunos.

https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion


Ajuntament d’Alcoi

Documento firmado electrónicamente (RD 1671/2009). La autenticidad de este documento puede ser comprobada mediante 
el CSV: 14613745203146206267 en https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion
Plaça d’Espanya, 1 – Tel. 965 53 71 00 – Fax 965 53 71 61 –  e-mail ajualcoi@alcoi.org – web 
http://www.alcoi.org

Estos puentes se construyeron para dar servicio a los obreros que se encaminaban desde 
sus modestos barrios hacia las fábricas, molinos o industrias que se encontraban o se 
instalaban en las riberas de los ríos de Alcoy a principios del siglo XIX. 

Actualmente, su situación ha quedado relegada al olvido a causa de la despoblación de las 
zonas como también la poca utilidad que tienen para la población, pero no podemos  dejar 
de poner en valor la funcionalidad que tuvieron y para el fin que fueron construidos.
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Creemos que debemos actuar en consecuencia  y no dejar perder estas construcciones que 
poco a poco van deteriorándose con el tiempo por diversas circunstancias, como el 
crecimiento de la vegetación, inclemencias meteorológicas o el paso de los años, etc.

Por lo que realizamos el siguiente ruego,

 Que el departamento de Patrimonio Histórico, prepare la documentación necesaria 
para solicitar la declaración de estas construcciones como Bien de Interés Cultural 
Local.

 Que el Ayuntamiento de Alcoy, prepare la documentación indispensable e inicie los 
trámites necesarios para conseguir ayudas y recursos económicos que permitan 
conservar estas infraestructuras y convertirlas en un atractivo turístico por su valor 
histórico y su belleza arquitectónica.”

Sra. Zamorano:
Bon dia a tots. A veure, no li ho acceptaré, però no perquè estiga, no estiga d’acord en el 
que diu, si no hi ha diversos motius, un és que estem preparant ja un tràmit de BIC del 
Castellar i bé, estem en aquesta feina i ara no és posarem altra vegada en això perquè al 
final la declaració de BIC no és declareu-me i ja està, vull dir, al final hi ha un estudi previ, un 
estudi tècnic, un estudi estereogràfic que els experts valoren si és mereixedor o pot optar a 
aquesta declaració o no. De tota manera el tema de la protecció està assegurada, perquè 
són BRL tots, per normativa són BRL i ja tenen el seu nivell de protecció i..., que s'ha de 
contribuir al que no es deterioren, estic totalment d’acord en vosté, i després, quant al segon 
prec, m’ha donat una bona idea, per què comprovarem si tenen tots plafó explicatiu, perquè 
al final, també valorar és explicar la història d’aquests ponts. Sí que hi ha molts elements 
patrimonials que ho tenen, jo no sé si tots aquests ponts ho tenen, i si no ho tenen, anem a 
fer-ho, i al voltant d’això també poden sorgir altres activitats i posarem en marxa tot això 
perquè és veritat que conten una història del nostre passat, una història, a més que va molt 
arrelada en el món obrer i que, per exemple, en la setmana modernista que nosaltres volem 
valorar també aquesta part de la història, seria doncs molt interessant poder parlar i donar a 
conéixer aquests recursos, així que no li accepte el prec, però bé, anem a treballar-ho, 
d’acord?

Sr. Abad:
Vale. Entiendo que la idea ha sido buena, que le agrada y espero que esto salga, salga 
adelante y tenga un futuro pues que todos los ciudadanos y visitantes de la ciudad pues 
puedan disfrutar de estas, de estas construcciones. Gracias.

28. 28340/2022 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
PREGUNTES-PREC SOBRE INSTAL·LACIONS D'ÚS PÚBLIC AL PARC DE “LA 
GLORIETA”
Sr. Abad:
Gracias Sr. Alcalde.
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El Sr. Abad, portavoz del grupo municipal VOX, lee las siguientes preguntas:

“Siendo el parque de La Glorieta, uno de los  más emblemáticos de la Ciudad de Alcoy, 
detectamos desperfectos que se arrastran desde hace tiempo tanto en los aseos públicos 
como en las fuentes para consumo humano que no están operativas, por lo que realizamos 
las siguientes preguntas,

 ¿Tienen constancia de los desperfectos y daños existentes en los aseos públicos del 
parque de la Glorieta?

En caso afirmativo, ¿Cuando se tiene previsto su reparación?”

Sr. Jordi Martínez:
Sí que tenim constància, de fet…, pel que comenta vosté després en una pregunta, ara li 
contestaré quines actuacions i per la que il·lustra el text d’aquesta primera el cristal que està 
trencat que envaeix l'enredradora de fora està demanada al cristaller per a instal·lar-se. Som 
conscients perquè tots els dies es netegen els servicis del parc i s'obrin les instal·lacions 
d'aquests.

Sr. Abad:
“

 ¿En que fecha dejaron de funcionar dos de las tres fuentes para consumo humano?
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 ¿Cuál es el motivo de que no estén operativas?

 ¿Qué solución van a tomar para que el problema no se repita?”

Sr. Jordi Martínez:
A veure, ara funcionen dos de les tres fonts, o siga, hi ha una que estem a l’espera d’un 
recanvi que està demanat, el que no estiguen operatives, ara ja estan menys eixa i la 
reparació la que li he dit, una falta d’una peça. Esperem que en qüestió d’una setmana o dos 
estiga ací.

Sr. Abad:

https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion


Ajuntament d’Alcoi

Documento firmado electrónicamente (RD 1671/2009). La autenticidad de este documento puede ser comprobada mediante 
el CSV: 14613745203146206267 en https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion
Plaça d’Espanya, 1 – Tel. 965 53 71 00 – Fax 965 53 71 61 –  e-mail ajualcoi@alcoi.org – web 
http://www.alcoi.org

Pues realizamos el siguiente ruego,

El Sr. Abad, portavoz del grupo municipal VOX lee el siguiente ruego:
“

 Se realice un informe en el que se detalle los desperfectos existentes en los aseos 
públicos del parque de la Glorieta y así poder determinar el material necesario para 
realizar de las obras y dejarlos en un estado óptimo para su uso.

 Se realice un informe que refleje la causa de las averías en las fuentes como las 
posibles mejoras para evitar próximas averías.

 Se realice un continuo control en el mantenimiento, limpieza y cuidados tanto de los 
aseos públicos como de las fuentes en el parque de la Glorieta.”

Sr. Jordi Silvestre:
Sí, li accepte el prec. Si el que vosté és tindre un informe com a tal específic, el que hi ha 
són informes de comunicacions de..., per exemple en el cas del parc de la Glorieta, 
comunica IGS que s’ha desbaratat una font i després hi ha un expedient, això sí que està i 
està a la disposició de tots. I li he acceptat també el prec de continuar un control de 
manteniment perquè entenem que ho han de fer i podria dir-li que no que sí, però en pareix 
que continuarem fent i per tant acceptem, acceptem aquest prec.

Sr. Abad:
Agradezco que acepten los ruegos. Si que es verdad que la limpieza de los aseos públicos 
si que se realiza, porque se ve, pero si que hay desperfectos, pues por ejemplo, donde se 
despensa el royo de papel, la tapa de la cisterna, pues son desperfectos que la imagen a la 
gente pues le da un poquito de cosa pues hacer sus necesidades ahí, incluso la ventana 
que entra la enredadera pues esto ya lleva bastante, bastante tiempo, y estaría bien ahora 
que viene el invierno pues que se pudiera reponer y así pues tener un poquito más, más 
aseado los servicios públicos. Gracias.

29. 28340/2022 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
PREC PER AL CONTROL I MANTENIMENT DE SISTEMES DE REG EN PARCS, 
JARDINS I ZONES VERDES.
Sr. Abad:
Gracias Sr. Alcalde.

El Sr. Abad, portavoz del grupo municipal VOX, lee el siguiente ruego:

“La falta de lluvias en épocas cuando el tiempo esta marcado por las altas temperaturas, 
provoca sequedad de la tierra, de las plantas, escasez de agua acumulada en pantanos, etc.

En nuestra ciudad, por suerte, de momento no es un problema alarmante, pero no podemos 
permitir el continuo derroche y despilfarro de miles y miles de metros cúbicos de agua 
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potable y de dinero público para el baldeo de calles o riego de parques, jardines y zonas 
verdes sin control y mantenimiento alguno.

A esta situación, se suma, además otras perdidas de agua, como fugas de instalaciones 
subterráneas al utilizar materiales de baja calidad, la mala orientación o distribución de los 
aspersores, rotura y deterioro de gomas de riego por goteo, vandalismo,  etc, todo sin 
realizarse una revisión y control de los materiales y óptimo funcionamiento del sistema de 
riego.

La cantidad de agua perdida y que se desperdicia, causa un daño irreparable en los 
parques, jardines y zonas verdes en el municipio de Alcoy, provoca daños en las plantas y la 
vegetación del municipio,  causa molestias a los ciudadanos, afecta directamente a la 
imagen de la ciudad en el momento de recibir visitantes y por su puesto a las arcas públicas.

Durante el invierno, esta agua que se pierde para el riego, mojando calles y aceras, sino se 
pone solución y se remedia, puede ser causa de accidentes por resbalones o deslizamientos 
al helarse y crear pequeñas placas de hielo que ponen en peligro la integridad tanto de 
peatones como de vehículos.

Por lo que realizamos el siguiente ruego,

 La creación de un calendario de actuaciones para la revisión, control y 
mantenimiento del sistema de riego actual en parques, jardines y zonas verdes en el 
municipio de Alcoy.

 La realización de una evaluación técnica para el mejoramiento de eficiencia del 
sistema de riego en parques, jardines y zonas verdes en el municipio de Alcoy.”

Sr. Jordi Martínez:
A veure, una puntualització sobre el que diu vosté de la neteja en aigua que fem a la ciutat, 
jo crec que com tots els ciutadans netegen amb aigua, la fem tots en casa també, és a dir, la 
ciutat no crec que siga una novetat que es neteja en aigua, com es neteja en el 90% de les 
noves contractes de neteja viària. Sobre el tema que deia vosté dels accidents per 
esllavissaments, que la gent es puga esvarar al gelar-se, normalment quan a determinada 
temperatura, l'empresa adjudicatària ja no baldeja quan hi ha una previsió de què, per 
exemple, demà estiguem a 3 graus o menys, d’acord? I sobre el tema de la realització d’una 
avaluació tècnica, ací vosté sap que tenim un pla director de parcs i jardins on està aquesta 
avaluació tècnica per al millorament de l’eficiència. Sobre la creació d'un calendari, nosaltres 
treballem des de març fins a octubre en la reparació que és quan més solen donar i després 
també és cert que hi ha etapes de vandalisme que en aquest cas doncs, per exemple, en el 
parc de Cervantes, ha sigut continuat, al qual estem intentant donar una solució per almenys 
no tindre tot el rec instal·lat en el mateix control. Per tant, la primera part del prec sí que li 
l’acceptaria, la segona no per què entenc que el Pla Director de Parcs parla de tot açò i és 
una qüestió que ja tenim ací reflectida, no?, aleshores, la primera part del prec li l’acceptaré, 
la segona no.
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Sr. Abad:
Vale, la finalidad de este ruego es pues que todas las roturas que puedan haber, que si que 
es verdad que encharcan zonas de parques y zonas verdes, pues que esta perdida de agua 
y encharcamientos y estas..., pues molestias que puedan causar a los ciudadanos, pues que 
se intenten evitar en la mayor medida posible, por eso que si se realizara un continuo..., una 
revisión que según me dice si que se está realizando pues nosotros nos damos por 
satisfechos y que aún continuaremos reivindicando estas situaciones. Gracias.

30. 28369/2022 GRUP MUNICIPAL POPULAR 
PREGUNTES-PREC SOBRE LES PARTIDES D'INVERSIÓ SUBJECTES A 
SUBVENCIONS
Sra. Payá:
Gracias Alcalde. Buenos días.

La Sra. Payá, concejal del grupo municipal PARTIDO POPULAR, lee las siguientes 
preguntas:

“PREGUNTAS

En el pasado pleno ordinario del 2 de septiembre, realizamos algunas preguntas acerca de 
partidas de inversión que no se incluían en la concertación del préstamo para 2022.

Conforme a las respuestas que nos dio la concejal al respecto, realizamos las siguiente 
preguntas:

 Los 250.000€ no incluidos en el préstamo para la partida Renovación Edificios 
Vivienda Pública EDUSI LA 11.1, según su respuesta, van a ser financiados con una 
subvención pendiente de recibir de la Generalitat.
◦ ¿De qué Consellería depende esta subvención?”

Sra. Moltó:
Bé, conteste. Conselleria de Vivenda.

Sra. Payá:
”

◦ ¿En qué línea de subvenciones o programa se incluye esta ayuda?”

Sra. Moltó:
En el ARRU.

Sra. Payá:
”

◦ ¿Está concedida la subvención?”

Sra. Moltó:

https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion


Ajuntament d’Alcoi

Documento firmado electrónicamente (RD 1671/2009). La autenticidad de este documento puede ser comprobada mediante 
el CSV: 14613745203146206267 en https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion
Plaça d’Espanya, 1 – Tel. 965 53 71 00 – Fax 965 53 71 61 –  e-mail ajualcoi@alcoi.org – web 
http://www.alcoi.org

Si.

Sra. Payá:
”

◦ ¿Va a adelantar el dinero Consellería o por lo contrario, tienen que ejecutar la 
inversión y justificar ante Consellería el gasto efectuado con carácter previo al 
cobro de la subvención?”

Sra. Moltó:
Con esta respuesta le va a valer para todas porque en las subvenciones se cobran una vez, 
se justifica. 

Sra. Payá:
De acuerdo.
“

 En referencia a la partida “Construcción Pabellón Gimnasia Artística”, a nuestras 
preguntas sobre los 150.000€ previstos para la ejecución de esta inversión no 
incluidos en la contratación del préstamo, su repuesta fue que se iba a financiar con 
el remanente existente de 467.000€ más subvención de Consellería de 200.000 €.
◦ ¿De qué Consellería depende la subvención?”

Sra. Moltó:
Cultura y Deporte.

Sra. Payá:
“

◦ ¿En qué línea de subvenciones o programa se incluye esta ayuda?”

Sra. Moltó:
Pues es una línea que ha sacado la propia Conselleria para ampliación o construcción de 
instalaciones deportivas.

Sra. Payá:
“

◦ ¿Han solicitado ya esta subvención?”

Sra. Moltó:
Si.

Sra. Payá:
“

◦ ¿Ha sido concedida?”

Sra. Moltó:
De momento aún no.

https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion


Ajuntament d’Alcoi

Documento firmado electrónicamente (RD 1671/2009). La autenticidad de este documento puede ser comprobada mediante 
el CSV: 14613745203146206267 en https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion
Plaça d’Espanya, 1 – Tel. 965 53 71 00 – Fax 965 53 71 61 –  e-mail ajualcoi@alcoi.org – web 
http://www.alcoi.org

Sra. Payá:
Supongo que va adelantar el dinero para hacer la inversión…

Sra. Moltó:
Como en todas, es lo que le estaba diciendo.

Sra. Payá:
Como en todas.

Sra. Moltó: 
Porque al final las subvenciones se cobran una vez se justifica.

Sra. Payá:
Si, si.

“
 Respecto a los 100.000 € de la partida “Inversiones Smart City” financiados con una 

subvención concedida por Consellería según se desprende de su respuesta.
◦ ¿De qué Consellería depende la subvención?”

Sra. Moltó:
Innovación. 

Sra. Payá:
“

◦ ¿En qué línea de subvenciones o programa se incluye esta ayuda?”

Sra. Moltó:
Territorios innovadores.

Sra. Payá:
“

◦ ¿Va a adelantar el dinero Consellería?, no, lo adelantará el Ayuntamiento, tienen 
que ejecutar.

Y por último:
“

◦ ¿Cómo van a financiar los 50.000€ que restan de la diferencia…”

Sra. Moltó:
Bueno, en esta si que me gustaría responderle a la pregunta anterior…

Sra. Payá:
Vale.

Sra. Moltó:
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Por que es que la inversión ya está ejecutada, en este caso, vale, entonces después se 
justificará y se cobrará, por tanto a la siguiente pregunta ya le respondía, por que la 
inversión ya, ya está ejecutada.

Sra. Payá:
Vale, de acuerdo.

“
 Según su respuesta, el remanente de la partida “Adquisición de Inmuebles” va a ser 

suficiente para las adquisiciones previstas este 2022, no obstante, indicaron que 
habían pendientes resoluciones de Consellería de subvenciones para este mismo fin.
◦ De qué Consellería dependen estas subvenciónes?”

Sra. Moltó:
Vivienda.

Sra. Payá:
“

◦ ¿En qué línea de subvenciones o programa se incluyen estas ayudas?”

Sra. Moltó:
El Plan ADA.

Sra. Payá:
“

◦ ¿Han sido concedidas?”

Sra. Moltó:
Estamos pendientes de resolución.

Sra. Payá:
También tiene que adelantar, ejecutar antes las obras. Paso a leer el ruego.

La Sra. Payá, concejal del grupo municipal PARTIDO POPULAR, lee el siguiente ruego:

“RUEGO

 Solicitamos detalle de todas las subvenciones procedentes de cualquier 
administración dirigidas a inversiones, cuyos importes no están incluidos en el anexo 
de inversiones del Presupuesto 2022 y que han supuesto una disminución del 
importe previsto a solicitar del préstamo.

 Solicitamos actualización del Anexo de Inversiones del Presupuesto 2022 en el que 
consten las altas y bajas de inversiones respecto al Anexo aprobado, y las 
modificaciones producidas en el modo de financiación y que este documento forme 
parte de la liquidación de los presupuestos.”
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Sra. Moltó:
Bueno, en este sentido aclararle que me están solicitando información que ustedes ya 
tienen, o sea, no es necesario que me la soliciten, ¿no?, porque en el caso, por ejemplo, de 
la subvenciones, cuando se generan, esas generaciones se aprueban en las Juntas de 
Gobierno, ¿no?, a las que ustedes tienen acceso, y respecto al segundo ruego en el que 
ustedes hablan de que ese anexo de inversiones que es un documento del presupuesto, 
como bien dicen, es un documento del presupuesto, se va actualizando, o sea, no es que 
tengamos que volver a elaborar ese anexo de inversiones cada vez, sino que a ese anexo 
de inversiones, cada modificación que se produce, o bien ustedes la tienen a través de las 
diferentes modificaciones que aprobamos tanto en el pleno como en la junta o bien, si las 
quieren tener todas juntas, les recuerdo que trimestralmente también hay un documento que 
les pasamos trimestralmente de ejecución del presupuesto, si no quieren esperar a la 
liquidación, por tanto, es documentación que ya tienen ustedes para poderla elaborar, como 
consideren en forma de Excel, en forma igual que el anexo de inversiones, en un libro con 
tapas duras, como ustedes quieran.

Sra. Payá:
Mire Sra. Moltó, improvisación, agujero económico y bloqueo son los tres conceptos que 
definen la gestión de las inversiones, sí, improvisación, por que ante las respuestas de la 
concejal caben muchas preguntas, ha confirmado que las subvenciones…, que todas estas 
subvenciones en las que confían, paraliza las inversiones, se tienen que pagar, se tienen 
que ejecutar antes de cobrarlas, ¿de donde van a sacar el dinero para ejecutar?, vamos a 
situarnos en el mejor de los escenarios, en el que las subvenciones fueran todas 
concedidas, debido a que su planificación es inexistente y el control y con un riesgo alto, 
sobre su control, y esto no lo digo yo, lo dice, lo advierte el informe de la Sindicatura de 
Cuentas, las inversiones no se realizan ante cualquier imprevisto y las subvenciones se 
pierden, como ejemplo, (….) en más de un millón perdidos en las subvenciones para el 
Molinar procedente del Ministerio de Cultura y de fondos europeos los 400.000 euros a los 
que tuvieron que renunciar que aportaban en 2021, la Agencia Valenciana de Turismo para 
Rodes y veremos que pasa con el 1.200.000 euros de Rodes que tienen que justificar antes 
de final de año. De este modo las inversiones no realizadas se acumulan año tras año y 
complican su gestión y control, y de nuevo no lo digo yo ni el Partido Popular, lo advirtió el 
informe de Intervención al presupuesto. Este informe de la Intervención también alertó de la 
excesiva dependencia del endeudamiento y de las subvenciones porque el ayuntamiento no 
cuenta con ingresos suficientes para cometer sus propios gastos y lo que nos genera más 
preocupación de todos, no hay margen de reacción en caso de imprevistos, todo ello 
motivado por el agujero económico, agujero económico que han provocado por su nefasta 
gestión económica que tiene como resultado un déficit de las cuentas municipales, 
causando problemas a la hora de contratar el préstamo para inversiones, teniendo que 
rebajar las cantidades previstas inicialmente por que los bancos no están dispuestos a 
prestar tal cantidad ante unas cuentas que no ofrecen garantías. De este modo se desiste 
de financiar con prestamos las inversiones y se confía en subvenciones para realizarlas, 
subvenciones que se nos pueden conceder, pero que no se cobran por que la inversión no 
se ha ejecutado por falta de planificación y así entramos en un bucle, un bucle que provoca 
bloqueo en la ciudad, por que no se han hecho las inversiones, no hay dinero para hacerlas  
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ni posibilidad de conseguirlo. Un bloqueo de los principales proyectos, lo que evidencia el 
colapso de este gobierno y la parálisis a la que están sometiendo a la ciudad. Sra. Moltó, en 
lugar de hacer un discurso triunfalista, haga caso a lo que dice el Alcalde, que la situación 
económica del Ayuntamiento es complicada, no sería más fácil decir lo que no se va a 
hacer, priorizar los proyectos, decir abiertamente cuando se van a hacer y como se van a 
pagar, eso es lo que pedimos en este ruego. Gracias. 

Sra. Moltó:
Yo creo que son ustedes los que entran constantemente en un bucle y creo que le 
agradezco este ruego ¿porqué sabe que pasa?, que en este ruego usted demuestra que 
tanto que hablan de gestión de falta de inversiones, resulta que no tenían conocimiento que 
tienen esos datos en su poder, resulta que no saben todavía como se financian las 
subvenciones en el ayuntamiento, o sea, ustedes, que tanto presumen de gestión, de como 
funciona el ayuntamiento, de que si hay un agujero, resulta que no tienen conocimiento de la 
información que manejan, pero miren, le voy a decir más, usted, si se ha molestado 
realmente en leer completamente ese informe de la Sindicatura de Cuentas, se habrá dado 
cuenta que la calificación que tiene este ayuntamiento en su gestión económica es de un 
notable alto, ¿que hay cosas que pueden mejorarse?, evidentemente, y siempre las habrá, 
porque incluso hay recomendaciones que aunque nos gustara, seguramente ni este 
ayuntamiento ni otros las podrán cumplir, y mire si nos falta planificación, por que nos falta 
un montón de planificación, mire si nos falta planificación que resulta que durante este año 
hemos conseguido más subvenciones que hubieran podido conseguir cualquier otra 
legislatura en este ayuntamiento, de hecho, durante este año, 20 años, llevábamos ya en la 
legislatura, es decir, 4 años, 20 millones más, total 40 millones, pues eso yo creo que 
precisamente no es falta de una planificación por que si hubiera sido falta de una 
planificación, lo primero que hubiera pasado es que no hubiéramos conseguido 
subvenciones para el ayuntamiento, y además para generar un ahorro respecto a lo que el 
ayuntamiento previó financiar de sus propios recursos a través de un préstamo, no es que 
los bancos no quieran dejar dinero a este ayuntamiento, es que este ayuntamiento consigue 
reducir el préstamos que en un principio se había planteado, por que consigue 
subvenciones, y esa es la gestión que en un momento de dificultad, por que no deja de ser, 
como dice el Alcalde, un momento de dificultad en el que nos va a subir la luz, nos va a subir 
el gas, vamos a intentar que nuestros ciudadanos no tengan que pagar más por ello, en un 
momento de dificultad y que primero está demostrando como se tienen que hacer las cosas, 
como se tienen que gestionar de la manera más eficaz y eficiente, es precisamente el 
gobierno, y esa es la diferencia, y respecto, y ya centrándome nuevamente en el ruego, que 
tienen la información, la pueden ustedes administrar como mejor consideren, en mi caso, yo 
ya hubiera tenido estos datos claros, no se si ustedes los tienen.

31. 28369/2022 GRUP MUNICIPAL POPULAR 
PREGUNTES-PREC SOBRE L'ACCÉS AL SANTIAGO PAYÁ I SANT BENET
Sra. Lirio María García:
Si, gracias, gracias.
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La Sra. Lirio María Garcia, concejal del grupo municipal PARTIDO POPULAR, lee las 
siguientes preguntas:

“PREGUNTAS

 ¿Ha finalizado la revisión del proyecto original de 2017?”

Sr. Jordi Martínez:
Gràcies. Si.

Sra. Lirio María García:
“

 ¿Cuál es el precio definitivo de la actuación necesaria para dar una solución 
definitiva al acceso al polígono de Santiago Payá y Sant Benet?”

Sr. Jordi Martínez:
El importe es de 1.759.846’78.

Sra. Lirio María García:
“

 ¿De cuántas fases se compone la actuación?”

Sr. Jordi Martínez:
Una.

Sra. Lirio María García:
La intervención entonces va a ser de forma íntegra. 

“
 ¿Qué plazos entonces se barajan?”

Sr. Jordi Martínez:
Alrededor de 12 meses.

Sra. Lirio María García:
¿Iniciados cuando?

Sr. Jordi Martínez:
Cuando se adjudiquen las obras.

Sra. Lirio María García:
“

 Teniendo en cuenta la partida de 428.000 euros para esta primera fase, ¿Cómo se 
van a obtener los fondos necesarios?

Sr. Jordi Martínez:
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Pues vamos a intentar hacerlo por varias vías, si logramos algún tipo de ayuda de otras 
administraciones, Diputación o Conselleria o Ministerio y sino serán con recursos propios. 

Sra. Lirio María García:
Paso a leer el ruego.

La Sra. Lirio María García, concejal del grupo municipal PARTIDO POPULAR, lee el 
siguiente ruego:

“RUEGO

 Que el Ayuntamiento de Alcoy inicie la tramitación de la licitación de las obras para 
dar una solución definitiva al acceso del polígono de Santiago Payá y Sant Benet.”

Sr. Jordi Martínez:
Bueno, no se si aceptarle el ruego, ¿no?, no por nada, sino por que a nosotros lo único que 
nos queda es la disponibilidad de los terrenos, la disponibilidad de los terrenos, se tiene que 
ejecutar la obra, no es municipal, entonces estamos llegando, intentando llegar a un acuerdo 
con el propietario por que aquí hay dos caminos, o llegar a un acuerdo con el propietario o 
una expropiación de terrenos. Las conversaciones van bien, quiero decir, el propietario ha 
demostrado su…, facilitar el trabajo al ayuntamiento, lo que pasa que facilitar el trabajo al 
ayuntamiento se tiene que materializar en un documento que teníamos pensado en breves 
fechas haberlo tenido, surgió otra cuestión y no sabemos ahora cuando va a ser, pero 
entendemos que va a ser en breve. Una vez que tengamos los terrenos, no tenemos ningún 
problema en licitar, por eso le digo, que lo vamos a licitar cuando tengamos la disponibilidad 
del terreno, si mañana el propietario, que no depende de este ayuntamiento, se niega a 
cederlos o a dar una autorización, tendremos que proceder a un expediente de licitación que 
tendrá otros plazos que de momento no le puedo decir. 

Sra. Lirio María García:
Estamos hablando de un proyecto del 2017, un proyecto presupuestado en su día con un 
millón 600.000 euros, un proyecto del que han pasado ya 5 años, o sea, estamos hablando 
de 5 años y en esos 5 años el gobierno, evidentemente, hasta ahora no ha hecho nada, y 
han pasado muchas cosas, han pasado…, ha habido lluvias, ha habido deslizamientos de la 
ladera, sino que pregunten a empresas, como Miró Borras. En mayo de este año, el 
gobierno, en un comunicado de prensa, informó de que iba a iniciar una primera fase de 
actuación y ahí se quedó la cosa, en el anuncio, ¿qué ha hecho en todo este tiempo el 
gobierno?, pues nada, como es habitual, y bueno, sí, ahora se supone que va a empezar, 
pero, pero bueno, nos lo tenemos que creer, y luego le sorprende, luego le sorprende la 
respuesta que dan los empresarios y los trabajadores de la encuesta que se encargó a la 
Cámara de Comercio, le sorprende que un 79% pidan más compromiso de este gobierno 
con la industria y con las empresas, es evidente que una de las excusas es la falta de 
recursos, conseguir fondos, pero bueno, cuando empezamos a tener las primeras reuniones 
para tratar los proyectos para los fondos Next Generation, los miembros del Partido Popular 
propusimos al Sr. Alcalde que este podría ser un buen proyecto y, evidentemente, como es 
habitual, se nos dijo que no. La verdad es que estamos acostumbrados y no nos extraña, 
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también en mayo el gobierno informó de que iba a contratar una empresa para la 
localización de bolsas de suelo industrial, también era un tema prioritario, porque es que la 
industria es un tema prioritario para este gobierno, y bueno, estamos, 5 meses otra vez, no 
se ha hecho nada, cuando preguntamos en comisiones ahora parece ser que la patata 
caliente está en la Cámara de Comercio porque ahora es la Cámara de Comercio la que 
tiene que buscar la empresa y la culpable de la inacción de este gobierno, por tanto, cuando 
en mayo el concejal Martínez habla del compromiso de este gobierno con la industria, de lo 
mucho que este gobierno apoya la industria, nosotros nos preguntamos en que ha apoyado 
este gobierno la industria, ¿en 12 años?, ni un solo metro de suelo industrial creado, en 12 
años el PGOU sin haber sido aprobado, el reguero de coches que todas las mañanas salen 
de Alcoy con trabajadores alcoyanos que se van a trabajar a otras localidades, es continuo, 
la cantidad de empresas alcoyanas que como no tienen suelo industrial se tienen que ir a 
otras localidades, también por desgracia es continuo, de hecho, por ejemplo, el polígono de 
la Llaona, polígono que está aquí al lado, un 70% es de empresas alcoyanas, y el alardeo 
que hace en muchas ocasiones nuestro Sr. Alcalde cuando habla de los datos del paro y de 
esos datos del paro, ¿cuantos trabajadores alcoyanos están realmente trabajando en 
Cocentaina, en Muro o en Ibi, desde el 2012 hemos perdido un 18,8% de industrias, este es 
el resultado del apoyo de este gobierno a la industria de Alcoy.

Sr. Jordi Martínez:
Que bien que no le cuenten a uno el tiempo para hablar y que bien que le pregunten a un 
gobierno por un tema, le contesten sobre el tema y no se vaya de rositas, pero me parece 
perfecto. Mire, pregúntele a la empresa que ha dicho que gestiones ha hecho el gobierno 
con ellos, ¿lo sabe?, ¿lo sabe, seguro?, yo creo que no lo sabe. Después, mire, hablaba 
usted de la valoración que hacen en la encuesta. A mi me gustaría y se lo voy a pedir al Sr. 
Segura, si pueden preguntarle en esas encuestas que papel hace la oposición en el 
Ayuntamiento para ayudar en la situación económica de la ciudad industrial, haber que…, 
haber que resultado nos da en esas encuestas, por que claro, preguntarle a alguien ¿está 
contesto con su vida?, pues sí, ¿hay una vida mejor?, pues seguramente, por eso son esas 
encuestas, hay datos que ustedes los…, leen de la manera que quieren, pero le sugiero al 
Sr. Segura que en la próxima encuesta pregunten por el papel de la oposición en la 
situación económica del Ayuntamiento. Habla usted también de fondos europeos, ¿en que 
línea?, ¿dígame en que línea?, aquí hubo otra propuesta: “hay que pedir…?, en que línea, 
concrete las cosas, no venga aquí como últimamente vienen a hacer brindis al sol, 
concretar, hay que concretar las líneas, mire, acojase a los fondos europeos de la línea 4 
con el objetivo 22, porque eso está escrito, claro, los fondos europeos a ustedes les sirve 
para pedir, para venir aquí, después tenemos otra de trenes de hidrógeno, si está bien, pero 
centrémonos en las cosas y hagámonos de manera…, de si usted habla de coches que 
salen de Alcoy, ¿usted sabe los que entra?, pues mírelo, como aquí hay datos abiertos, 
usted viene la semana que viene, los mira los que entran todas las mañanas y tenemos, yo 
creo, que un problema de tráfico en los dos sitios de la gente que viene a trabajar a Alcoy, 
que aquí viene mucha gente, claro, porque hablar de esto, yo creo que al empresario que 
hay en Alcoy tiene problemas con el tema de tráfico, que usted venga aquí diciendo todos 
los que se van, pero no todos los que viene, pues me parece que también a los empresarios 
que todos los días abren su puerta pues no le sentará muy bien. Y hablaba usted también, 
creo que hablaba de otro tema que yo hable esta misma semana con su portavoz, y le dije 
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porque no estaba todavía el informe de que habíamos hablado de suelo industrial, 
¿preguntéselo?, nosotros estamos haciendo nuestro papel, estamos hablando con la 
Cámara y de ahí surgirá un estudio que no por correr más va a ser mejor o va a ser peor, 
sino que será lo suficientemente, creo que…, no sé, de mucho valor para esta ciudad para 
ver a que futuro estamos enfrentados, pero esto no va a ser un tema de “hágalo la semana 
que viene y corra más, ¿no?”, estamos hablando con los que toca hablar, con la Cámara de 
Comercio trabajamos de la mano para dar una solución a los temas de terreno industrial. Yo 
sé que a ustedes esto pues no les sirve para mucho, porque ustedes lo que pretenden es...: 
“no ha hecho ningún metro cuadrado de suelo industrial”, disponibilidad para suelo industrial, 
mañana, pero mañana, no quiero decir dentro de un mes, mañana, lo que nosotros hicimos 
aquí hace unos meses de modificar el Plan General para que haya suelo industrial si el 
urbanizador quiere mañana, abre una empresa allí, pero mañana, ¿eh!, no les estoy 
diciendo dentro de un mes, mañana hay suelo industrial nuevo en Alcoy, ya, entonces, 
utilizar lo del tema del puente para irnos por ahí, pues yo también me ido por aya y así nos 
ha lucido, que a la gente que querían información sobre el Santiago Paya, le hemos hablado 
de otras cosas. 

32. 28369/2022 GRUP MUNICIPAL POPULAR 
PREGUNTES SOBRE LA CREACIÓ D'UNA COMISSIÓ D'INVESTIGACIÓ A LA 
RESIDÈNCIA DE MAJORS DOMUS VI ALCOI
El grupo municipal PARTIDO POPULAR, presente las siguientes preguntas:

“PREGUNTAS

En el pleno celebrado el 4 de marzo de este año, la Asociación de Familiares de las 
Residencias Domus Vi Alcoy y Cocentaina (AFADOMUS) y la Coordinadora de Familiares y 
Usuarios de Residencias de la Comunidad Valenciana (RECOVA), presentaron una solicitud 
que se convirtió, con apoyo de todos los grupos, en Declaración Institucional. 

De esta manera, desde el Pleno Municipal adquirimos el compromiso de trasladar la petición 
de estas asociaciones a Les Corts Valencianes consistente en la creación de una Comisión 
de Investigación sobre lo sucedido en la residencia de mayores Domus Vi Alcoy, en los 
meses de marzo y abril de 2020. 

A su vez, mostramos nuestro apoyo total a los familiares afectados en el esclarecimiento de 
todo los sucedido en este centro, así como el compromiso de trasladar estos acuerdos a las 
Consellerías de Sanidad y de Igualdad y Políticas Inclusivas.

Al respecto:
¿Ha recibido respuesta a los puntos acordados en pleno por parte de les Corts Valencianes 
y de las consellerias de Sanidad e Igualdad y Políticas Inclusivas ?

En caso afirmativo, ¿cuál ha sido la respuesta?”
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Sra. Payá:
Gracias Alcalde. Era unas preguntas sobre la comisión, sobre la creación de una comisión 
de investigación en la residencia de mayores Domus VI Alcoy, se hicieron esas preguntas 
por parte de otro grupo, en comisiones, y ya tenemos las respuestas, la retiramos por tanto. 
Gracias.

33. 28319/2022 GRUP MUNICIPAL COMPROMÍS ALCOI 
MOCIÓ PER SOL·LICITAR INCLOURE LA LÍNIA ALCOI-XÀTIVA EN PROVES 
HIDROGEN.
El grup municipal Compromís Alcoi, presenta la següent moció:

«Moció 

El Consell de Ministres va aprovar l’octubre de 2020 el "Full de ruta de l'Hidrogen: 
una aposta per l'hidrogen renovable". Amb aquesta planificació, el Govern impulsa el 
desplegament d'aquest vector energètic sostenible, que serà clau perquè Espanya 
aconseguisca la neutralitat climàtica, amb un sistema elèctric 100% renovable, no 
més tard de 2050. El desenvolupament de l'hidrogen renovable incentivarà la creació 
de cadenes de valor industrial innovadores al nostre país, el coneixement tecnològic 
i la generació d'ocupació sostenible, contribuint a la reactivació feia una economia 
verda d'alt valor afegit.

El document, el desenvolupament del qual està contemplat en el Pla Integrat 
d'Energia i Clima (PNIEC) 2021-2030, inclou 60 mesures i fixa objectius nacionals -
alineats amb l'Estratègia Europea de l'Hidrogen- a 2030. Entre altres, 4 gigawatts 
(GW) de potència instal·lada d'electrolitzadors, un mínim del 25% del consum 
d'hidrogen per la indústria haurà de ser renovable i implantació d’hidrogeneres, trens 
i vehicles de transport pesat propulsats per aquest producte.

La consecució dels objectius a 2030 que reflecteix el Full de ruta facilitaran la 
possibilitat de reduir les emissions de gasos d'efecte d'hivernacle en 4,6 milions de 
tones equivalents de CO₂ (CO2eq).

En aquest sentit, empreses com Talgo o CAF estan des de fa anys desenvolupant 
trens propulsats per hidrogen o trens híbrids, actualment en proves. El tren híbrid és 
capaç de transportar l'hidrogen renovable en tancs, per a traslladar-ho a unes cel·les 
de combustible que ho transformen en electricitat i aigua, d'aquesta manera, 
s'acumula en bateries o piles de liti que alimenten a la locomotora. 

Bàsicament, aquest mitjà de transport pot produir l'electricitat necessària sense 
contaminar en el medi ambient, pel fet que només deixa un rastre de vapor i aigua 
pel seu recorregut.
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És important esmentar que l'hidrogen és renovable, es produeix sense emissions de 
CO₂ a partir d'electricitat eòlica o solar o per generació microbiana. És per tant, una 
alternativa lliure d'emissions i redueix la petjada de carboni.

La missió principal és que puga circular pel 40% de les vies que estan sense 
electrificar a Europa, és a dir, prop de 80.000 quilòmetres exempts de diòxid de 
carboni, i la nostra línia ferroviària Alcoi-Xàtiva pot ser un objectiu prioritari 
d’aquestes innovacions atès que el govern de l’Estat Espanyol vol aprofitar les línies 
no electrificades.

L’objectiu de Compromís Alcoi i, creiem, de la resta de formacions polítiques i socials 
de la ciutat,  és la millora de les comunicacions d’Alcoi i de les nostres comarques 
amb la reducció d’emissions de CO₂.i una aposta ferma per les noves tecnologies, 
una palanca per a transformar el teixit productiu i aconseguir mantindre el pes de la 
indústria en l'economia d’Alcoi i comarques.

Des de Compromís proposem un projecte, una estratègia de dimensions econòmica, 
social, tecnològica i mediambiental que siga referent al País Valencià i que puga 
incentivar el nou model socioeconòmic de futur d’Alcoi i comarques.

Per tot el que s’ha exposat, des del grup municipal Compromís proposem els 
següents punts d’acord.

ACORDS

PRIMER: Demanar al Govern de l’Estat Espanyol, a Renfe i a Adif, la possibilitat 
d’incorporar trens propulsats per hidrogen a la línia Alcoi-Xàtiva.

SEGON: Demanar el suport de la Generalitat Valenciana davant el Govern de l’Estat 
i empreses per incorporar els trens propulsats amb hidrogen a la línia Alcoi-Xàtiva i 
les infraestructures necessàries.

TERCER: Que es realitzen les gestions necessàries davant del Govern Central i la 
Generalitat Valenciana, per a la creació d’infraestructures de generació d'hidrogen 
renovable per a proveir tant a la xarxa ferroviària inicialment com posteriorment a les 
indústries de la comarca i a les empreses del sector del transport de les comarques.

QUART: - Definir els fonaments i l’estratègia per a la creació del Corredor Valencià 
de l’Hidrogen juntament amb la Generalitat Valenciana, amb l'objectiu de crear un 
ecosistema de l'hidrogen, amb base a Alcoi, que permeta avançar en la 
descarbonització dels sectors energètic, industrial, residencial i de mobilitat.»

Sr. Ivorra:
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Gràcies Sr. Alcalde. Bon dia als que ens segueixen per les xarxes socials i als companys de 
Corporació. Passe a llegir els punts d’acord.

El Sr. Ivorra, portaveu del grup municipal Compromís Alcoi, llig els punts d’acord de la 
moció.

Sr. Abad:
Gracias Sr. Alcalde. Bien, esta moción que nos presenta hoy Compromís es muy loable pero 
lo único que hace en vendernos más humo, humo de la hoja de ruta de la Agenda 2030. 
Presentan esta moción sin datos, dejando por hecho que es una buena medida para reducir 
las emisiones de CO2 que de eso no cabe duda porque seguro que se reducen las 
emisiones de CO2 al dejar de utilizar gasoil, pero a cambo de qué. La inversión necesaria 
para este proyecto es de miles de millones de euros y conforme esta la situación económica 
en España, ¿de verdad que creen que hay dinero para esto? Además, donde se almacena 
esta energía es mediante pilas de hidrógeno, baterías o como quieran llamarlas, fabricadas 
con litio, como las baterías que utilizan los vehículos eléctricos y dispositivos portátiles. Si, 
hay varios tipos para contener esta energía y se está desfogando para las batería de litio o 
pilas de hidrógeno como se están llamando ahora, para no ensuciar más el medio ambiente. 
En su moción menciona que solo deja un rastro de vapor y de agua por su recorrido, ¿que 
bonito?, y solo habla de la producción del hidrógeno por medio de las energías renovables, 
eólicas o solar, pero ahora bien, la utilización del oxígeno, del hidrógeno, avanza lentamente 
y por si no lo saben, hay dos maneras de generar el hidrógeno, bien mediante la utilización 
de energías renovables como indican o bien por la transformación de energías fósiles, que 
emiten gases de efectos invernaderos, del que procede el 95% de la transformación en 
Europa, del que casi la mitad viene de la transformación del gas natural y que supone un 
doble problema del uso del gas por las dificultades de suministro de esta materia fósil en 
Europa, etc., etc., etc., pero para cambiar esto se van a necesitar décadas, ahora bien, por 
no ser negativo, en lo único que podemos estar de acuerdo es que España tiene una gran 
capacidad para generar hidrógeno limpio, utilizando energía solar y eólica, pero como 
siempre prevalecen los intereses políticos y de unos pocos al interés de todos. Todas estas 
iniciativas que proponen Compromís como las propuestas por el resto de aduladores de la 
Agenda 2030, agenda impulsada por las entes globalistas mundiales, tiene un único fin, 
dominar y controlarlo todo y a todos. No son más que pequeñas soluciones a los grandes 
problemas que llevan desarrollando y generando desde hace décadas. Ustedes forman 
parte del gobierno del Botánic y no han hecho nada para revitalizar la línea Alcoy-Xátiva, 
bueno sí, ruedas de prensa, publicaciones y poco más. Actualmente se está llevando a cabo 
obras de mejora en instalaciones de seguridad de diferentes puntos de la línea Alcoy-Xátiva, 
además Adif confirmó que ya se ha empezado a redactar los proyectos de mejora y 
modernización integral del tramo Xátiva-Ontinyent, que tendrá una inversión de 65 millones 
de euros y el tramo Alcoy-Ontinyent con una inversión de 85 millones de euros, una línea 
que se ha catalogado “fondo de saco”. Estas inversiones le darán opciones de electrificación 
a la vía que hasta ahora las unidades funcionan con combustible, también ses renovará con 
toda la flota de trenes que operan actualmente. Pues en este momento es donde tienen 
ustedes que haber presentado esta propuesta donde ustedes tienen representación, donde 
gobiernan, antes de empezar a redactarse los proyectos y no hoy después de tantos meses 
y años perdidos. Gracias.
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Sr. González:
Gràcies Sr. Alcalde. Bé, entenem que cal millorar les comunicacions d’Alcoi, que el tren és 
imprescindible per a aquesta millora, que el camí és augmentar el transport amb mitjans 
sostenibles com el tren i menys per carretera i que la solució de la línia Alcoi-Xàtiva és 
passar per modernitzar-la més. Això ho tindrem clar totes les administracions, en general, 
totes les persones, i negar o posar excuses, com que costa molt o que tardarem molt de 
tempsm és anar en contra d’un futur millor, potser d’un futur, perquè no hi ha massa 
opcions. Entenem que el primer pas, parlant del tren, podria ser plantejar híbrids i que el 
trajecte de Xàtiva-València que, quan no hi haja línia elèctrica, funcionen amb piles 
d’hidrogen en aquest cas i amb els motors elèctrics i que quan hi haja línia elèctrica funcione 
amb línia elèctrica. També podria servir quan hi haguera un tall elèctric i entenem que 
aquest és el camí. I els trens híbrids, que no són una qüestió de cap projecte pilot ni 
experimental perquè s’està fent en altres línies de l’Estat. Després la generació de l’hidrogen 
és una altra qüestió. Sí que és veritat que la matisació de la moció respecte de la generació 
de l’hidrogen em sembla encertada, perquè com parlava el company, ara mateix, la major 
part de l’hidrogen generat al món, més del 90%, ve dels combustibles fòssils, i implantar 
hidrogen, però que l’origen fora aquest, no ho solucionaria massa. Per tant, és positiu que es 
plantege que l’hidrogen generat siga de forma verda, sostenible, i com comentava també el 
grup proposant, açò, òbviament, no és ni la panacea ni la solució a tots els problemes que 
tenim en el tren, però al final podria generar també, com ha afegit, un ecosistema a la ciutat i 
als voltants, en la generació de l’hidrogen i el possible aprofitament d’aquest per a altres 
empreses, per a altres institucions. I entenem que també és aquest l’objectiu de la moció: 
crear aquest ecosistema, encara que es puga entendre o argumentar que açò és fantasiós o 
és un brindis al sol. Entenem que les demandes a l’estat central, autonòmic, a Renfe, Adif, 
no perjudicarien sinó que al final visibilitzarien més el problema i farien força per la 
necessitat de millorar la línia i obririen una possibilitat més per a actuar. I entenem que 
apostar per aquesta tecnologia no retardaria la modernització de la línia; per tant, donem 
suport a aquesta moció. Gràcies.

Sr. Santiago:
Gràcies, Alcalde. Una miqueta, en la línia del que acaba de comentar el company de 
Guanyar, des de Podem, evidentment, donarem suport també a aquesta proposta, 
bàsicament perquè compartim els diferents objectius: el primer, poder millorar o continuar 
millorant la línia Alcoi-Xàtiva, i damunt, en aquesta ocasió tenim una oportunitat per a fer-ho 
amb sistemes elèctrics que realment siguen 100% renovables; per tant, un objectiu que ha 
de ser compartit si volem, realment, tindre un futur. Com comentava el company de 
Guanyar, és reduir les emissions dels gasos d’efecte hivernacle que ja veiem el que estan 
produint en els diferents entorns del planeta i, evidentment, tindre un mitjà de transport que 
no contamine, i entenem des de Podem que és una bona proposta.

Sr. Cantó:
Gràcies, bon dia. Estar a favor de una moción que busca modernizar el tren Alcoy-Valencia 
o que a la vez lo convertiría en un trazado amable para el medio ambiente, lo pondría a la 
vanguardia de Europa, pues como no estar en contra, si además en su extensa exposición 
de motivos solo lo mencionan una vez País Valencià, y no se adornan con la habitual 
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matraca nacionalista, por una vez, parece que ustedes han avanzado casilla y no están 
parados en la guerra de sucesión sino que están en el mundo real. No vemos motivos para 
oponernos a su propuesta, si acaso, tan solo una pega, yo añadiría un quinto punto de 
acuerdo, un quinto punto que dijera: “y la voluntad”, que es lo que añaden los niños al final 
de la carta de Reyes Magos, porque eso es lo que hecho usted, pedir un deseo. Votaremos 
a favor de esta propuesta porque creemos firmemente en el espíritu de la Navidad, pero del 
que estaremos más pendiente será de que cumplan la promesa que nos traslado el Sr. 
Alcalde de esa inversión de 150 millones, que describió como la inversión más grande 
desde su construcción, no tenemos ningún motivo para creer que esa persona que adorno 
en su día la portada del Nostre, no se cumpla, no ha pasado casi nunca, y mientras tanto 
nos portaremos bien porque los reyes lo ven todo y esperemos que nos traigan el regalo de 
Compromís. Gràcies.

Sr. Jordi Martínez:
Gràcies, Sr. Cantó, no, ho dic de veritat, per votar a favor d’aquesta moció, perquè com que 
nosaltres no votarem a favor d’aquesta moció, després un titular fàcil haguera sigut: 
«derecha, la izquierda, tot açò». Gràcies per anticipat per aquest vot a favor d’aquesta 
moció. A veure, a mi el que em preocupa d’aquesta moció és que creem unes expectatives 
que no són reals, i jo crec que els que estem ací hem de ser prou responsables per a crear 
expectatives que no són reals, i açò és un saló de plens. La voluntat que els trens d’hidrogen 
estiguen ací i els autobusos d’hidrogen... Mireu, jo si vostés se’n recorden, en la legislatura 
passada, si vostés se’n recorden, vostés ens van presentar propostes d’autobusos 
d’hidrogen, y cortos ni perezosos, vam visitar l'EMT de Barcelona, l’alcalde i jo, a veure com 
funcionaven els autobusos d’hidrogen, i després hem participat en càtedres de... La càtedra 
de Vectamis fa unes conferències en què contaven quin desenvolupament en grans 
empreses, no en empreses públiques, en grans empreses privades anava a tindre el 
desenvolupament de l’hidrogen, i ací parlem, doncs, d’autobusos d’hidrogen en una ciutat 
com Alcoi, d’ací a 20 anys. Una hidro...., es deia, no sé com es deia, hidrogenera, no sé com 
es deia. Imagineu-vos si és que els diem, no, no. A més, que val açò? Secret de 
confidencialitat del que val una hidrogenera, del que val l’autobús públic de personal, secret 
de confidencialitat en els documents que se signen, Nosaltres a vegades parlem de 
transparència, però allí és secret de confidencialitat dels diners que costa. Per tant, jo crec 
que crear falses expectatives, sobretot, no és just, perquè la ciutadania ha d'entendre que 
això crec que no és just. Després, vostés veuen que ara nosaltres que s’’ha anunciat, com 
ha dit el Sr. Abad, que hi ha un projecte en redacció, de Xàtiva, Ontinyent, que licitaran la 
redacció de l’Alcoi-Xàtiva, de l’Alcoi-Xàtiva. I nosaltres, ara, després que coincideixen 
aquestes ajudes i aquest projecte de la ciutat d’Alcoi de 150 milions d’euros, ens n’anem allí 
i diem: «toc, toc, bon dia, venim a canviar el projecte», venim a canviar el projecte de 150 
milions d’euros per a electrificar un «això», que és el 90% del sistema que s’utilitza ara com 
ara, per un sistema que encara no coneixem, que jo no n’he vist cap funcionant, que està en 
proves, que està treballant-se. I li diem al Ministeri «nosaltres ens apuntem a aquest carro», i 
quan tindrem aquesta inversió ací?, quan la tindrem? Sí ací estem parlant que és 
imprescindible, necessari, ràpid –i, per favor, jo crec que és cert--, ens n’anem a un projecte 
d’hidrogen que encara està en bolquerets en la major part dels projectes, i nosaltres ens 
n’anem ara a demanar això al Ministeri? Jo crec que el que hauríem de fer, de vegades, és 
consolidar les inversions que tenim ara entre tots els que estem ací i que no es veja demà 
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un titular de premsa «Alcoy pide hidrógeno», perquè això pot ser l’excusa perfecta per a 
algunes administracions per a dir «bé, doncs, paralitzem el projecte actual i si ells volen que 
canviem d’actitud...». Si ara votem que sí que ens n’anem la setmana que ve l’Alcalde i jo al 
Ministeri i diem: «Bon dia, mire, suspenga'm aquest projecte, anem a treballar en un altre», i 
això ho expliquem als ciutadans, o siga, a la plataforma de «Salvem el Tren» li expliquem 
que una vegada que tenim compromés una inversió, canviarem el sistema, en comptes de 
fer-lo elèctric, nosaltres hem decidit que siga d’hidrogen. Jo crec que açò és crear-li unes 
falses expectatives a la ciutadania. I jo crec que açò per a gent que algun dia vol governar, 
com el Partit Popular, haurà de... Vote que sí a aquesta moció perquè sí o perquè els sap 
greu, perquè ve Nadal. A mi no em pareix massa seriós, vull dir, jo votaria que sí o que no 
sabent que estarem al davant d'un govern de l’estat que ha de gestionar aquest tipus 
d’inversions. Doncs si li creem falses expectatives a la ciutadania, després els diem que som 
els més ecologistes del molt, però de materialitzar-ho, com sempre, els de sempre ho 
materialitzarem, els de sempre. Estan els que van per dalt, però nosaltres ho aterrem i fem 
una línia Alcoi-Xàtiva que mereixem des de fa molts anys.

Sr. Ivorra:
Gràcies, Sr. Alcalde. Doncs bé, anem a parlar de regals de reis. El govern de l’estat va 
aprovar el 22 de febrer d’enguany 400 milions d’euros per a projectes d’hidrogen renovable, 
dins de la convocatòria del PERTE, el Projecte Estratègic per a la recuperació i 
transformació econòmica, d'energies renovables, que disposaran de 16.000.0000.000 
d’euros i, en concret, només 1.500.000.000 euros destinats a l’hidrogen verd, o siga, no cal 
demanar res més, és una qüestió que està ací i són projectes que tenim, d’acord?, que 
estan, del seu govern, són projectes que vostés poden demanar. Podria explicar com es fa 
l’hidrogen, podria explicar-li com es fa allò de la pila, que no és una pila, el liti no funciona 
així, però l’hidrogen es podria produir in-situ. És el més..., més pròxim al consum per a reduir 
al màxim les necessitats del seu transport, I és per això que des de Compromís volem 
aconseguir aquest avantatge competitiu, perquè la realitat és que el tren..., el tren és el que 
ens facilitaria poder accedir a unes noves tendències, al futur econòmic que ve. Mire, les 
respostes que m’ha donat el Sr. Martínez, és a dir, el que m’ha dit el Sr. Cantó, m’ha 
recordat..., m’ha recordat moltíssim..., no estava jo ací, però m’ho contava, ho vaig veure en 
l’acta de quan es va plantejar en aquest mateix saló de plens el parc tecnològic de Rodes. El 
Sr. Sedano ens deia que era una barbaritat, que era una bogeria, que era invertir uns diners, 
que era una barbaritat, que no teníem diners per a fer un parc tecnològic dins de la ciutat, 
que què volia dir fer un parc tecnològic dins de la ciutat, que era un cant de sirenes, que era 
demanar una cosa als reis. I la realitat és que el senyor..., sí, sí, sí, està rient el Sr. Alcalde, 
però és cert, l’Alcalde està fent-ho, no amb el que es va acordar o bé amb el que vam 
acordar tots, però està fent-se i això és lloable, després compartirem o no la finalitat o l’ús, 
però està fent-se, quasi 20 anys després que es plantejara en aquest saló de plens, està 
fent-se el parc tecnològic de Rodes. Hui hem portat ací un plantejament de futur econòmic 
de la ciutat, perquè únicament el tren... Perquè Sr. Martínez, canviar el tren per un tren 
d’hidrogen no implica canviar res del projecte actual, perquè la màquina, la màquina, les 
vies, les vies són les mateixes. Es pot veure, pot veure el que està fent-se a Extremadura, a 
Extremadura. El pla pilot que té Talgo per al tren d’hidrogen a Espanya és la línia Madrid-
Extremadura, que és una línia de mitjana distància en la qual es plantegen..., que tenen una 
problemàtica semblant a la nostra, i això està fent-se, i és la inversió que ha fet Talgo, En el 
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Corredor i tots els diferents entorns, estan fent-se perquè és una qüestió estratègica del 
país, i l’únic que volem des de Compromís no són cants de sirena, ni intens d’enganyar la 
gent o d’il·lusionar la gent, sinó plantejaments de futur que hem de treballar. Hem de seure, 
ens hem d’escoltar, perquè la tendència va per ací, perquè són beneficis per a l'economia 
d’aquest poble, són beneficis per a l'economia de la comarca, beneficis per al País Valencià. 
Però la realitat és que no som els únics que estem plantejant això. Si vosté s’haguera 
preocupat de mirar una miqueta més, està la Vall de l’hidrogen de Catalunya, està la Vall de 
l’hidrogen d’Aragó, està el corredor de l’hidrogen del País Basc, de Navarra, que s’han unit 
tots per a fer una estratègia comuna i per a treballar el tema de les infraestructures i donar 
energia, donar consum, perquè hi puguen ser les empreses més competitives i 
tecnològiques, i també pel que això genera de treball; està clar que no, que de hui per a hui, 
de hui per demà, no aconseguirem això a Alcoi, òbviament, de segur, per descomptat. Però 
si tenim la capacitat d’intentar començar a treballar, intentar portar darrere a la Generalitat 
Valenciana, intentar anar a demanar amb l'excusa de les inversions que li he dit, d’eixos 
1.500 milions de l’hidrogen verd, intentar invertir en la línia Alcoi-Xàtiva perquè siga un punt 
de referència, un punt de partida per a millorar l’economia, per a millorar les indústries, per a 
millorar el transport d’aquestes comarques i del País Valencià.

Sr. Marcos Martínez:
Gràcies, Sr. Alcalde. Bon dia a tots. Bé, el sentit comú ens diu, almenys a mi, que en una 
inversió d’aquesta importància, doncs s’ha de tindre en compte quina finalitat té. Sí que és 
veritat que una cosa que val un dineral, com una cosa com aquestes, doncs evidentment, 
una persona raonable l’invertiria en un tren o en una màquina que recorreguera 1 milió de 
quilòmetres a l’any, per dir un exemple, i no en un que en faça 50.000. Dit açò, les xifres són 
arreu, dit açò, evidentment jo vull millorar la línia Alcoi-Xàtiva i vull que la infraestructura siga 
la millor d’Espanya, però realment cal posar els peus en terra, o siga, i a part que estem 
instant el govern i Adif en aquest cas, també seran... Vosté ha dit una línia de mitjana 
distància, però potser perquè siga ara una de les primeres proves que estan fent-se i 
després siguen de més llarga distància, perquè evidentment és optimitzar aquestes 
inversions, la inversió s’optimitza com més quilòmetres es facen, és a dir, més invertirem en 
menys contaminació com més quilòmetres es facen i no com menys, no provar-ho amb un 
cotxe xicotet que és d’anar per casa i que al final no ens traurà els números. Jo sé que la 
intenció és bona, en aquest cas tampoc no em veig el Sr. Baldoví, al Congrés, demanant 
«això ho pague jo». Però, de tota manera, sempre estem en el mateix, jo sí que veig un poc 
com deia el Sr. Cantó que és un poc demanar en la carta dels reis a veure si ens toca. De 
tota manera, no votaré en contra d’aquesta moció, perquè sempre he d'estar a favor, com no 
pot ser d’una altra manera, de millorar tant la línia fèrria d’Alcoi com qualsevol altra cosa 
d’aquesta ciutat. Però crec que hem d’asseure’s un poc, posar els peus a terra i demanar 
coses coherents i demanar coses que siguen realment factibles i que es puguen dur a 
terme. Gràcies.

Sr. González:
Gràcies. Bé, ja ho hem dit abans, entenem que el camí més fàcil, de moment, és el que 
parlàvem del tren híbrid, podria ser d’hidrogen, i com deia també, estirar a les 
administracions, platejar opcions que ja s’estan implantant en altres llocs. Parlava 
d’Extremadura, a Múrcia crec que també hi ha hagut rodalies en què també s’estan 
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implantant. Entenem que..., és clar, totes les opcions tenen les seus coses bones i roïnes, 
però entenem que plantejar, que posar damunt la taula aquesta opció no és negatiu, i 
entenem que, com que no hi ha broma, tampoc no és ridiculitzar les possibilitats de futur 
sostenible, perquè, com deia abans, n’hi han poques i és per on hem de tirar. No podem 
posar-nos massa exquisits tampoc i s’ha d’apuntar, potser, apuntar alt. Sí que és veritat que 
quan apuntes alt després aterres més prop del que apuntes, però si apuntes prop, doncs 
aterres encara més prop i potser s’hauria d’apuntar lluny. I, òbviament, si hem de demanar 
que el tren Alcoi-Xàtiva faça més o menys quilòmetres per a amortitzar-lo, doncs òbviament 
demanar que en faça molts més, que en faça..., amb més freqüències, i al final, això. 
Entenem els recels, però com deia abans, sobretot cal plantejar que s’estudie l’opció, no és 
negatiu i posar damunt la taula més opcions, doncs tampoc. Per tant continuarem votant-ne 
a favor. Gràcies.  

Sr. Santiago:
Sí, des de Podem volem refermar-nos en el nostre posicionament. Evidentment, votarem a 
favor perquè entenem que hem de pensar en gran si realment volem tindre futur i sobretot si 
volem tindre futur també en la línia Alcoi-Xàtiva. Estan molt bé les inversions que, 
evidentment, s'hi implementaran, però entenem que són perfectament compatibles. Per tant, 
com fem sempre i com continuarem fent sempre, entenem que s’han d’ampliar els horitzons 
de les administracions públiques. Per tant, aquest tipus de propostes són necessàries per a 
poder millorar en aquest cas la línia Alcoi-Xàtiva. Gràcies.

Sra. Rosa María García:
Si, gracias Sr. Alcalde. Bueno, como se ha comentado en esta moción, los trenes de 
hidrógeno buscan reemplazar los diésel y ayudar así a reducir las emisiones contaminantes 
que se producen en la actualidad, a este respecto, Ciudadanos, mi partido, siempre sensible 
a los temas ecológicos, ha presentado en otros municipios mociones similares a la que hoy 
se presentan en este pleno. En estas mociones mi partido ha defendido la viabilidad de la 
propuesta pero lo ha hecho haciendo incapie en su impacto positivo hacia la desea 
transición ecológica y su escasa exigencia económica para su implantación. Previamente a 
la defensa en pleno de esta moción, mi partido se reunió con expertos para contrastar esa 
viabilidad técnica y económica de la propuesta y de ese modo diferentes técnicos 
ferroviarios, economistas, sociólogos, urbanistas e incluso la multinacional Alstom que es el 
mayor fabricante de trenes de hidrógeno del mundo, explicar los pormenores para adecuar 
esta iniciativa a la realidad. En este caso, en el que se trata de nuestra vía ferroviaria, para 
poder votar a favor o en contra, nos falta esa información técnica motivo por el cual yo he 
estado escuchando atentamente, sobre todo al regidor, al Sr. Martínez, que sí cuenta con 
esa posibilidad, con esos técnicos, para tomar una postura a partir del estudio de la 
viabilidad del tema, por lo tanto, y resaltando que Ciudadanos está siempre a favor del 
progreso cuando es beneficioso con el medio ambiente, vamos a tener que abstenernos 
porque consideramos que esta propuesta está, hoy por hoy, es un brindis al sol. Gracias.

Sr. Cantó: 
No pierda la ilusión Sr. Ivorra, no se convierta en el Grinch de nuestro tren, si lo compara 
con lo que tiene que pasar con lo de Rodes, estamos apañados, por lo menos esta vez no 
se vayan a Suecia de viaje. Gràcies.
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Sr. Jordi Martínez:
Gràcies, Sr. Alcalde. A veure, jo crec que hui sí. Si aquesta moció es votara a favor, els que 
voten a favor són els responsables del retardament de la línia Alcoi-Xàtiva, que ho tinga tot 
el poble d’Alcoi clar. Perquè, clar, plantejar-se ara, des de l’abstenció que..., bé, vote, però 
perquè estic en Nadal i coses d’aquestes. Estem, estem parlant seriosament en aquest saló 
de plens? Estem treballant seriosament...?, no? Aleshores, jo m’abstinc perquè, a veure, 
com que vull el mundo verde. Però, estem parlant seriosament? Que som responsables 
polítics, senyors, que ens n’anem ara, eixint d’ací amb una moció aprovada segons la qual 
hem de canviar el tren... Que diuen vostés, no que siga compatible, que 150 milions són per 
a electrificar la via, que hui no funciona amb llum, que hui va amb combustible fòssil, per a 
electrificar la via, no és per a canviar les travesseres, que també, és que és per a electrificar-
la. Amb quin model de tren vindrem? Clar, vostés s’ho han llegit tot. Amb quin model? 
Digueu-me amb quin model vindrà el tren de rodalila d’Alcoi? On posem l’hidrogenera? 
Digueu-me on la posarem? Perquè han de tindre l’hidrogenera per a menejar un tren, que 
com deia el Sr. Martínez, hui fa 3 o 4 paradetes i anant molt bé en farà 10. Vostés creuen 
que això alguna administració seria ho considerarà. És més, sí això estiguera damunt de la 
taula, aquest govern ja ho haguera mirat, però completament segur, però completament 
seguir. Però és que jo, no sé..., als ciutadans d’Alcoi no podem vindre ací amb aquesta falta 
de serietat. No sé si votar-ne a favor, perquè a mi, clar, la il·lusió meua és que el món vaja a 
millor, però que som els gestors d’açò, senyors, som els gestors de la nostra ciutat, de les 
administracions, dels diners que estan ací fora. Ara ve una inversió de 150 milions d’euros i 
ens podem permetre el luxe de dir: «no, és compatible», «no, és compatible». La inversió de 
150 milions d’euros és per a electrificar la línia, no és per a una altra cosa, i per a dotar-la de 
vehicles. A banda d’aquests diners, vehicles perquè puguen transitar per allí. Una altra cosa 
és que quan estiga tot fet puga ser híbrid, híbrid o el que siga, però ara el projecte no podem 
endarrerir-lo més. Si ens n’anem al Ministeri i li diem que canviem de projecte a un projecte 
d’hidrogen, diran..., «perfecte», l’excusa perfecta, 150 milions d’euros al calaix i ho deixem 
estar. Ja veurem açò quan ho investiguem, perquè açò està en un període d’investigació, no 
està ja funcionant. I el que em deia vosté del Corredor, hi estic d’acord, ara ens n’anem a la 
pròxima reunió de la Mancomunitat de Comarques Centrals, que hui n’hem aprovat els 
projectes, i li diem a l’Alcalde de Xàtiva i a l’Alcalde d’Ontinyent «mireu, xics, renunciarem a 
aquest projecte, que se’ns ha ocorregut a Alcoi, se’ns ha ocorregut a Alcoi fer un tren 
d’hidrogen». Veureu quina cara fa l’Alcalde de Xàtiva, quina cara fa l’Alcalde d’Ontinyent. 
Quina cara farà? Doncs la de la sorpresa que ens fa. Que ací encara estiguem..., puguem 
plantejar-nos, ara com ara, un naixement de l’energia d’hidrogen que està en bolquers i 
nosaltres volem posar-nos el tren aquest, Sí no tenim tren! Sí el primer que hem de tindre és 
tren, que és que no tenim tren. S’han adonat vostés que no tenim tren? Anem a aconseguir 
el tren que siga, un tren com en totes les altres ciutats de la Comunitat Valenciana... 
Nosaltres, no, nosaltres som millors, hui se'ns ocorre ací fer un tren d'hidrogen, mare meua, i 
açò ho hem de contar als ciutadans, eh!, açò ho hem de contar als ciutadans. Per tant, per 
descomptat que votarem en contra.

Sr. Ivorra:
Gràcies, Sr. Alcalde. Li he dit abans..., vaig repassar les intervencions del Sr. Sedano quan li 
plantejàvem el tema de Rodes i ha sigut calcada. I, de fet, me la vaig repassar perquè sabia 
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que vosté, concretament vosté entraria en aquesta tema i en aquesta línia, perquè la realitat 
és que té el mateix tarannà polític que el Sr. Sedano en aquestes línies. Quan vosté 
criticava, quan ell criticava, criticava el polígon..., el parc tecnològic urbà, es queixava..., no, 
ell no, el Sr. Sedano, perquè és una cosa igual..., el mateix plantejament que vosté..., com si 
en la seua intervenció haguera canviat el parc tecnològic urbà pel projecte de l’hidrogen, són 
les mateixes qüestions, ha fet la mateixa definició i era la mateixa definició del que estava 
fent. Vosté s’assembla una barbaritat al Sr. Sedano en aquesta època, perquè el futur, el 
futur que planteja no és aquest, el que plantegem clar que no importa. Mire, a Alemanya, 
com la Sra. García ha dit, ja s’han incorporat Alstom, ha posat ja 6 línies de trens, li dic el 
model per si vol buscar-lo, el «Coradia Ilint» d’Alstom, funcionen a Alemanya, per línies 
electrificades, no passa res, no implica cap problema al respecte, cap, cap, no en té cap,. 
Però, malauradament, el que sembla és que no veuen més enllà del seu nas, del seu pam 
de nas, perquè, si no, com estava dient, que ja ho hagueren mirat, ja ho haguera mirat. La 
realitat és que està funcionant en diferents..., la Unió Europea planteja els diferents aspectes 
de quan s'han d'incorporar i quins són els límits de posar en marxa tots els trens, els 
autobusos... Mire, també tenim els autobusos i els minibusos, és de la Unió Europea, no és 
nostre únicament, i eixos són els plantejaments de la Unió Europea. D’aquesta Unió 
Europea de la qual el Sr. Abad planteja la negació de la crisi econòmica, del canvi climàtic, 
s’agafa a aquest tema. I és trist perquè ací ningú no seria el culpable, ningú no seria el 
culpable de retardar res, perquè són totalment compatibles ja que està fent-se ja. Perquè 
estan fent-se a Alemanya, les línies que s’hi han incorporat són línies electrificades. Si no ho 
ha vist..., però que cap problema, ha de veure que vaja per una línia electrificada. El que 
volem i el que plantegem és incorporar un nou model econòmic de futur a la ciutat, i aquest 
és el plantejament, i aquest és el futur, cap ací hem d’anar. Li ho torne a dir, vostés estan 
defensant el no al parc tecnològic de Rodes, tal com va passar en aquell moment. És aquest 
el plantejament que vosté està fent, estan negant el futur..., però no hi ha cap problema, 
voten en contra. D'ací a una dècada o dos, reconeixeran el que està passant.

Seguidament, se sotmet a votació la moció presentada pel grup polític municipal  
COMPROMÍS ALCOI.

El Ple de la Corporació, per majoria, amb els vots a favor dels regidors dels grups municipals 
PARTIDO POPULAR (4), COMPROMÍS ALCOI (2), PODEM (1) i GUANYAR ALCOI (2), els 
vots en contra dels regidors del grups municipals SOCIALISTA (12) i VOX (1), i l’abstenció 
de la regidora del grup municipal CIUDADANOS (1) i el regidor no adscrit el Sr. Marcos 
Eduardo Martínez Coloma (1) , rebutja la moció presentada pel grup municipal Compromís 
Alcoi.

34. 28321/2022 GRUP MUNICIPAL COMPROMÍS ALCOI 
PREC MILLORES A LA PARADA TERMINI DEL BUS DE LA ZONA ALTA
Sr. Ivorra:
Gràcies, Sr. Alcalde. 

El Sr. Ivorra, portaveu del Grup Municipal Compromís Alcoi, llig el prec següent:
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«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

A aquesta parada on els autobusos fan una parada tècnica d’uns minuts està creant 
problemes als veïns de la zona. Son diversos els problemes que pateixen els veïns.

Primerament la proximitat de la parada dels autobusos al pas de vianants fa que els 
autobusos, quan estan parats a la parada obstaculitzen la visió dels senyals de trànsit a 
conductors, en especial un stop que hi ha just a la parada. Igualment els busos en aquesta 
situació impedeixen la visió del trànsit als vianants, obligant a avançar-se uns metres al pas 
de vianants i parar en la calçada per poder veure el pas dels vehicles.

Per altra banda els veïns pateixen problemes de sorolls. A més en aquestes parades 
tècniques, els autobusos estan obligats a parar els motors si el temps d’espera supera els 4 
minuts, però això no passa en la majoria de les ocasions, produint grans molèsties per 
sorolls als veïns.

Els veïns fa temps que estan queixant-se a l’empresa i a l’Ajuntament sense haver 
aconseguit solucionar els problemes d’aquesta parada termini de diferents línies. La solució 
no és gens costosa i posaria fi a una de les queixes dels veïns a aquesta zona.

Per això realitzem el següent PREC:

 Demanen a l’Ajuntament la modificació de la parada per donar més visibilitat i 
seguretat als vianants del pas de vianants pròxim i millorar la visibilitat dels senyals 
de trànsit.

 Demanen a l’Ajuntament que realitze les accions necessàries amb l’empresa 
encarregada del transport urbà per apagar els motors en les parades tècniques en 
totes les ocasions que hi siga per damunt d’aquests 4 minuts.»

Sr. Jordi Martínez:
Doncs, tota la raó, tota la raó, anem a fer-ho, perquè ja hem advertit en diverses ocasions a 
l’empresa la parada tècnica de Cantagallet i si continuen havent-hi queixes, deu ser perquè 
no està fent-se per part de l’empresa i prendrem una altra sèrie de mesures que prendrem 
des d’ara mateix. Sobre el tema de la senyalització, intentarem veure de quina manera 
podem millorar-la i acceptem totalment el prec, fins i tot jo. No sé si podrem anar més enllà 
perquè les parades tècniques aquestes que siguen de 4 minuts..., tindre 4 minuts 3 
autobusos davall de ta casa amb el motor connectat... Tant són 4 minuts que... Jo crec que 
hauríem d’anar a buscar que s’apagara cada vegada i que no molestaren si es fa una 
parada tècnica o que aquesta parada no fora per a una parada tècnica. Vull dir, haurem de 
vore quines possibilitats tenim, però totalment d’acord i acceptem els precs.

Sr. Ivorra:
Gràcies per acceptar el prec. Vull fer constar també, no apareix al prec, la situació que està 
produint-se, semblant a la parada del carrer Sant Vicent, en què també hi ha problemes 
de..., i sobretot en l'última remodelació que es va fer de les xapetes. I tots, quan passen els 
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vehicles, sobretot els autobusos i els camions grans, produeixen molt de soroll i produeixen 
també problemàtiques als veïns. I també s’ha sol·licitat reiteradament que la parada aquesta 
del carrer Sant Vicent passara a estar situada un poc més amunt, on està el parc de 
l’entrada de l'atzucac, de l’Atzucac de Sant Vicent.

Sr. Jordi Martínez:
Ho acceptem. Jo crec que en el projecte d’explotació de l’autobús, aquesta parada que diu 
vosté, a última hora, està inclosa que estiga entre la que hi ha al carrer Encaro i la que hi ha 
en aquesta zona. De tota manera, algú ha dit que era una eliminació de parades, és una 
realització de l’ús de parades. Acceptem el prec i sobre l’altre, el que li dic, en totes les 
parades, jo entenc que en la del carrer Sant Vicent és distint el problema, no és el que 
parlem ací, però totalment d’acord amb la part que ha fet vosté per a aquest prec.

35. 28324/2022 GRUP MUNICIPAL COMPROMÍS ALCOI 
PREC ELIMINACIÓ DE LA SIMULTANEÏTAT DEL GROC INTERMITENT PER ALS 
VEHICLES I VERD PER ALS VIANANTS
Sr. Ivorra:
Gràcies, Sr. Alcalde. 

El Sr. Ivorra, portaveu del grup municipal Compromís Alcoi, llig el prec següent:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

El passat 22 de setembre, va ser el dia internacional sense vehicles. Aquest dia, que a la 
nostra ciutat no es va fer cap ressò, en especial, està ideat per a conscienciar a la ciutadania 
de l’ús del transport públic o d’anar a peu als destins que siga possible. Si parlem de 
vianants, a la nostra ciutat encara hem de treballar un poc en la seua seguretat. A Alcoi 
encara queden semàfors on podem trobar a la vegada el groc per a vehicles i el verd per als 
vianants, situació que hem d’evitar per la seua perillositat als vianants.

L'estat espanyol és l’únic estat del món on aquesta situació es produeix aquesta 
simultaneïtat de senyals. Açò va afavorir que la Safer Roads Foundation (SRF) es posara en 
contacte amb la Direcció General de Transit (DGT) per a eliminar aquesta anomalia als 
semàfors, per la perillositat que produeix sobre els vianants. Des de la DGT va emplaçar als 
ajuntaments a realitzar aquesta adaptació dels senyals il·luminades, així que les 
competències són municipals.

Per altra banda recordem que la fundació SRF, és una entitat membre del Consell Assessor 
per a la seguretat del Transport del Parlament Europeu, és a dir, és una entitat molt 
respectada i escoltada al seu àmbit a la Unió Europea.

A la nostra ciutat hem d’estar capdavanters en la protecció dels vianants, i vist que aquesta 
anomalia es produeix als nostres carrers, cal treballar per la substitució d’aquesta 
simultaneïtat als semàfors, que representaria un cost econòmic insignificant i produiria un 
gran benefici en la seguretat dels vianants.
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PREC

Demanen a la regidoria  la substitució d’aquesta simultaneïtat del groc intermitent als 
vehicles i verd per als vianants, als semàfors de la ciutat.»

Sr. Llopis:
Moltes gràcies una altra vegada. No podem estar més d’acord, però sí que li demane una 
cosa, el prec que demana directament la substitució total de tota aquesta simultaneïtat, jo el 
que matisaria i li diria és que el Departament estudie i mire d’anar eliminant progressivament 
totes aquestes simultaneïtats. I li dic açò perquè el primer que m’han matisat els mateixos 
tècnics del Departament és que no estem incomplint cap normativa, que és una 
recomanació que diu la DGT, i que, clar, lògicament, les diferents poblacions aniran 
adaptant-ho també sabent els encreuaments que puguen generar problemàtica a la ciutat. 
Perquè està clara que si està posada aquesta simultaneïtat és perquè moltes vegades els 
vehicles també poden generar perill, parle de retencions, cues i aquesta simultaneïtat pot fer 
que hi haja una fluïdesa més ràpida de trànsit, també de vehicles, per diferents 
encreuaments, on a la millor no passen tants vianants en aquests semàfors en verd. Però, 
no obstant això, sí que és veritat que sabem que genera un problema i el que pretenem, el 
que ens proposem és que estudiarem totes i cadascuna de les situacions de simultaneïtat 
com està proposant i que està dient-nos en aquest prec per a progressivament anar 
eliminant-los.

Sr. Ivorra:
Ens alegrem que s’haja acceptat el prec. Òbviament enteníem i érem conscients que no 
estàvem demanant que de la nit al matí que es canvien tots els semàfors que estan en 
aquesta situació. El que entenem i el que volem és que es faça d’una forma progressiva i 
que millore la situació de la ciutat. Si realment volem una ciutat amable en la qual volem que 
els vianants puguen anant circulant per la ciutat i anar eliminant progressivament la 
utilització dels vehicles, el plantejament que vosté fa de generar retencions, el que farem és 
millorar la circulació de la ciutat, perquè volem una ciutat amable per a les persones, no 
únicament per als vehicles. Aquests són models per a millorar la contaminació, per a millorar 
el model de vida a la ciutat i millorar molt aquesta capacitat que volem d’aquesta ciutat 
avançada i moderna que tots volem i necessitem. Ens alegrem, com li he dit, estem 
totalment d’acord que siga una substitució progressiva, però que no ho deixem de la mà i 
que puguem començar com més prompte millor.

36. 28329/2022 GRUP MUNICIPAL COMPROMÍS ALCOI 
PREGUNTES-PREC OBERTURA PARC CANÍ CANTAGALLET
Sra. Guillem:
Gràcies, Sr. Alcalde. Bon dia a totes i tots. 

La Sra. Guillem, regidora del grup municipal Compromís Alcoi, llig les preguntes 
següents:
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«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Fa un any el regidor Jordi Martínez va declarar públicament a les associació de veïns, que 
per a l’estiu del 2022 tindríem la zona canina oberta, i prometia rehabilitar el mirador i 
construir un quiosc d'hostaleria. A hores d’ara cap d’aquestes promeses ha estat complida.

Així que preguntem davant el ple de l’Ajuntament d’Alcoi:

Preguntes

 Quins són els motius per què aquesta zona canina encara no està oberta?»

Sra. Guillem:
Les faig totes o?

«
 Que hi ha de la promesa de rehabilitar el mirador i construir un quiosc d'hostaleria?, 

quins són els terminis que contempla la regidoria? Ja té realitzat el projecte per 
aquestes dues obres?

 S’ha realitzat cap estudi de mercat per saber si seria rendible aquesta inversió en un 
quiosc, i la seua ubicació adequada?»

Sr. Jordi Martínez:
A veure, els motius per què aquesta zona canina no està oberta és perquè no està amb les 
condicions adequades que nosaltres entenem que ha de tindre. Que l’objectiu, quin és? Ès 
un espai tancat on la gent puga soltar els seus gossos i a banda d’un espai com els que hi 
ha actualment, tinga un valor afegit. De la promesa de rehabilitat un mirador i construir un 
quiosc d’hostaleria, pregunta també si ja té realitzat el projecte d’aquestes dues obres. Ja 
està encarregat el projecte, es va aprovar en Junta de Govern. També vull aclarir una cosa, 
el quiosc d’hostaleria anem a fer el mateix que vam fer al parc del Romeral, que és dotar-lo 
d’una plataforma o de la solució que convinga amb tots els serveis disposats, per a després, 
si es considera oportú, licitar un espai d’hostaleria, o de qualsevol altre tipus de servei. I si 
s’ha realitzat cap estudi de mercat? Pr descomptat que no.

Sra. Guillem:
Passe a fer el prec.

La Sra. Guillem, regidora del grup municipal Compromís Alcoi, llig el prec següent:

«PREC

Sol·licitem accelerar els terminis per tindre conclosa aquesta obra, i la restauració del 
mirador.»
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Sr. Jordi Martínez:
Bé, vosté sap que en l’administració accelerar els terminis últimament s’ha posat un poc 
complicat. Hi ha molts projectes, sabem que hi ha una llei de contractació que té les seues 
condicions per a garantir la transparència i la igualtat. I és un dels projectes que nosaltres 
tenim en cartera. De fet ja està aprovada per Junta de Govern la realització del projecte.

Sra. Guillem:
Entenem perfectament que l’administració porta el seu temps, però també entenem que si 
ens comprometem a una cosa, l’hem de fer. Per tant, sí ho duem és precisament perquè ho 
hem dit, i intentem que estiga com més aviat millor. I també voldria agrair que tot just, ara 
mateix, s’haja començat a netejar la zona del parc de la Zona Alta. Vull donar-li les gràcies i 
és una llàstima que sembla que moltes vegades aquestes coses es fan tot just quan 
Compromís fa la queixa pública.

Sr. Jordi Martínez:
Afortunadament i ara que estem, jo crec que posant en chance tots els treballs que es fan 
des dels distints departaments de la ciutat, hi ha gent que s’enfada perquè diu que ara, 
«ahora lo ponen». No, ací jo crec que parlar d’aquestes coses de falta de manteniment 
d’açò, falta de manteniment d’allò, entre altres coses pot haver-hi falta de manteniment en 
algunes qüestions, cosa que és certa, però que..., no perquè vostés facen un prec, nosaltres 
anem a treballar. Parlava el Sr. Abad al començament sobre les fonts i les fonts ja fa temps 
que estan arreglades. Vull dir, ací no es creguen vostés senyors dels temps; vull dir, ací hi 
ha molts departaments que es dediquen tots els dies a treballar, podem fer-ho al revés, algú 
que faça un prec ara al final d’açò, d’aquest ple, en Precs i Preguntes, i diga: «per favor, que 
s’arreglen l’Alameda totes les rajoles que estan soltes». Si hem començat ja, clar. Això 
també..., m’ho pot dir vosté a mi o li ho puc dir jo a vosté. Vosté està dient-me que el 
manteniment és gràcies a vosté i jo puc dir-li que vosté ho demana quan ja sap que anem a 
fer-ho.

37. 28341/2022 REGIDOR NO ADSCRIT MMARTINEZ 
MOCIÓ PER A POTENCIAR LA VISIBILITZACIÓ I LA CONSCIENCIACIÓ SOBRE EL 
CIBERBULLYNG
El concejal no adscrito presenta la siguiente moción:

“Cuando se hace referencia al acoso escolar o Bullying se está hablando de una forma de 
maltrato que se da de forma psicológica, ya sea en forma de exclusión social, 
verbalizaciones ofensivas y/o físicamente (agresiones) con la intención de intimidar y hacer 
daño a la víctima.

Por desgracia sabemos que, en la actualidad son múltiples los casos que se van detectando 
en las escuelas de toda España. Según Save the children en  2019 se entrevistó a 400 
jóvenes de toda España. Más de las tres cuartas partes de los encuestados han sufrido 
violencia online durante su infancia. El 47%, incluso más de un tipo. Cifra que ha ido 
aumentando tras la pandemia.
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Si bien este hecho es en sí mismo terrible, el uso inadecuado de las nuevas tecnologías Ha 
dado lugar a una nueva forma de acoso, el ciberacoso o ciberbullying. Presentándose en 
diferentes formas como suplantación de identidad en las redes sociales, envío de fotos 
comprometidas (editadas o reales), recepción de mensajes ofensivos, etc. Produciendo con 
todo ello que las situaciones de acoso no se queden en el aula y puedan perfectamente 
acompañar al menor a cualquier día del año, hora del día y/o lugar. Mostrándose tristemente 
como una forma de acoso en España donde millones de niños, niñas y adolescentes viven 
en silencio las consecuencias, repercutiendo en su salud física y desarrollo emocional. El 
uso de los móviles y las RRSS hacen que los casos pasen más desapercibidos para padres 
y profesores, que reclaman aumentar el número de psicopedagogos en los colegios para 
atajar el problema.

Seis de cada 10 jóvenes entre los 8 y 14 años están afectados por el bullyng, según la 
Asociación Valenciana Contra el Acoso Escolar. Y esto podría ser solo la punta del iceberg. 
En el caso del ciberacoso escolar, se ha incrementado en un 60% desde la pandemia, 
pasando del 43,7% hasta el 72,4%. Incluso el Sindic de Greuges ha abierto una queja de 
oficio para buscar soluciones efectivas al respecto.

El ciberbullyng provoca además un daño más profundo en las víctimas que lo padecen, al 
estar mucho más oculto. Además tiene un impacto directo en el rendimiento académico y en 
la motivación por los estudios, y que el mero hecho de ir al colegio se convierta en una 
tortura.

Ante las nuevas formas de acoso y su rápido avance a día de hoy, es imprescindible la 
implicación de padres, profesores, administraciones y jóvenes, además de visibilizar el 
problema y las graves consecuencias que conlleva.

Por todo lo anteriormente expuesto, se considera indispensable la realización de las 
siguientes medidas con el objetivo de disipar estas tristes realidades que viven muchos 
menores, brindándoles el apoyo que necesitan para desarrollarse de una forma emocional 
sana, libre de miedos, humillaciones y prejuicios.

Para ello, se proponen los siguientes puntos de acuerdo:

Que desde el departamento de Educación se facilite a todos los centros educativos el material 
oficial del Ministerio y Comunidades Autónomas para  el profesorado, facilitándoles así 
recursos al respecto y que puedan conocer y detectar señales de alarma, y establecer 
dinámicas y estrategias en clase para trabajarlas con el alumnado. Reforzar de esta manera, el 
trabajo que se lleva realizando por medio de talleres o formación contra el acoso escolar, 
mediación para profesores y alumnos y otras actividades desde el departamento de Educación.

Instar a Consellería a implementar en los centros educativos un programa de prevención 
específico del Ciberbullying basado en la sensibilización y psicoeducación de los menores 
entre 11 y 16 años en sus centros educativos. 
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Facilitar materiales y recursos a las familias, para que así dispongan de información, puedan 
detectar y prevenir casos, para que las familias sean partícipes de manera activa en el sano 
desarrollo emocional de sus hijos/as.

Instar a la Consellería de Educación a implantar la figura del Coordinador de Bienestar 
Escolar, tal y como señala la Ley de la Infancia, y así poder descargar la figura de 
Coordinación de Igualdad y Convivencia.”

Sr. Marcos Martínez:
Gràcies de nou. Passe a llegir els punts d’acord.

El Sr. Marcos Martínez, concejal no adscrito, lee los puntos de acuerdo de la moción.

Sr. Abad:
Gracias Sr. Alcalde. Bien, jo creo que esta moción no debe de tener mucho debate por lo 
que nosotros vamos a apoyarla. Creo que todos estamos en contra del acoso escolar, del 
ciberbullying, etc., no creo que haya nadie que se plantee lo contrario, por lo tanto me 
reafirmo y desde Vox Alcoy vamos a apoyar esta moción.

Sr. Colomina:
Sí, ens tindran també donant suport a aquesta moció, en el bullying i en totes les seues 
formes d'assetjament tindran el nostre rebuig, òbviament, i el nostre esforç per a combatre’l. 
I per això pensem que, com diu la moció, fa falta sensibilització i fa falta prevenció també. 
Hem de donar un suport, òbviament, psicosocial a les víctimes, durant... i també posant 
l’accent després. També em preocupa una miqueta que a la millor si tractem d’expandir i no 
ho dic relacionat amb aquesta moció, però sí que està donant-se una miqueta una visió que 
els joves tenen una certa irresponsabilitat i posar l’accent en les actituds dels joves com a 
persones irresponsables... En aquest aspecte jo crec que, en definitiva, els joves estem 
criant-los nosaltres, els eduquem nosaltres i els educa també una societat i no podem 
tampoc abstraure’s d’aquest problema. Aleshores, com diu la moció, precisament posar en 
marxa totes les eines que tenim, totes les eines de les administracions públiques i també, 
òbviament, les famílies, per a educae els nostres fills en valors.

Sr. Santiago:
Gràcies, Alcalde. En la mateixa línia dels companys que m’han precedit, des de Podem 
donarem suport a la proposta, bàsicament perquè entenem que és imprescindible redoblar 
esforços en matèria de prevenció del ciberbullying i, per tant, sense més, li donarem suport. 
Gràcies.

Sr. Marcos Martínez:
Bé, gràcies. Bé, vull agrair als que en aquesta primera intervenció han donat el seu suport a 
aquesta moció i, evidentment, m’esperaré a la segona a veure quines altres opinions hi ha 
sobre això. Gràcies.

Sr. Colomina:
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Sí, simplement volia dir que també el ciberbullying, en aquest cas, o l’assetjament en 
general, té una relació directa també amb el sistema i amb el clima polític i social que estem 
vivint; és a dir, per posar un exemple, quan s’ha acusat la ministra d’Igualtat per part de 
partits i mitjans de comunicació d’extrema dreta, de fomentar la pederàstia quan estava 
apostant per donar classes d’educació sexual, això també genera un ambient molt enrarit 
que jo crec que no ajuda gens a millorar i a fomentar aquest tipus de situacions. Açò genera 
un ambient moltes vegades insuportable per a alguns i aquells que exerceixen el rol, 
precisament del poder i del control, doncs com és el cas del bullying, els dona ales i referma 
el seu missatge. Aleshores, també cal reflexionar una miqueta sobre aquest aspecte de 
tractar d’evitar aquests discursos d’odi.

Sra. Rosa María García:
Gracias Sr. Alcalde. Bueno, no, simplemente, decir que obviamente voy a dar el apoyo a 
esta moción, una moción que en otros ayuntamientos ha presentado mi grupo y 
simplemente pues manifestar que este tipo de mociones es una pena que no sean 
declaración institucional porque también, cuando son declaración institucional es una forma 
de visibilizar que vamos todos unidos en un sentido y me hubiera encantado que hubiera 
sido así, no ha podido ser, pero bueno, esto también queda la posibilidad de tener unos 
segundos para poder expresar lo que opinas y es lo que he hecho, pero vamos, a votar a 
favor, claro.

Sra. Guillem:
Gràcies, Sr. Alcalde. Bé, nosaltres no tenim cap dubte que el Sr. Martínez presenta aquesta 
moció amb tota la bona intenció del món, tot i que la manera en què es presenta i les coses 
que demana, ens deixen una certa constància que no s’ha informat sobre aquelles coses 
que ja s’estan fent. En primer lloc, els centres educatius depenen de Conselleria i serà 
aquest organisme el que els facilite tot el material necessari per a cada cas, no tan sols el 
bullying. Alcoi disposa d’una Comissió contra Assetjament. Aquesta va nàixer, precisament, 
perquè hi havia casos que no arribaven als mateixos centres, i s’havien de treballar. De fet, 
molts pares i mares confonien el Departament local d’Educació amb la mateixa Conselleria. 
Es fa una formació amb mestres i alumnes mediadors cada any, són els mediadors entre 
iguals i funciona amb voluntariat. S’investiguen i tracten els casos d’assetjament sense fer-hi 
distincions, Fins i tot a Alcoi ha arribat a implantar el programa de prevenció KiVa, modèlic 
als països nòrdics, és a dir, ens consta que per part del que demana, ho està fent ja la 
Comissió contra l’Assetjament. Part del que demana ho fa la comissió del centre educatiu i 
una part del que demana ho fa la Conselleria. El mateix CEFIRE ha inclòs una formació 
específica per al professorat. Vosté fa no res, ara mateix, parlava de posar els peus a terra, 
vosté demanava ara mateix, ens demana més mitjans i, clar, ací tots estarem d’acord que 
com més sucre més dolç, de segur. Però, com ho pagarem? Apujarà els impostos vosté? 
Demanarà a l’Estat que ens torne el que se'ns deu per a poder augmentar la partida? Sense 
aquests diners els valencians i valencianes no podem pagar els sous a aquestes persones. 
Que li done la raó, són necessaris. És per això que votarem a favor perquè en realitat volem 
el mateix i pensem que hem de millorar els recursos per a evitar l’assetjament físic o virtual. 
Però també li demane que quan exigim un augment de recursos per ser..., després, no tan 
sols done sí... li traurem que se’n recorde, sobretot, d’allò que se’ns deu, per a reclamar-ho.
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Sr. Alcalde:
Com el Sr. Ivorra, gravaré la seua intervenció per a cada volta que..., a través d’una moció, 
d’un prec, ens demanen alguna cosa. Molt bona intervenció.

Sra. Payá:
Gracias Alcalde, haber, nosotros nos hemos puesto en contacto con el departamento de 
Educación y bueno, ante estos puntos de acuerdo pues es que los centros escolares 
dependen de Conselleria y es Conselleria quienes tienen que facilitar el material. Por otro 
lado también hemos estado comentando el tema de la comisión de acoso escolar, que esta 
dentro el acoso por ciberbullying, dentro de esa comisión, y se trata, un programa de 
prevención específico, pues estaría bien, como ha dicho la Sra. Guillem, cuando más azúcar  
más dulce, facilitar los materiales y recursos  alas familias pues eso también es labor de 
centros escolares, en definitiva, yo quiero poner el valor que se está haciendo desde el 
departamento y desde los centros en la conciencia y la prevención y bueno, votaremos por 
eso de que cuando más azúcar más dulce, votaremos a favor, vale. Gracias.

Sr. Silvestre:
Sí, bon dia. Evidentment, votarem a favor d’aquesta moció. Ja ho hem parlat en algun 
moment i evidentment estan fent-se moltes coses. Estic d’acord amb tot el que ha dit 
Compromís. Sabeu que des de la Conselleria i tots els centres educatius gasten un 
programa que es diu el PREVI a través del qual es gestionen tots aquests problemes, no tan 
sols d’assetjament sinó també de convivència. Per tant, nosaltres hem entés aquesta moció 
com una manera de reforçar, d’implementar. De fet, en l’escrit, en el primer punt, posa 
"reforçar d’aquesta manera el treball que està fent-se per mitjà de tallers i formació contra 
l’assetjament escolar, mediació per a professors i alumnes i altres activitats des del 
Departament d’Educació"; i no tan sols des del Departament d’Educació, sinó des de la 
Comissió contra l’Assetjament. Per tant, ho hem mantingut així. De tota manera, també sé 
que la Conselleria està a punt d’aprovar el que seria el decret d’igualtat i convivència on 
s’actualitzaran els protocols i no sabem si a la millor implementaran més recursos. I jo també 
vull que en el sentit que ha dit el Sr. Alcalde, vull dir-li a Compromís això..., que quan fa les 
mocions que tinga en compte no tan sols el personal, sinó els recursos que es necessiten 
per a dur a terme certes coses, ja que a vegades quan estem en un costat ho tenim en 
compte, però quan estem en l’altre, no. Solament això. Gràcies.

Sr. Marcos Martínez:
Gràcies. Bé, està bé invertir en un tren d’hidrogen, però està malament invertir en educació i 
en seguretat i en benestar psicològic per a les nostres famílies. És evident que si aquest cas 
ho du Conselleria d’Educació, podria tindre una col·laboració amb la d’Igualtat i Polítiques 
Inclusives, ja que és evident que són «los platos fuertes» de Compromís i cal defendre els 
caps. I, per altra banda..., agraïsc el suport dels grups polítics. Evidentment, la moció s’ha fet 
senzillament per a visibilitzar un problema que està augmentant, a pesar de tots els esforços 
que fa Conselleria, i s’ha de posar damunt la taula. Ací ho han fet en molts casos, ho han fet 
en els problemes mentals, de la salut mental dels nostres ciutadans, s’ha fet en el bullying 
normal. Què passa en les escoles? A més, el ciberbullying té el problema que transcendeix 
aquestes parets, transcendeix els controls dels professors, de gent que sap, dels que estan 
preparats per a tindre tot açò. I sí que cal conscienciar un poc les famílies perquè estiguen 
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també un poc damunt i col·laboren en aquesta labor. Jo he destacat ja, des de primera hora, 
que moltes coses estan fent-se i açò és una manera de reforçar tot el que està fent-se, per si 
entre tots podem que aquesta xifra de ciberacoso vaja baixant, ja que seria una cosa per a 
felicitar-nos. I, a més, és un tema que va molt en conseqüència amb tot el que està fent-se 
hui en dia en la salut mental i de conscienciació de la gent. S’ha d’instar la Conselleria, 
evidentment, soc conscient que és de Conselleria, però l’Ajuntament també pot fer alguna 
campanya sobre això i pot sensibilitzar la gent. Com que ací tots instem, perquè ací s’insta 
en tots els plens algun estament i hem instat Europa i la Comunitat Europea i l’Estat de la 
Nació, i a tots ens pareix correcte i quan ho faig jo resulta que és un problema instar la 
Conselleria o que açò no és competència nostra... En fi, que com deia la Sra. Garcia, és una 
pena que posant excuses estranyes no s’haja fet açò declaració institucional, perquè 
haguera sigut el millor per a tots i haguera sigut visibilitzar el problema, perquè al final els 
que guanyen són els menors amb tots açò. Gràcies.

Seguidamente se somete a votación la moción presentada por el concejal no adscrito el Sr. 
Marcos Eduardo Martínez Coloma.

El Pleno de la Corporación, por unanimidad de sus asistentes, con los votos a favor de los 
concejales de los  grupos municipales SOCIALISTA(12), PARTIDO POPULAR (4), 
COMPROMÍS ALCOI (2), CIUDADANOS (1), PODEM (1), GUANYAR ALCOI (2) y VOX (1) 
y el Concejal No Adscrito el Sr. Marcos Eduardo Martínez Coloma (1), aprueba la moción  
presentada.

38. 28337/2022 REGIDOR NO ADSCRIT MMARTINEZ 
PREGUNTES PREC ESTUDI XARXA DE CLAVEGUERAM BARRI DEL VIADUCTE
El Sr. Marcos Martínez, regidor no adscrit llig les preguntes següents:

“En diverses ocasions s'ha parlat sobre el clavegueram del barri del Viaducte i la seua 
renovació en els casos que el necessiten, així com la seua instal·lació, perquè hi ha alguns 
trams que no tenen aquest clavegueram.

Té El Govern constància de les zones a revisar i condicionar?

Se sap quins trams no tenen clavegueram?

Hi ha un estudi econòmic sobre l'adequació de la zona?”

Sr. Jordi Martínez:
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Bé, gràcies. Sí que en tenim constància. De fet, adjuntaré aquest informe, és un xicotet 
informe sobre les zones del Viaducte i sobretot quines actuacions en les distintes fitxes que 
hi ha del pla director de clavegueram que hi ha a la ciutat i que està a la seua disposició. El 
que passa és que aquesta volta hem fet una selecció de les actuacions de Sant Joan de 
Ribera i de la zona del Viaducte, i l’adjuntarem. Sí que en som conscients i consta en el Pla 
Director. Perdó, sobre la tercera pregunta, l’estudi econòmic, està l’estudi econòmic en el 
mateix de les actuacions. És cert que si s’hagueren d’actualitzar ara o licitar, hauríem de 
veure l’actualització de preus. 

Seguidamente se incorpora al acta el INFORME ACTUACIONES PLAN DIRECTOR ZONA 
VIADUCT
O:

«
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»

Sr. 
Marcos 
Martíne
z:
Bé, en 
qualsev
ol cas, li 
formule 
el prec 
perquè 
es 
tracta 
de la 
urgènci
a.

El Sr. 
Marcos 
Martíne
z, 
Regidor 
No 
Adscrit, 
llig el 
prec següent:
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“PREC: 

Que es realitze amb caràcter urgent una valoració tècnica i econòmica de les actuacions a 
tindre en compte.

Sr. Jordi Martínez:
Sí, farem eixa valoració tècnica. Jo crec que hem de començar a fer com hem fet en altres 
barris, com ha sigut en Sant Pancraç o en el barri dels Clots, intervindre en el clavegueram 
d’aquest barri, perquè és cert que en alguna part de Sant Joan de Ribera no existeix una 
part d’aquest- Per tant, acceptem el prec i intentarem poder acollir-se a algun tipus de 
subvenció que puga fer possible una intervenció en el barri.

Sr. Marcos Martínez:
Doncs li ho agraïsc i, a més, com sap bé, a Sant Joan de Ribera quan plou, i sobretot quan 
plou de manera forta, allò és un riu, fins i tot és un perill per a la circulació del trànsit, fins i 
tot hi ha algun punt en què pel tema de la reducció de velocitat, que són imprescindibles 
perquè si no la gent baixava..., doncs fins i tot quan plou molt, l’aigua se n’anava cap a les 
portes dels garatges per no tindre aquest clavegueram i per això és una reivindicació dels 
veïns d’aquest carrer des de fa molt de temps. Moltes gràcies.

39. 28337/2022 REGIDOR NO ADSCRIT MMARTINEZ 
PREC ESTUDI TANCAMENT D'ESPAIS ALS PARCS (AMFITEATRES) PER A LA SEUA 
CORRECTA UTILITZACIÓ
Sr. Marcos Martínez:
Bé.

El Sr. Marcos Martínez, regidor no adscrit, llig el prec següent:

“En diverses ocasions s'ha parlat també sobre el possible tancament perimetral de les zones 
d'amfiteatre en els grans parcs que tenim, per a evitar la deterioració i el vandalisme, com 
pot ser El Romeral en Santa Rosa, Cantagallet en la Zona Alta, o en la zona baixa del 
Viaducte. 

Aquests espais acaben no utilitzant-se per culpa del mal estat en què es troben. Les 
associacions de veïns també s'han pronunciat al respecte i serien espais interessants per a 
l'ús de les associacions i de l'Ajuntament per a promoure activitats en els diferents barris i 
diversificar l'oferta lúdic-cultural a la nostra ciutat.»

És una pena que aquest tipus de propostes acaben en un sac trencat, només amb voluntat 
acaben per desestimar-se. Per tot això formule el prec següent:

- Que es realitze un estudi tècnic per a veure les possibilitats, les possibles actuacions en els 
esmentats parcs.
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- Que es valore econòmicament la inversió que cal realitzar i que es dispose d’una partida 
pressupostària en 2023 per a portar-ho endavant, ja siga totalment o parcialment.

- I perquè açò es duga a terme, que es realitzen aquests estudis com més prompte millor.“

Sr. Jordi Martínez:
Sí, li acceptem el prec. En el tema dels estudis tècnics, tenim unes memòries ja sobre les 
tres intervencions que nosaltres plantejàvem al principi, que com bé ha dit ací serien al parc 
del Romeral, al parc del Viaducte i al parc de Cantagallet, que tenen amfiteatre. Tenim una 
valoració aproximada, no és una..., no està tancada. I després el tema que es materialitze 
una partida en els pressupostos, jo crec que els que hem d’incloure en l’agenda d’aquesta 
ciutat, aquesta actuació, són els que estem ací. Sí que es considera que és una intervenció 
que crec que ho és, que millorarà molt els parcs de la ciutat, ja que crec que és una de les 
qüestions que haurem de prioritzar entre tots els que estem ací per a incloure-ho en els 
pressupostos.

Sr. Marcos Martínez:
Bé, doncs li agraïsc que accepte el prec. Evidentment, jo ho plantejaré, però bé. També el 
govern, al final, és el que decideix si s’accepta o no. I ja dic, almenys que cada any en fora 
un, per no fer-ho en els tres, perquè igual que els semàfors, a la millor fer-ho tot de colp és 
una barbaritat, però sí que s’agrairia que almenys una intervenció poguera estar inclosa per 
a l’any que ve. Gràcies.

DESPATXOS EXTRAORDINARIS
Sr. Alcalde:
Bé, no hi ha més punt en l’ordre del dia ordinari i crec que tenim dos despatxos 
extraordinaris.

Sr. Secretari:
Sí, el primer d’ells és l’“APROVACIÓ DE RECONEIXEMENT EXTRAJUDICIAL DE 
CRÈDITS. EXP.: 2022/10. APROVACIÓ DE LES CERTIFICACIONS D’OBRA 20 - ÚLTIMA I 
21 - LIQUIDACIÓ DE LES ACTUACIONS REALITZADES DINS DEL PLA EDIFICANT AL 
CEIP EL ROMERAL”. S’ha d’explicar primer…, es requereix la majoria absoluta per a…

Sr. Alcalde:
Sí, es requereix per a incorporar-ho dins de l’ordre del dia, ja ho vaig comentar en...

Sr. Secretari:
Exacte.

Sr. Alcalde:
En la Junta de Portaveus, el motiu és que com abans ho tramitem, abans cobraran els 
proveïdors i, per tant, ens pareixia urgent no endarrerir-ho un mes més. Que fora al plenari 
següent per a poder-ho tramitar ja, enviar a la Conselleria les certificacions i que es poguera 
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tramitar ja el pagament d'aquestes. Per tant, votem primerament la inclusió en l’ordre del dia 
de la primera…

Sr. Secretari:
Del primer assumpte, aquest que hem comentat.

Sr. Alcalde:
El primer despatx extraordinari que és el 28629.

A continuación y a propuesta verbal del Sr. Presidente, por unanimidad de los señores 
asistentes, con el voto a favor de los grupos municipales SOCIALISTA (12), PARTIDO 
POPULAR (4), COMPROMÍS ALCOI (2), CIUDADANOS (1), PODEM (1), GUANYAR ALCOI 
(2) y VOX (1), y el Concejal No Adscrito el Sr. Marcos Eduardo Martínez Coloma (1), y por 
tanto con el quórum de la mayoría legal prevista en los artículos 51 del Texto Refundido de 
las disposiciones vigentes en materia de régimen local, de 18 de abril de 1986 y el 82.3 del 
Reglamento de Organización, Funcionamiento y Régimen Jurídico de las Entidades Locales, 
de 28 de noviembre de 1986, se acuerda incluir en el orden del día el siguiente punto por 
razón de urgencia:
 
40. 28629/2022 PRESSUPOSTOS I COMPTABILITAT 
APROVACIÓ DE RECONEIXEMENT EXTRAJUDICIAL DE CRÈDITS. EXP.: 2022/10. 
APROVACIÓ DE LES CERTIFICACIONS D’OBRA 20 - ÚLTIMA I 21 - LIQUIDACIÓ DE 
LES ACTUACIONS REALITZADES DINS DEL PLA EDIFICANT AL CEIP EL ROMERAL
Vistas las propuestas de gastos realizados en el ejercicio anterior, correspondientes a:

Certificación n.º 20 y última de las obras de adecuación sala de profesores, cubierta de la 
pista deportiva y sustitución de calderas en el CEIP El Romeral, por importe de 7.964,16 €, 
n.º operación previa 920220008593

Certificación n.º 21 y Liquidación de las obras de adecuación sala de profesores, cubierta de 
la pista deportiva y sustitución de calderas en el CEIP El Romeral, por importe de 4.609,56 
€, n.º operación previa 920220008600

Visto el informe de la Intervención Municipal, de fecha 5/10/2022, en el que se manifiesta:

“Reconocimiento extrajudicial de créditos. Expte. 2022/10. Aprobación de las Certificaciones 
de obra 20 y última y 21 Liquidación de las actuaciones realizadas dentro del Plan 
EDIFICANT en el CEIP El Romeral.

En relación a las propuestas de gastos realizados en el ejercicio anterior, correspondientes 
a:

Certificación n.º 20 y última de las obras de “ ADECUACION DE SALA DE PROFESORES , 
CUBIERTA DE LA PISTA DEPORTIVA Y SUSTITUCION DE CALDERAS EN EL CEIP EL 
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ROMERAL DEL PLAN EDIFICANT C.1109” , por importe de 7.964,16 euros, n.º de 
operación previa de reconocimiento de la obligación  92022008593 , correspondiente al 
periodo de ejecución de la obras de septiembre de 2021 y firmada en noviembre de 2021.      

Certificación n.º 21 y Liquidación de las obras de “ADECUACION DE SALA DE 
PROFESORES , CUBIERTA DE LA PISTA DEPORTIVA Y SUSTITUCION DE CALDERAS 
EN EL CEIP EL ROMERAL DEL PLAN EDIFICANT C.1109”, por importe de 4.609,56 euros, 
n.º de operación previa de reconocimiento de la obligación 92022008600, correspondiente al 
periodo de ejecución de la obras de octubre de 2021 y firmada en noviembre de 2021.

Se tiene  que informar que:  

   PRIMERO: El articulo 163 del Texto Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas 
Locales aprobado por Real decreto legislativo 2/2004, de 5 de marzo, (TRLRHL) establece 
que “El ejercicio presupuestario coincidirá con el año natural y a el se imputaran: b) las 
obligaciones reconocidas durante el mismo”.

    SEGUNDO: El art.176.1 del mismo texto dispone que: “Con cargo a los créditos del estado 
de gastos solo podrán contraerse obligaciones derivadas de adquisiciones, obras o servicios 
y demás prestaciones o gastos en general que se realicen en el año natural del propio 
ejercicio presupuestario”. 

No obstante lo dispuesto anteriormente, el articulo 26.2 c) del Real Decreto 500/90, 
determina que se aplicarán a los créditos del Presupuesto vigente, en el momento de su 
reconocimiento, las obligaciones procedentes de ejercicios anteriores, a que se refiere el art. 
60.2 del mismo Real Decreto, atribuyendo su competencia al Pleno de la Entidad, para el 
reconocimiento extrajudicial de créditos siempre que no exista dotación presupuestaria.

Los contratistas a que hace referencia la relación son:

CONSTRUCCIONES Y EXCAVACIONES MIGUEL MARTINEZ SL con CIF: B53884813

Presenta las siguientes facturas:

- Fra n.º 23 de 20 de junio de 2022, por importe de 7.964,16 €, correspondiente a la siguiente 
certificación de obras:

CERTIFICACION N.º 20 Y ULTIMA DE LAS OBRAS DE ADECUACION DE SALA DE 
PROFESORES , CUBIERTA DE LA PISTA DEPORTIVA Y SUSTITUCION DE CALDERAS 
EN EL CEIP EL ROMERAL DEL PLAN EDIFICANT C.1109”,correspondiente al periodo de 
ejecución de la obras de septiembre de 2021 y firmada en noviembre de 2021.      
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- Fra n.º 24 de 20 de junio de 2022, por importe de 4.609,56 €correspondiente a la siguiente 
certificación de obras:

CERTIFICACION N.º 21 Y LIQUIDACION DE LAS OBRAS DE,  ADECUACION DE SALA 
DE PROFESORES , CUBIERTA DE LA PISTA DEPORTIVA Y SUSTITUCION DE 
CALDERAS EN EL CEIP EL ROMERAL DEL PLAN EDIFICANT C.1109”,correspondiente al 
periodo de ejecución de la obras de octubre de 2021 y firmada en noviembre de 2021.

Consta informe de la dirección de la obra de 26 de mayo de 2022 indicando que la ejecución 
presupuestaria ha resultado un 9,38% menor del precio de adjudicación y que no se han 
introducido unidades de obra nueva no contempladas en el proyecto. 
En el mismo sentido se emite informe por el Arquitecto municipal y en la misma fecha.

Por Resolución de Alcaldía n.º 5597/2021 de 20 de diciembre de 2021, previo informe del 
Arquitecto Municipal de 15 de diciembre de 2021, se acordó el reajuste de anualidades entre 
los ejercicios de 2021 y 2022, procediendo a minorar la anualidad de 2021 en 68.084,43€ e 
incrementar la anualidad de 2022 en dicha cantidad de 68.084,83€; dando así lugar a la 
anulación de dicho crédito, impidiendo contraer las obligaciones derivadas de las obras 
ejecutadas y certificadas.

Por otra parte, tal y como explica en su informe jurídico el asesor jurídico del departamento 
de contratación de 24 de marzo de 2022, donde a tenor de la demora en la ejecución de las 
obras y la no ejecución de parte del proyecto, considera que se debería haber realizado lo 
establecido en el artículo 205 de la Ley 9/2017, de 8 de noviembre, de Contratos del Sector 
Público, es decir, la modificación del contrato, cuando se tuvo la imposibilidad de ejecutar el 
capítulo 18 del proyecto, en el sentido de minorar la cantidad, debido a que parece ser que 
se justificaba que la actuación recogida en el capítulo 18 del proyecto no podía ser realizada 
por causas ajenas al Ayuntamiento.

Considera que también se podría haber optado por la resolución parcial del contrato 
conforme al artículo 211,g) de la LCSP, siempre que la modificación no fuera posible o 
supusiera una cuantía superior al 20% del precio inicial.

Al no haberse realizado los trámites anteriores, sigue diciendo, se debe realizar esta 
corrección de la variación del proyecto en el momento de la liquidación del contrato, que 
según nuevo informe del mismo técnico de 17 de mayo de 2022, se produciría el 3 de 
agosto de 2025, al haber transcurrido el plazo establecido en el contrato y teniendo en 
cuenta que el acta de recepción data del 3 de febrero de 2022, acta que no ha sido firmada 
por esta Intervención.

    CONSIDERANDO que, de conformidad con los arts.163 y 176 del TRLHL antes citados, la 
necesidad de reconocer obligaciones procedentes de otro ejercicio precisa acudir a su 
aprobación por el Pleno de la Corporación, previo dictamen de la Comisión Informativa 
correspondiente.
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     CONSIDERANDO que, el procedimiento de contratación ha resultado irregular, dado que no 
se ha tramitado la correspondiente modificación del contrato,o,  en su caso, la resolución 
parcial del mismo y que según el criterio del Tribunal de Cuentas en estos casos, podríamos 
estar ante un acto nulo de pleno derecho, cuya declaración habilitaría para su aplicación 
presupuestaria a través de un reconocimiento extrajudicial de créditos.

     No obstante, a la vista del acta de recepción, así como de resto de informes obrantes en el 
expediente que acreditan la ejecución de las prestaciones, entre ellos:

-  el certificado final de obras de noviembre de 2021.
-  la buena fe del tercero.
- la existencia de una orden de la Administración hacia aquél ( como así se deduce del 

informe  de la dirección de la obra de 25 de octubre de 2021).                 ,
- la necesidad de dar continuidad al trámite de justificación de la inversión dado que son 

obras pagadas por la Administración de la Generalitat Valenciana.

Y también el hecho de que la constatación de la nulidad conllevaría la existencia de un 
enriquecimiento injusto para la Administración, equivalente al valor de las prestaciones 
realizadas y además la indemnización a la parte no culpable de los daños y perjuicios 
causados (art. 42 LCSP)
Todo ello hace conveniente  no acudir a la revisión del acto, siendo recomendable el abono 
de la liquidación de las prestaciones, puesto que la liquidación de las prestaciones es 
presumiblemente menor que la indemnización que resultaría de la declaración de nulidad 
tras la tramitación de la revisión de oficio.

Según lo establecido en el artículo 217 b), del  Real Decreto 2/2004, de 5 de  marzo, y 
artículo 12 del del Real Decreto 424/2017, de 28 de abril, por el que se regula el régimen 
jurídico del control interno en la entidades del Sector Público Local,corresponderá al Pleno 
de la Corporación la resolución de las discrepancias dado que se trata de gastos cuya 
aprobación es de su competencia por tratarse de un expediente de reconocimiento 
extrajudicial de créditos.

No obstante, en el vigente presupuesto existe crédito adecuado y suficiente para hacer 
frente a los gastos que se detallan habiéndose retenido los créditos en las aplicaciones 
presupuestarias correspondientes del ejercicio 2022:

Fase Partida N.º operación previa Importe
O 09344.32102.63200 920220008593 7.964,16
O 09344.32102.63200 920220008600 4.609,56

Por tanto, el Pleno con su superior criterio decidirá lo que estime más conveniente”.
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Vistos los arts.163 y 176 del TRLHL, la necesidad de reconocer obligaciones procedentes 
de otro ejercicio precisa acudir a su aprobación por el Pleno de la Corporación, previo 
dictamen de la Comisión Informativa correspondiente.

Visto lo establecido en el artículo 217 b), del Real Decreto 2/2004, de 5 de marzo, el artículo 
12 del del Real Decreto 424/2017, de 28 de abril, y el artículo 60.2 del Real Decreto 
500/1990, por los que se regula el régimen jurídico del control interno en las entidades del 
Sector Público Local: corresponderá al Pleno de la Corporación la resolución de las 
discrepancias dado que se trata de gastos cuya aprobación es de su competencia por 
tratarse de un expediente de reconocimiento extrajudicial de créditos.

Por todo lo expuesto, el Pleno de la Corporación, por mayoría, con los votos a favor de los 
concejales del grupo político municipal SOCIALISTA (12), y la abstención de los concejales 
de los grupos políticos municipales PARTIDO POPULAR (4), COMPROMÍS ALCOI (2), 
CIUDADANOS (1), PODEM (1), GUANYAR ALCOI (2) y VOX (1) y el concejal no adscrito el 
Sr. Marcos Eduardo Martínez Coloma (1), adopta los siguientes acuerdos:

Primero.- Aprobar el reconocimiento extrajudicial de los créditos siguientes, todas ellas con 
imputación a su partida presupuestaria:

Fase Partida N.º operación previa Importe
O 09344.32102.63200 920220008593 7.964,16
O 09344.32102.63200 920220008600 4.609,56

Segundo.- Aprobar la certificación de obra n.º 20 y última de las obras de adecuación sala 
de profesores, cubierta de la pista deportiva y sustitución de calderas en el CEIP El 
Romeral, por importe de 7.964,16 €, a favor del contratista CONSTRUCCIONES Y 
EXCAVACIONES MIGUEL MARTINEZ S.L, con CIF B-53884813.

Tercero.-Aprobar la certificación de obra n.º 21 Liquidación de las obras de adecuación sala 
de profesores, cubierta de la pista deportiva y sustitución de calderas en el CEIP El 
Romeral, por importe de 4.609,56 €, a favor del contratista CONSTRUCCIONES Y 
EXCAVACIONES MIGUEL MARTINEZ S.L, con CIF B-53884813.

Cuarto.- Dar traslado de los anteriores acuerdos a la Comisión Informativa de Gobernación y 
Régimen Interno, en la primera sesión que se celebre.

Sr. Alcalde:
I el següent expedient que és…

Sr. Secretari:
El següent és “ADOPCIÓ DELS ACORDS CONCERNENTS A LES AL·LEGACIONS 
EFECTUADES PER LA MERCANTIL FCC AQUALIA, SA RELATIUS A LES 
RESOLUCIONS QUE L’AFECTAVEN, ADOPTADES PEL PLE DE L'AJUNTAMENT EN 
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LA SESSIÓ CELEBRADA EL 29 DE JULIOL DE 2022, REFERENTS A LA “CONCLUSIÓ 
D'ACTUACIONS D’INVESTIGACIÓ DE L’EXPEDIENT NÚM. 2020/G01_01/000076, 
INSTRUÏT PER L'AGÈNCIA VALENCIANA ANTIFRAU”“

Sr. Alcalde:
Primerament, votem la inclusió en l’ordre del dia, també era per a poder complir amb els 
terminis que..., de l’expedient. Per això ho passem per despatx extraordinari.

A continuación y a propuesta verbal del Sr. Presidente, por unanimidad de los señores 
asistentes, con el voto a favor de los grupos municipales SOCIALISTA (12), PARTIDO 
POPULAR (4), COMPROMÍS ALCOI (2), CIUDADANOS (1), PODEM (1), GUANYAR ALCOI 
(2) y VOX (1), y el Concejal No Adscrito el Sr. Marcos Eduardo Martínez Coloma (1), y por 
tanto con el quórum de la mayoría legal prevista en los artículos 51 del Texto Refundido de 
las disposiciones vigentes en materia de régimen local, de 18 de abril de 1986 y el 82.3 del 
Reglamento de Organización, Funcionamiento y Régimen Jurídico de las Entidades Locales, 
de 28 de noviembre de 1986, se acuerda incluir en el orden del día el siguiente punto por 
razón de urgencia:

Sr. Alcalde:
I ara ja entrem en el punt. 

41. 3305/2022 I.G.S. 
Adopció dels acords concernents a les al·legacions efectuades per la mercantil FCC 
Aqualia, SA relatius a les resolucions que l’afectaven, adoptades pel Ple de 
l'Ajuntament en la sessió celebrada el 29 de juliol de 2022, referents a la “conclusió 
d'actuacions d’investigació de l’expedient núm. 2020/G01_01/000076, instruït per 
l'Agència Valenciana Antifrau”

Adopción de los acuerdos concernientes a las alegaciones efectuadas por la 
mercantil FCC Aqualia, SA  relativos a las  resoluciones que le afectaban, adoptadas 
por el Pleno del Ayuntamiento en su sesión celebrada el 29 de julio de 2022, 
referentes a la  “conclusión de actuaciones de investigación del expediente n.º 
2020/G01_01/000076, instruido por la Agencia Valenciana Antifraude”

Con fecha 2 de agosto de 2022 se procedió a notificar a la mercantil FCC Aqualia, 
SA. la propuesta de acuerdo adoptada por el Pleno del Ayuntamiento en fecha 29 de julio de 
2022 que, concretando y por lo que a dicha mercantil afectaba directamente, eran los que ha 
continuación se transcriben:

“Séptimo:  Conceder un plazo de diez días de audiencia a la mercantil concesionaria 
del contrato de abastecimiento de agua potable de Alcoi (FCC AQUALIA, SA) a los efectos 
de que manifieste lo que considere oportuno respecto a los acuerdos primero y segundo 
anteriores relativos a las reclamaciones de cantidad por los conceptos expresados de 
570.395,56 euros y 432.276,88 euros respectivamente.
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Octavo: Conceder un plazo de diez días a la mercantil concesionaria del contrato de 
abastecimiento de agua potable de Alcoi (FCC AQUALIA, SA) para que presente la 
documentación a que se refiere el acuerdo cuarto anterior.”

Con el fin de facilitar el seguimiento de los acuerdos que en esta propuesta se 
proponen adoptar, se transcriben igualmente los acuerdos primero, segundo  y cuarto que 
eran a los que se referían los plazos de audiencia concedidos:

“Primero:  Incoar sobre la base de la aceptación del apartado primero de la 
recomendación primera de la resolución n.º  2020/G01_01/000076 de la  Agencia 
Valenciana Antifraude, el procedimiento de reclamación patrimonial a la mercantil 
concesionaria del contrato de abastecimiento de agua potable (FCC AQUALIA, SA) de las 
cantidades asumidas por el Ayuntamiento correspondientes a los gastos del servicio 
municipal de agua potable del Bombeo de San Antonio y del Arsenal por un importe de de 
570.395,56 euros.

Segundo: Incoar sobre la base de la aceptación del apartado segundo de la 
recomendación primera de la resolución  n.º  2020/G01_01/000076 de la  Agencia 
Valenciana Antifraude, el procedimiento de reclamación patrimonial a la mercantil 
concesionaria del contrato de abastecimiento de agua potable (FCC AQUALIA, SA) de los 
ingresos percibidos en concepto de indemnización compensatoria por la gestión del canon 
de saneamiento por parte de la EPSAR por un importe de 432.276,88 euros 
correspondientes a los ejercicios 2006 a 2020.

Cuarto: Requerir sobre la base de la aceptación de la recomendación segunda de la 
resolución n.º  2020/G01_01/000076 de la  Agencia Valenciana Antifraude, a la entidad 
concesionaria del contrato de abastecimiento de agua potable (FCC AQUALIA, SA) a que 
presente en el plazo de diez días hábiles la documentación que sea procedente a los 
efectos de aprobar las liquidaciones anuales definitivas pendientes; y en concreto, los 
estados financieros de la unidad contable independiente correspondiente a la concesión, 
certificados por la persona responsable de la contabilidad o persona u órgano competente 
externo de la entidad concesionaria, relativos a cada período.”

La mercantil requerida FCC Aqualia, SA con fecha 12 de agosto de 2022 presenta un 
escrito en el que solicita copia de los informes que motivan la adopción de los acuerdos 
plenarios del 29 de julio de 2022: Informe económico de fecha 18 de julio de 2022 que 
justifica el importe de 570.395,56 euros reclamados por el consumo eléctrico de la estación 
de bombeo de San Antonio y del Arsenal que fueron asumidos por el Ayuntamiento por un 
lado y, por otro el Informe Jurídico de 7 de julio de 2022 que “sirve de motivación a la 
presente propuesta de acuerdo”.

La  documentación antedicha le fue remitida a la peticionaria con fecha 23 de agosto 
de 2022 junto con el Informe de la Agencia Valenciana Antifraude de fecha 30 de marzo de 
2022.
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Con fecha 17 de agosto de 2022 FCC Aqualia, SA  presenta las alegaciones que en 
defensa de sus intereses estimó convenientes. En este punto hacer mención a que la 
presentación de estas alegaciones es anterior a la fecha en la que el Ayuntamiento le remitió 
la documentación que requirió la mercantil en su instancia de 12 de agosto de 2022  y en la 
que solicitaba al tiempo la suspensión del requerimiento plenario hasta que no tuviese en su 
poder la documentación pedida. El procedimiento se  entiende completado en cuanto a “la 
puesta de manifiesto” del expediente en su totalidad dado que la empresa cuenta con la 
documentación requerida desde el pasado día 23 de agosto y no ha manifestado nada al 
respecto.

Con fecha 5 de octubre de 2022 se ha emitido Informe Jurídico a las alegaciones 
(consta en el expediente) realizado por la Consultora contratada por el Ayuntamiento 
“Noguera Abogados & Asesores” cuyos argumentos constituyen la motivación de los 
acuerdos relativos a las reclamaciones efectuadas por el acuerdo del Pleno del 
Ayuntamiento de 29 de julio de 2022 (acuerdos primero y segundo anteriormente 
transcritos).

Ni en las alegaciones presentadas por la adjudicataria, ni en el informe  de 5 de 
octubre de 2022 se alude al requerimiento del acuerdo cuarto del acuerdo plenario de 29 de 
julio de 2022 antes transcrito.

A la vista de lo anterior, El Pleno de la Corporación, por mayoría, con los votos a favor de los 
concejales de los grupos políticos municipales SOCIALISTA (12), PARTIDO POPULAR (4), 
CIUDADANOS (1) y VOX (1) y el concejal no adscrito el Sr. Marcos Eduardo Martínez 
Coloma (1), y la abstención de los concejales de los grupos políticos municipales 
COMPROMÍS ALCOI (2), PODEM (1) y GUANYAR ALCOI (2), adopta los siguientes 
acuerdos:

Primero: Desestimar las alegaciones formuladas por la mercantil concesionaria FCC 
AQUALIA, SA frente al Acuerdo del Pleno del Ayuntamiento de Alcoy de fecha 29 de julio de 
2022 por los motivos expuestos en el presente. 

Segundo: Incluir en la liquidación del contrato del Servicio de abastecimiento de 
agua potable del municipio de Alcoi a la mercantil concesionaria FCC AQUALIA, SA las 
cantidades asumidas por la entidad local correspondientes a los gastos del servicio 
municipal de agua potable del Bombeo de San Antonio y del Arsenal, que de acuerdo con el 
pliego de cláusulas administrativas (artículo 17) corresponden al concesionario, ente los 
años 2004 y 2009 y 2012 y siguientes, los cuales, a fecha julio de 2021, ascienden al 
importe de 570.395,56 euros.

Tercero: Reclamar a la mercantil concesionaria FCC AQUALIA, SA el ingreso 
percibido en concepto de indemnización compensatoria por la gestión del canon de 
saneamiento por parte de la EPSAR por importe de 432.276,88 euros de los ejercicios 2006 
a 2020, adjuntando el documento de ingreso de la antedicha liquidación.
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Cuarto: Iniciar un expediente sancionador a la mercantil concesionaria ante el 
incumplimiento  del requerimiento efectuado relativo a la aportación de “la documentación 
que sea procedente a los efectos de aprobar las liquidaciones anuales definitivas 
pendientes; y en concreto, los estados financieros de la unidad contable independiente 
correspondiente a la concesión, certificados por la persona responsable de la contabilidad o 
persona u órgano competente externo de la entidad concesionaria, relativos a cada 
período”, tal y como se ordenaba en el acuerdo cuarto de la propuesta aprobada por el 
Pleno del Ayuntamiento de 29 de julio de 2022 transcrita en la parte expositiva anterior.

Quinto: Comunicar el presente acuerdo al Gabinete Jurídico Municipal.

Sexto: Notificar el presente Acuerdo a la mercantil concesionaria FCC Aqualia, SA   
con los recursos que en su caso procedan.

Sr. González:
Gràcies. No, nosaltres volem dir que des de Guanyar veiem de forma positiva que no  
acceptem les al·legacions de l’empresa i que se li continue reclamant la documentació que 
havia d’entregar fa temps. Encara que diem que quan l’empresa fa les seues al·legacions 
addueix diverses vegades en les al·legacions que l’Ajuntament ha canviat de criteri i al 
final..., i el que ells feien és el que l’Ajuntament deia. Que potser té raó, però... Vull dir, deixa 
en evidència la deixadesa de l’Ajuntament durant anys. Per descomptat, no creiem que açò 
siga raó per a no deixar de reclamar-li el que ens pertoca. Les xifres que reclamem sobre el 
cànon de sanejament ja venen de fer els càlculs amb les xifres que va fer l’empresa, no 
deixen de ser els càlculs que ha fet l’empresa. I veient les dades que ha anat presentant 
l’empresa al llarg dels anys, no les creiem massa fiables, tenint en compte que els comptes 
que presenten són, per dir-ho així, poc, poc veraços. Ho deia també l’Agència AntiFrau. 
Perquè al final no sabem quines gestions ha fet l’Ajuntament per a calcular la quantitat 
exacta, que al final simplement és fer-li cas a l’empresa, que és la que s’ha quedat els diners 
quan sabia que no li pertocaven. Creiem que s’hagueren pogut demanar les dades a 
l’EPSAR i es podien haver fet alguns càlculs més exactes, amb les dades reals. I creiem, per 
tant, que s’hauria de revisar i entenem que aquesta revisió hauria anat a l’alça i beneficiaria 
la ciutadania. Una altra qüestió, que vam parlar ja al juliol, és la reclamació d’interessos. 
Nosaltres apuntàvem que no s’havia fet, se'ns va dir que es faria hi haguera un contenciós i 
es determinara en una sentència. Tenim la por que no sabem si podem reclamar només els 
interessos a partir del que s’ha reclamat ara i no la resta d’anys. Vull dir, que després no 
puguen reclamar-se interessos d’anys anteriors, que creiem que són molts, no sabem si açò 
seria possible. Amb tot, entenem que desestimar les al·legacions de l’empresa és positiu, 
com he dit abans, veiem que les xifres que continuem reclamant podrien revisar-se i que 
queda en el camí a l’alça, com déiem, però entenem que no sabem per què en tot aquest 
procés..., la pregunta que ens fem és per què tot aquest procés no es va començar abans 
quan els col·lectius ciutadans com «Iniciativa per l’aigua pública» ho reclamaven, ja feia 
anys, i se’ls troba a faltar quan ho feien. I aquesta explicació estaria bé que es donara en 
qualsevol moment, perquè al final el que volem també és donar les gràcies públicament a la 
ciutadania, per vetlar per allò que l’Ajuntament no fa. Ens abstindrem en la votació, perquè 
no ens oposarem que es continuen reclamant les indemnitzacions, la documentació a 
l’empresa. Davant les seues al·legacions, però, no podem donar suport al fet que es 
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continue sense..., es continue fent sense revisar les xifres que considerem insuficients. 
Gràcies.

Sr. Jordi Martínez:
Sí, a veure, sobre el que diu vosté de les dades: en el cas de la reclamació de Sant Antoni, 
valdria la pena contar que és igual la xifra que siga. Vull dir, que és igual perquè en el 
moment que nosaltres li demanem a l’empresa «aquesta quantitat, la pagaràs tu» en la 
liquidació següent o en la liquidació del contracte dirà «doncs aquesta quantitat més la 
quantitat que no vaig pagar que tu m’has demanat». Perquè cal recordar als ciutadans que 
açò no és que s’ho haja quedat ningú, sinó que és una operació comptable que es feia i no 
es fa. És més, en el pròxim plec de condicions que hi haja de l’aigua, en què tampoc no es 
comptabilitzarà aquest consum elèctric, perquè considerem que és millor no comptabilitzar-
ho. Després de les dades que parla vosté de la indemnització de l’EPSAR, el que dona les 
dades és l’EPSAR, no és un càlcul d’Aqualia, és l’EPSAR la que dona les dades per a traure 
els comptes. I després parla vosté de..., de per què no..., que jo agraïsc molt la iniciativa 
pública. Vostés fa molt temps que porten en la casa, d’una manera o d’una altra, i en una 
formació política o en una altra, i vostés han sigut responsables de la gestió de l’aigua, d’una 
manera o d’una altra, en regidories com Medi Ambient. I, probablement, sí que hem 
d’entonar el mea culpa tots els que estem ací, tots els que estem ací. De tota manera, açò 
també té un procés judicial, probablement darrere, que al final llevarà i donarà raons.

Sr. González:
Gràcies. Bé, respecte del fet d’entonar el mea culpa, potser sí alguns menys que altres i des 
que va començar a reclamar-la la «Iniciativa Ciutadana per l’Aigua Pública», només ha 
governat un partit, però bé. Al final pels interessos tenim aquesta i el que no voldríem és que 
semblara que l’Ajuntament haguera estat fent durant anys allò que fan alguns periodistes, 
allò de «me parece burdo, pero voy con ello», perquè sembla que les dades que..., les 
quantificacions que donava l’empresa, es veia que no eren massa fiables i semblava que 
ens estava fent... Vull dir, deixant-ho passar i que no passara res. I jo crec que això..., vull dir 
que continuem pensant el mateix, creiem que les xifres es podrien revisar i que creiem que 
anirien a l’alça, però bé. I si no es fa, doncs ja veurem com acaba. Gràcies.

Sr. Jordi Martínez:
Li ho torne a dir, vosté gradua si ha estat el PSOE 12 anys o si ha estat... La mateixa 
irresponsabilitat serà dels gestors de les seues formacions polítiques anteriors on vostés 
estaven presents, on estaven presents i han participat d’elles, que gestionaven també 
l’aigua. 2 mesos, 3 mesos, 6 mesos, 1 any, uns altres 10, uns altres 11..., però són tots 
responsables, però sobretot en la bona fe dels gestors eixos, públics i polítics, companys 
seus, que creien que el contracte de l’aigua estava aplicant-se amb rigor total, d’acord? I, al 
final, com li he dit en la primera intervenció, al final d’aquesta història parlarem, que 
probablement ens podem trobar una sorpresa i que tot el que es parlava al començament i 
que jo crec que hui ací votarem, serà que ací es van traure comptes, es deu 1 milió; després 
ja no era un milió, es deu un milió de Sant Antoni, però tots sabem que l’operació comptable 
és molt fàcil. Un dia tu la carregues i l'endemà ens la carregaran, o siga que comptablement 
ací ningú s’ha tirat cap euro a la pera ni ningú ha tingut un interés econòmic en açò. Una 
altra cosa és que la gestió haja sigut millor o pitjor, que això ho podem posar en dubte tots. I 
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també estic dient-los una cosa d’un contracte de fa 20 anys, eh!, d’un contracte de fa 20 
anys. Per tant, esperem també, quan acabe tot aquest procés, quines seran les 
conseqüències i, per descomptat, com deia vosté, si cal fer una reclamació d’interessos i si 
es condemna l’empresa, doncs es farà com no pot ser d’una altra manera.

Antes de seguir con el punto de “Ruegos y Preguntas”, la Sra. Interventora, Nuria Aparicio 
Galbis, se ausenta del Salón de Plenos.

PRECS I PREGUNTES:
Sr. Alcalde:
I crec que ja ens quedarien només els precs i preguntes.

42. GRUP MUNICIPAL VOX 
PREC SOBRE ENFONSAMENTS CALÇADA EN DIFERENTS PUNTS CIUTAT
Sr. Abad: 
Sí, gracias Sr. Alcalde. Si, en la Calle La Rambla, que hace la inserción hacia al McDonnals, 
hay como un hundimiento de lo que es la calzada, por si podían acercarse a pegar un 
vistazo haber que podían…, depende también cuando llueve pues se estanca mucha agua 
allí, entonces como hay un hundimiento bastante pronunciado, incluso en la acera, de la 
parte de donde estaba la sucursal de la Caixa, pues también parece que se haya hundido un 
poco más. Pues nada, pegar un vistazo haber si por bajo pueden haber algunos 
hundimiento de terreno que está haciendo que esto se hunda y pueda provocar pues algún, 
algún socavón, etc. Gràcies.

43. GRUP MUNICIPAL COMPROMÍS ALCOI
PREGUNTES SOBRE L’INICI ESCOLA GENT GRAN I SOUS PROFESSORS
Sr. Ivorra:
Gràcies, Sr. Alcalde. És un dubte que ens han plantejat i ens agradaria traslladar. L’Escola 
de Gent Gran, en Belles Arts, s’ha retardat entre una i dues..., o siga..., havia d'haver 
començat a principi de setembre, s’ha retardat el seu inici, i ens agradaria saber què és el 
que ha passat. També hem rebut queixes que abans, en l’època de pandèmia, van passar a 
ser de 3 i 2 dies les classes. Ara ja no estem en pandèmia, però no s’ha tornat a posar en 
marxa la situació de 5 dies hàbils a l’hora de treballar. Ens agradaria saber per què no..., 
estant en aquesta situació, si estem pagant el mateix. I pel que fa al tema dels sous dels 
professors que estan allí, nosaltres estem pagant una quantitat, però el que realment estan 
cobrant és un salari..., són prou baixets, ens agradaria saber si se solucionarà d’aquesta 
forma o de quina manera se solucionarà això.

Sra. Ortiz:
Eh!, al setembre, al principi, no hem començat mai, simplement perquè nosaltres tenim 
contractes amb les empreses i la TASOC la tenim contractada des del dia 1 d’octubre. 
Necessitem unes 2 setmanes per a poder gestionar totes les aules, vull dir, de poder 
telefonar els alumnes, de veure els grups com formar-los... Enguany sí que s’ha endarrerit 
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una setmana més, però pel tema de la contractació, però bé. Jo crec que tot açò ja m’ho va 
preguntar el Partit Popular en comissió, ho vaig contestar tot, i començaran el 17 d’octubre. I 
quant al tema dels sous, doncs jo ho puc preguntar, però..., el que són els professors, estan 
contractats per l’empresa que nosaltres contractem. Vull dir, ací el tema dels diners ho 
porten ells, però bé, no hi ha cap problema de preguntar-ho. L’altra pregunta no recorde 
quina era?

Sr. Ivorra:
Sí, bé, conteste ací una qüestió. T’havia dit el de 3 i 2 dies del canvi, perquè..., es va fer pel 
tema de la pandèmia i ara actualment no.

Sra. Ortiz:
No, en això no hi ha cap problema perquè tornem al mateix que teníem abans de la 
pandèmia i estan ja tots avisats.

Sr. Ivorra:
D’acord, em sembla perfecte. Sí que m’agradaria que es tinguera en compte que sí que hem 
retardat això, l’inici, que s’explicara i que s’accelere el màxim possible, perquè el 17 
d’octubre, quan començarem la primera i segona setmana de setembre, la segona setmana 
de setembre, que es faça un poquet en consideració a la gent.

Sra. Ortiz:
De tota manera, puc contestar. Nosaltres els hem tingut avisats en tot moment i tots ho 
sabien pels grups de whatsapp i pels correus electrònics, fins i tot amb telefonades 
personals. Ells saben en tot moment quina era la situació enguany i tots ho han acceptat i 
estan desitjant començar el dia 17.

Y no habiendo más asuntos que tratar, la Presidencia cierra la sesión a las 12:15 horas, de 
lo cual, como Secretario Accidental, lo confirmo, extiendo esta acta, que firmo yo y el Sr. 
Presidente, en prueba de conformidad.

Vº Bº
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